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En este documento, de contener datos de carácter personal objeto de protección, éstos se encuentran
omitidos -sustituidos por asteriscos (*)- en cumplimiento del Reglamento General de Protección de
Datos (UE) 2016/679.

ACTA - PLE

SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA PLE DEL DIA 21 D'OCTUBRE DE 2020

Al Saló de Sessions de la Casa Consistorial de la ciutat de València, a les 10:50  hores del 
dia 21 d'octubre  de , s’obri la sessió davall la presidència de l’alcalde senyor Joan Ribó 2020
Canut, amb l'assistència de la primera tinenta d’alcalde i vicealcaldessa senyora Sandra Gómez
López, el segon tinent d’alcalde i vicealcalde senyor Sergi Campillo Fernández, els senyors
tinents i les senyores tinentes d’alcalde Carlos E. Galiana Llorens, María Pilar Bernabé García,
Isabel Lozano Lázaro, Aarón Cano Montaner, Mª Luisa Notario Villanueva,  Elisa Valía
Cotanda i Giuseppe Grezzi, els senyors delegats i les senyores delegades Pere S. Fuset Tortosa,
Glòria Tello Company, Lucía Beamud Villanueva, Alejandro Ramón Álvarez, Emiliano García
Domene, Mª Teresa Ibáñez Giménez i Borja Jesús Sanjuán Roca, i els senyors regidors i les
senyores regidores María José Catalá Verdet, María José Ferrer San Segundo, Paula María Llobet
Vilarrasa, Santiago Ballester Casabuena, Juan Giner Corell, Marta Torrado de Castro, Julia
Climent Monzó, Carlos Luis Mundina Gómez, Fernando Giner Grima, María del Rocío Gil
Uncio, Narciso Estellés Escorihuela, Rafael Pardo Gabaldón, María Amparo Picó Peris,
Francisco Javier Copoví Carrión, José Gosálbez Payá i Vicente Montañez Valenzuela.

Hi assistixen, així mateix, el secretari general i del Ple, senyor Hilario Llavador Cisternes, i
l'interventor general municipal, senyor Ramón Brull Mandingorra.
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1 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
ALCALDIA. Debat sobre l'estat de la ciutat.

DEBAT DE L’ESTAT DE LA CIUTAT

Pren la paraula el  qui diu:Sr. Alcalde

“Realitzem este debat sobre l’estat de la ciutat després de les eleccions celebrades en maig
del 2019 que ens varen permetre reeditar un govern d’esquerres. Malgrat la desaparició de la
representació de Podem al quedar-se en el 4,2 % dels vots es va mantindre la majoria de
l’anterior període gràcies a l’augment de dos regidors del PSPV, passant de cinc a set regidors, i
de Compromís, que va ser la força passant de nou a deu regidors. En estes eleccions apareix Vox
com a nova formació en l’arc municipal amb dos regidors, Ciutadans manté la seua representació
de sis regidors i el Partit Popular perd dos regidors en passar de deu a huit escons. Partint d’estos
resultats electorals es constitueix el Govern del Rialto, que ha governat l’Ajuntament durant estos
mesos, amb el treball que hui analitzarem en este debat.

No podem començar l’anàlisi d’enguany sense referir-nos a la pandèmia del coronavirus
que des de març ha estat la gran preocupació tant en l’àmbit mundial com en la nostra ciutat.
Vaja per davant un emocionat record per a les persones que han faltat com a conseqüència del
coronavirus i el condol a tots els seus familiars. També a totes aquelles persones que no van
poder acomiadar com haurien desitjat els seus éssers estimats en el final de les seues vides.
L’Ajuntament de València va celebrar el dijous 23 de juliol un acte d’homenatge a les víctimes
precisament per a expressar a tota la societat els sentiments esmentats.

Entre els objectius que em vaig marcar com alcalde en l’àmbit municipal vull destacar en
primer lloc la recerca de consensos realitzada tant pel Govern municipal com per la majoria dels
grups municipals per assolir l’Acord Marc per a la Recuperació i la Reconstrucció de la Ciutat de
València en el context del postCOVID-19, que s’aprovà a primers de juliol per trenta-un dels
trenta-tres regidors i regidores de la ciutat. Va ser un dels primers acords unitaris de totes les
institucions espanyoles i això ens ha d’enorgullir a tots i a totes.

En estos mesos hem donat un missatge molt clar a la ciutadania. Els servicis públics són
essencials en les nostres vides i per això els hem de defendre sempre que faça falta front a les
temptacions privatitzadores del passat, i ara amb un finançament adequat. També la inversió en
ciència és primordial. Per això, vull destacar un fet que no és anecdòtic sinó que és el símbol
d’un compromís clar: la donació del 10 % del nostre salari que realitzàrem molts regidors i
regidores a FISABIO com emblema de la investigació pública, per a tractar de trobar una vacuna
contra la COVID-19, així com la línia d’investigació encetada a València per a conéixer les
restes d’àcids nucleics de coronavirus en les aigües residuals de la ciutat. Una eina per a predir
l’evolució de l’estat d’infecció global en la ciutat i en els distints districtes.

Hem sigut sensibles a les pèrdues econòmiques de molts sectors i per això l’Ajuntament de
València ha sigut de les primeres administracions a atorgar ajudes directes a pimes, autònoms i
professionals. També hem previst maneres d’alleujar estos sectors amb l’eliminació de taxes.
Així, València ha fet un esforç i ha deixat de recaptar més de 3 milions d’euros en diverses taxes:
la de taules i cadires per a l’hostaleria, les taxes de falles, les dels mercats no sedentaris, parades,
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taxa de mercats (que no paguen el segon i tercer bimestre), a més de quioscos de premsa i flors
(que han deixat de pagar el primer semestre). Però calia fer més. Vam ampliar terminis i
simplificar la documentació per a aconseguir exempcions de pagaments municipals. Per exemple,
les persones que viuen en pisos d’AUMSA han pogut acollir-se a una moratòria en el pagament
del lloguer, igual com els comerços i restaurants ubicats en els seus baixos comercials.

S’han posat en marxa ajudes destinades a dinamitzar distints sectors de l’economia local
entre les que destaquen: 5,3 milions d’euros a autònoms i pimes, 2,7 milions d’euros als
monuments de falles i fins a un total de 4,5 milions d’euros per a pal·liar els efectes de la
suspensió de la festa fallera, als que se sumen altres 200.000 als artistes fallers, 1.6 milions
d’euros al sector de l’hostaleria (a banda de l’exempció de taxes abans citada), 800.000 euros al
comerç de proximitat, mig milió d’euros a les indústries culturals i creatives, altre mig milió al
sector emprenedor, 400.000 euros al sector productiu de festes. L’Ajuntament ha aportat
directament prop de 14 milions d’euros dedicats a l’ajuda i promoció dels sectors econòmics, i a
la defensa de l’ocupació, als que hem de sumar els 3 milions d’euros de taxes no recaptades. En
total, 17 milions d’euros per a dinamitzar l’economia, per a intentar mantindre els llocs de treball,
per a tractar d’evitar que s’abaixen persianes en esta ciutat. Perquè ens prenem seriosament la
creació d’ocupació i l’emprenedoria.

La ciutadania necessitava sentir-se segura en l’espai públic, i en el marc de la pandèmia,
hem entés perfectament este missatge. S’ha reforçat intensament la neteja i la desinfecció de la
via pública, també dels contenidors, de les fonts per a beure, de parcs i jardins, dels jocs infantils,
dels aparells de gimnàstica per a majors i de les zones esportives a l’aire lliure. Un esforç que
s’ha traslladat a dutxes i rentapeus de les platges, així com de les fonts ornamentals. I de manera
molt especial en les escoles, on ens hem preocupat perquè els nostres menuts puguen aprendre
amb totes les garanties. També en els edificis públics i en les zones especialment freqüentades,
com centres sanitaris, mercats i supermercats. Un esforç ingent en neteja i desinfecció amb una
coordinació extraordinària que ha sigut seguida per moltes ciutats del nostre entorn, amb una
planificació detallada que ha suposat un increment de 7,4 milions d’euros extra. Perquè la nostra
ciutadania mereix sentir-se segura.

En el marc de la salut laboral, des de l'Ajuntament vam establir un protocol d'actuació per a
les proves diagnòstiques seguint les directrius de les autoritats sanitàries per a la realització de
PCR al personal que presentara símptomes o estigués en quarantena. Des de la data de 13 de
març en l’Ajuntament s’han contagiat 36 persones (15 policies, 2 bombers, 5 treballadors de Casa
Consistorial i 14 de Tabacalera). A data del 16 d'octubre -divendres passat- hi ha 11 persones
afectades i 33 persones en quarantena en l’Ajuntament. He de dir amb satisfacció que cap d’eixos
contagis ha sigut fruit d’un brot en un centre de treball, sinó que s’ha tractat en tots els casos de
contagis socials. A més de la distribució de gel hidroalcohòlic, s’han repartit 600.000 mascaretes
quirúrgiques i unes 80.000 mascaretes FFP2.

S'han implementat totes les mesures necessàries per a assegurar la distància social entre
treballadors i amb la ciutadania, instal·lant mampares, senyalitzant recorreguts, instal·lant
contenidors de màscares i guants, gel hidroalcohòlic, etc. I s'ha salvaguardat especialment la salut
i la seguretat d'aquells empleats i empleades que pertanyen a grups de risc o tenen persones
majors o menors al seu càrrec, possibilitant que feren el seu treball en modalitat no presencial i
facilitant així a la vegada la conciliació familiar.
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Tots i totes hem patit esta pandèmia però permeteu-me que faça una especial menció a
aquelles persones més vulnerables com són les persones majors, les persones que ja abans de la
pandèmia travessaven per dificultats econòmiques, les persones migrants, tantes vegades sense
una xarxa de suport familiar, i les persones sense sostre que per distints avatars de la vida dormen
al carrer. Ells i elles, que no poden alçar la seua veu, també han tingut una resposta per part de
l’Ajuntament.

Des del inici de l’estat d’alarma l’Ajuntament va reforçar i posar a disposició de les
persones majors els servicis gratuïts de Menjar a casa, el Servici d’Atenció Domiciliària, la
Teleassistència i les Cistelles Alimentàries Bàsiques. A més, amb convenis de col·laboració
s’està oferint un servici d’atenció i seguiment telefònic a persones majors en situació de solitud.

S’ha intensificat el treball conjunt amb distintes entitats per a disposar de places en centres
d’acollida per a persones i famílies en una situació econòmica precària. S’ha facilitat kits
d’alimentació a famílies vulnerables, sobretot en el centre de dia de Bombas Gens i esmorzars
-entre 70 i 100 diaris- en el Centre d’Acollida d’Immigrants. Esta ajuda no ens ha fet oblidar els
programes de cooperació internacional, pressupostats en 2,59 milions d’euros, quantitat que
suposa el 0,62 % dels ingressos propis municipals. En estos moments ja estan en avançada fase
d’execució molts dels projectes pressupostats. Saben que el nostre compromís és el d’arribar al
0,7 %.

Durant la crisi sanitària s’han realitzat diversos contractes i actuacions d’emergència per
atendre a les persones sense sostre: s’han posat en marxa els poliesportius de Cabanyal, el
Carme, Benicalap, Tram III del Túria i la Fontsanta per a facilitar servicis d’higiene i repartiment
d’aliments. S’han ampliat les places d’allotjament en hostals, albergs o centre d’alt rendiment de
la Petxina, ja siga directament o bé mitjançant contractes amb entitats socials com Novaterra,
Càritas etc. Vam arribar a oferir vora un miler de places i he de dir que mai es van arribar a
omplir totes. És a dir, actuàrem amb previsió i amb suficient marge. Així mateix, s’ha realitzat
una atenció singularitzada a les famílies que viuen en els assentaments de la ciutat amb l’entrega
d’aliments, roba, kits d’higiene, tramitació de documentació, etc.

En total, 7,7 milions d’euros en despesa social d’emergència. Sense dubte, els millors
diners que hem gastat.

Al llarg d’estos mesos hem treballat braç a braç amb la resta d’administracions i atenent
sempre, vull reiterar-ho, sempre, els criteris de les autoritats sanitàries, implementant les seues
indicacions en la nostra ciutat, en cada una de les fases: des del confinament total que vam viure,
fins a les distintes fases de la desescalada. Una tasca per a la qual ha sigut fonamental el paper
dels homes i dones que conformen la Policia Local.

En este punt, vull fer una menció a les noves incorporacions de policies i bombers. Han
entrat en ple funcionament els 30 i 40 agents de Policia Local de les últimes promocions, i ja està
en marxa la promoció de 2019, complementada amb les jubilacions, el que suposa un total de 186
nous agents de la Policia Local. En definitiva, la incorporació més important en els últims 10
anys. Així mateix, s’han incorporat 56 nous bombers i bomberes, i 19 operadors de comunicació,
substituint als bombers que realitzaven eixa funció i que s’han incorporat a les seues unitats.
Valorem la seua tasca i per això s’ha millorat la seua dotació amb l’adquisició de jupetins, armes
reglamentàries, emissores, nous vehicles híbrids, trages de segona intervenció, etc.
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Parlem ara de números, els grans números de l’Ajuntament. L’evolució del deute de la
ciutat de València és una evidència més d’una manera de governar: amb responsabilitat, eficàcia i
mirant pel bé comú. En 2015 vam heretar en l’Ajuntament un deute de 784,6 milions d’euros, el
105,6 % del pressupost municipal, dels quals 177 milions eren pel pagament a proveïdors. Un
deute que hem reduït fins arribar en desembre de 2019 als 370,8 milions, que suposen el 44,5 %
del pressupost municipal. Hem aconseguit eixir del Pla d’Ajust i en estos moments el deute
municipal és de 353 milions d’euros. Acabarem l’any amb un deute de 297 milions d’euros, és a
dir, això és un 35,5 % dels ingressos de 2019, el que ens permet afrontar l’any 2021 amb la
possibilitat d’emprar, si això fora necessari, l’endeutament per a finançar inversions. Dit d’una
altra manera, hem reduït en dos terços el deute municipal i hem gestionat bé els diners públics
per a poder afrontar els temps difícils que probablement van a venir.

Anem a les inversions. En el període 2016-2019 el Govern de la Nau va invertir en
València 319 milions d’euros. Això són 110 milions més que el període anterior 2012-2015, quan
governava el PP, en què la inversió fou de 209 milions d’euros. Per tant, el Govern de la Nau va
invertir un 52 % més que el govern del PP en èpoques semblants. Amb dades de dilluns,
l’Ajuntament ha invertit enguany ja 50 milions d’euros.

Un dels arguments emprats freqüentment per l’oposició al Govern municipal és el
creixement dels impostos. Veiem les dades oficials segons el Ministeri d’Hisenda dels
pressupostos de 2019, les últimes dades oficials, segons les quals la pressió fiscal per càpita de
cadascuna de les cinc grans ciutats espanyoles en 2019 ha sigut la següent: Madrid, 1.061 €/h;
Barcelona, 923 €/h; Saragossa, 663 €/h; València, 607 €/h; i Sevilla, 604 €/h. Com podem veure i
comprovar, la nostra ciutat continua trobant-se en la cua en quant a pressió impositiva municipal
si la comparem amb la resta de grans ciutats espanyoles.

En conclusió, amb una baixa pressió impositiva hem aconseguit reduir a més de la meitat
el deute municipal i tenim un nivell d’inversions que ha estat el 52 % del període anterior. Per
suposat, pagant en temps i forma als nostres proveïdors. Com poden comprovar en l’última dada
de pagament a proveïdors de divendres passat, JGL, el pagament a proveïdors és de 24 dies, lluny
de la mitjana espanyola que es troba en estos moments en els 76 dies, tres vegades més. Perquè
pagar en temps i forma als nostres autònoms i pimes també és dinamitzar l’economia.

Anem a parlar un poc de model de ciutat. Els parlaré, per tant, de com estem avançant cap
a un model de ciutat inclusiva, sostenible i dinàmica. Una ciutat amb els barris com a
protagonistes, amb dotacions públiques de proximitat. No vaig a insistir en el treball que es va
realitzar en l’àmbit de l’alimentació. València va ser Capital Mundial de l’Alimentació
Sostenible i continuem treballant en esta direcció. Precisament el passat Ple va constituir la
fundació que regirà el Centre Mundial d’Alimentació Sostenible (CEMAS) per a treballar
juntament amb la FAO.

Com vam aprovar en l’últim Ple municipal, estem treballant per a definir una Estratègia de
Ciutat 2030 mitjançant l’Agenda 2030 que marque el rumb de València en esta dècada. No és
una estratègia només de govern, tampoc només d’Ajuntament. És una estratègia de ciutat i per
tant hem de desenrotllar-la amb la participació de la ciutat, de totes i tots: universitats, empreses,
associacions, grups municipals, etc., donant un paper preponderant al Consell Social de la Ciutat.
Amb dos idees bàsiques de treball: caminar en la direcció marcada pels Objectius de
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Desenvolupament Sostenible (els ODS de l’ONU) i l’Agenda Urbana 2030; i, en segon lloc,
desenvolupar esta Agenda sempre amb objectius concrets, verificables i avaluables.

Ara fa aproximadament un any que València fou escollida Capital Mundial del Disseny en
Hyderabad (l’Índia) per a l’any 2022. Un nomenament que ha suposat la projecció mundial de la
nostra ciutat en un assumpte tan important com és el disseny en tots els seus vessants: industrial,
gràfic, urbanístic, etc. I que volem desenvolupar com un procés al llarg d’estos dos anys que ens
permeta, per una banda, una adequada celebració de la capitalitat durant l’any 2022, i, per altra,
la consolidació d’una estructura i d’una manera d’incardinar el disseny en les polítiques
públiques que perduren una vegada finalitzat l’any de la capitalitat.

Fa uns anys, precisament en un dels debats de l’Estat de la Ciutat, ja els vaig parlar d’un
concepte que continuem consolidant: el de València, ciutat de places. Al llarg d’estos anys la
ciutat de València està vivint una transformació profunda de l’espai públic encaminada a
l’augment i la millora d’este espai per a les persones. Ho estem fent de diverses maneres. En
primer lloc, amb estratègies d’urbanisme tàctic com és el cas de la plaça de l’Ajuntament, de la
plaça de Sant Agustí o de la plaça del Pintor Segrelles. I molt prompte veurem la reforma i 

 amb caràcter definitiu de les places de la Reina i de tot el conjunt de la plaça depeatonalització
Ciutat de Bruges, Mercat Central i entorn de la Llotja. En segon lloc, mitjançant plans urbanístics
com el de Natzaret, que contempla la construcció d’una ciutat esportiva, del Parc de
Desembocadura i d’una nova zona terciària. O com el Pla del Cabanyal-Canyamelar que inclou
nous espais de vianants mitjançant tres vies verdes que van per tot el barri. Sempre amb un
mateix objectiu: anar guanyant espai públic per als vianants seguint una pauta que és general a tot
Europa i que està sent emprada en moltes ciutats espanyoles, siga quina siga la ideologia dels
seus dirigents. Amb este mateix objectiu anem a començar a ampliar les voreres d’algunes
avingudes com és el cas de Peris i Valero i Giorgeta, i com ja s’ha fet en el tram final de
l’avinguda del Port. I continuarem amb la remodelació d’avingudes fins ara certament inhòspites,
com Pérez Galdós. Ja estem veient alguns resultats d’esta política: València ja és la segona gran
capital espanyola amb majors espais de vianants (un 18 % segons l’OCU).

Per tant, no és casualitat que els haja mencionat les intervencions en Natzaret i el
Cabanyal-Canyamelar. Junt amb la Malva-rosa pel Nord i el parc natural de l’Albufera i les
platges del Sud, hem configurat una revisió integral de la façana litoral de la ciutat de València
que, amb consensos i sense estridències, estem completant. Amb l’objectiu de renaturalitzar i fer
una transició ecològica i respectuosa amb els ecosistemes que envolten i nodreixen la ciutat. Un
Pla de Revisió Integral de la Façana Litoral de València que harmonitza totes les actuacions i les
reivindicacions per a dotar de coherència la protecció del litoral, l’impuls d’activitats
respectuoses amb el medi i la transició a la zona més urbana.

Pel que fa a les platges del Sud, s'ha perdut molta arena per efecte del Port que atrapa tota
l'arena i impedeix que estes platges siguen estables. Per això, he reclamat al govern central que
s'execute ja el Pla de Regeneració que està en tramitació i que suposa una inversió de 28 milions
d'euros. Hem de previndre possibles nous temporals. Estem treballant per donar una major
estabilitat a les platges de tot este front i recuperar un ecosistema de gran valor natural. Ha sigut
necessària l'eliminació de les construccions i infraestructures pròximes a la línia d'aigua,
l'aportació d'arena a fi de regenerar les platges i construir dunes litorals, així com la retirada el
màxim possible de la línia d'aigua dels nous cordons dunars construïts.
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Quant al projecte de renaturalització del front marítim de les platges del Nord, volem
habilitar un sistema de dunes i oasis de vegetació adequat a la realitat meteorològica actual, que
alhora oferisca la possibilitat de crear itineraris alternatius i un sistema atractiu de relació amb la
part urbana de la vora marítima, és a dir, amb l’actual passeig.

Un dels objectius del Govern del Rialto és desenvolupar tot el sistema d’innovació en la
ciutat. Estem treballant en distints àmbits i des de distints serveis. Quant a digitalització,
consultores com EY o premis com ASLAN 2019 certifiquen que l'Ajuntament de València és
l'administració local millor digitalitzada d'Espanya, amb un grau de maduresa del 87 %, superior
a l’estatal i al d'altres grans ciutats com Madrid o Barcelona. Una digitalització amb usos
concrets per a la ciutadania, com són les diferents aplicacions desenvolupades per al Padró
Municipal, el Cens de Contribuents, la Plataforma Centralitzada de Pagament Telemàtic, el
Sistema de Gestió d'Autoliquidacions i la propera posada en marxa del Sistema d'Informació
Tributària (SIT) i del nou sistema informàtic SAP de gestió econòmica i financera. Cal destacar
com al començar la pandèmia en poques setmanes es varen passar de poc més de 200 persones
usuàries de teletreball en l’Ajuntament a més de 2.450 a finals de juny en les diverses modalitats
digitals; multiplicat per dotze. Fa pocs dies, de fet, l’Ajuntament va aprovar, amb l’acord
unànime dels sindicats, un protocol de gestió de personal en teletreball convertint-nos en
administració pionera a l’Estat espanyol.

València s'ha consolidat com a referent internacional per a les , moltsmart cities
especialment a partir de la creació d'una Oficina de Ciutat Intel·ligent i s'ha incorporat enguany,
en la directiva de la Xarxa Espanyola de Ciutats intel·ligents per compartir experiències tant en
l'àmbit estatal com en l’internacional. De la mateixa manera, València ha començat l’ús del Big
Data amb la realització d'un estudi que permeta millorar servicis com la recollida de residus, la
seguretat o el transport públic.

La participació en el projecte europeu Wifi per a Europa (Wifi4EU) ha permés començar a
oferir internet públic i gratuït en diversos espais de la ciutat a alta velocitat, i ja ha començat a
funcionar en grans espais urbans com la plaça de l'Ajuntament o la platja del Cabanyal. Aprofite
per a compartir amb vostés i amb tota la ciutadania quatre novetats en el camp de la innovació
que seran clau en els pròxims mesos:

-                     ampliarem el wifi obert i gratuït en 90 localitzacions de la ciutat de València,
de manera que progressivament anem trencant la bretxa digital per qüestions econòmiques.

-                     implementarem l’aparcament intel·ligent especialment per a les zones de
càrrega i descàrrega, places de mobilitat reduïda i parades de taxi.

-                     renovarem l’AppValència per a potenciar la seua usabilitat i fer-la més útil a
la ciutadania, de manera que siga una finestreta digital única.

-                                         posarem en marxa el sistema GECO amb què es podrà administrar i
gestionar integralment tota la contractació tramitada en el sector públic local. És una mesura més
per a avançar en transparència i en l’agilització de tràmits.

Hem aprovat el pla estratègic d’innovació Missions València 2030 que va ser la base de la
presentació de la candidatura a la capitalitat de la Innovació on arribàrem a la final amb cinc
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altres ciutats europees, fet que ens aportà una dotació de 100.000 €. Els anuncie que l’Oficina de
Projectes Europeus ha pujat a l’aplicació de l’Estat 12 operacions de l’EDUSI per un import de
29,9 milions (el 99,8 % de l'Estratègia), de les quals ja hi ha admeses pel Ministeri 8 operacions
per un import de 25 milions (el 83,5 %). S’ha col·laborat en la presentació de 8 projectes a
Europa obtenint fins ara 2,2 milions. Hem iniciat els contactes per presentar a València com a
candidata a ser una de les 100 ciutats neutres en emissions seleccionades per la Comissió
Europea i continuem treballant amb altres 6 propostes en diferents graus de maduració pels quals
hem demanat 12 milions d’euros.

Estem convençuts del paper fonamental que està desenvolupant la innovació per al futur
econòmic i laboral de la nostra ciutat. Per açò, la innovació és cada vegada més un tema
transversal en l’Ajuntament que abasta a més servicis municipals.

Passe a continuació a parlar d’alguns dels eixos de govern i en primer lloc dels temes de
sostenibilitat i salut.

El Nou Llit del Túria compleix una funció fonamental per a la ciutat: previndre avingudes
d’aigua. Però també ha suposat una gran ferida per al Sud de la ciutat i tots els pobles contigus.
Mantenint la seua funció principal, durant els últims mesos hem avançat en l’estudi per a poder
donar-li altres usos mediambientals, com s’ha fet amb la renaturalització del Manzanares a
Madrid, amb el riu Besós a Barcelona o com s’està fent en Los Angeles amb el riu ja canalitzat
com el nostre.

Hem fet ja les primeres passes d’este projecte, que sabem llarg en el temps. Així, he
demanat a la Conselleria de Medi Ambient la inclusió en el PORN del Parc Natural del Túria,
incloent els terrenys entre el Parc de Capçalera i el nou llit. M’he entrevistat, juntament amb el
vicealcalde amb la vicepresidenta del Govern central i ministra de Medi Natural, així com amb la
Confederació Hidrogràfica del Xúquer, hem mantingut reunions amb els municipis afectats i he
de dir que en totes estes trobades hem vist una actitud molt positiva que ens invita a donar un pas
més en la creació d’un consorci que permeta abordar ja el projecte i el seu finançament.

Poques ciutats poden gaudir d’un parc natural en el seu terme municipal i nosaltres en
tenim dos: l’Albufera i el Túria. Em referiré ara al llac més gran de tota la península que és la
nostra Albufera. La nostra obligació de cuidar i millorar este parc és un element important per al
Govern del Rialto. Per açò mantenim la Devesa amb un pressupost de més d’1 milió d’euros,
protegim el sistema dunar i signem convenis amb la Creu Roja i amb altres organitzacions per a
la vigilància i defensa.

S’han presentat a la Conselleria per a la seua aprovació el Pla d’Ordenació Forestal i el Pla
de Prevenció d’Incendis Forestals. Es continua amb el conveni amb Acció Ecologista Agró i
SEO/BirdLife per a divulgar els valors de l’Albufera, als quals s’han afegit dos punts
d’informació ambiental. És més, s’ha presentat la sol·licitud de València com a ciutat Ramsar. A
més, es troba en execució la restauració de l’entorn de la reserva del Racó de l’Olla, així com
l’electrificació de barques en l’Albufera.

El Parc Natural de l’Albufera és el primer parc natural valencià, declarat en 1986, però
actualment el llac pateix una sequera d'aportacions d'aigua durant el període hivernal que atempta
contra la preservació dels valors naturals i la sostenibilitat dels usos tradicionals de l'aiguamoll.
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No és possible la plena restauració ambiental sense recuperar cabals d’aigua de qualitat suficients
i per a això fan falta almenys un extra de 70 hectòmetres cúbics més d’aigua a l’Albufera.

En Jardineria, el pressupost en 2020 s’ha augmentat en 3,5 milions entre el Servici de
Jardineria i l'organisme autònom. Això ha permés la plantació de 4.700 arbres nous a la ciutat,
anar canviant el model de gestió en limitar-se l'ús de productes fitosanitaris tòxics, sobretot
herbicides. Cal destacar que s’han executat 22 projectes d’inversió en jardineria que abasten a
pràcticament tots els districtes municipals: des de Borbotó a Castellar-l’Oliverar, passant per
Torrefiel, Beniferri, la Malva-rosa, Extramurs o Quatre Carreres. En total s’han creat 14.700 m2
de nous enjardinaments i s’han remodelat 13.400 m2, amb una inversió de 5,6 milions d’euros,
una quantitat que indica per si sola la importància que dona el Govern del Rialto a la
renaturalització de l’entorn urbà per recuperar el contacte amb la natura i alhora fer front al canvi
climàtic. De fet, en estos moments està en licitació la Redacció del Pla Verd i de la Biodiversitat
de València, amb el que es pretén aconseguir una ciutat amb més i millor verd urbà, i gestionar
sota criteris de jardineria ecològica.

Precisament, els valors ecològics s’han incorporat plenament a la gestió de residus en la
ciutat, amb iniciatives com ara la implantació de la recollida separada del fem orgànic de la qual
hem parlat en altres ocasions. Hui em permetran que els faça tres anuncis en este sentit:

-                     a finals d’enguany, està prevista l’ampliació del nombre de contenidors de
recollida selectiva per a envasos lleugers i papers, fins arribar a ràtios de menys de 300 habitants
per contenidor en algunes zones de la ciutat.

-                     En este 2020 implantarem les plataformes mòbils amb contenidors de tot
tipus en els barris del Carme, Mercat i Velluters, barris que per la seua fesomia tenen especial
dificultat a l’hora de situar contenidors. Estos residus, a més, seran transportats amb vehicles 100
% elèctrics.

-                     També enguany licitarem el concurs per a la recollida d’oli usat de cuina.
Començarem per 300 contenidors distribuïts en els barris de la ciutat, que se sumaran als ja
existents en molts edificis municipals.

Fer una ciutat amable implica fixar-se en les grans avingudes però també en els xicotets
carrers, en la quotidianitat de les persones. Així, a més de les noves zones de vianants en les
places i l’ampliació de voreres abans mencionades, estem treballant en la recuperació de l’espai a
les entrades i eixides dels centres escolars (Russafa, Tres Forques, Benimaclet, Na Rovella...) i
anem a seguir atenent peticions que ens formulen els centres escolars. S’han realitzat actuacions
de calmat del trànsit en barris i pobles, com Benimàmet o Carpesa, i en nombrosos carrers. S’ha
finalitzat la instal·lació dels tres primers punts de càrrega elèctrica de vehicles en via pública, al
Cabanyal, que es sumen als ja instal·lats en els aparcaments públics. I els anuncie que en les
pròximes setmanes començaran les obres per a remodelar alguns solars que anem a utilitzar com
a aparcaments per al veïnat, com ara els de Flor de Maig, Castellonet i Nino Bravo. Sabem que és
una de les preocupacions ciutadanes i volem donar resposta a ella.

Continuem treballant perquè València siga una ciutat sostenible i segura per a circular amb
vehicles d’este tipus. Enguany han entrat en funcionament els carrils bici de Primat Reig i s’ha
remodelat el de l’avinguda del Port, a més de trobar-se en execució les infraestructures ciclistes
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de Gran Via Ramón i Cajal-Ferran el Catòlic i Institut Obrer. Prompte licitarem de nou el carril
bici de l’avinguda del Cid i aprofite, de nou, per a avançar-los quins seran els pròxims carrils bici
de la ciutat: tres més, des de General Avilés fins a Corts Valencianes, Mestre Rodrigo i Av.
Burjassot; Cardenal Benlloch; Peset Aleixandre; Gascó Oliag; Albereda; Sant Vicent-Pl.
d’Espanya-Marvà; Pl. d’Espanya-Tres Creus; Gaspar Aguilar-Sant Vicent; Conca-Jesús; Ronda
Nord, i José María Haro. En definitiva, actuacions continuades que han dut a què l’Organització
de Consumidors i Usuaris (OCU) considere a València la ciutat espanyola millor valorada quant
a qualitat i seguretat de les seues vies ciclistes.

No podem parlar de mobilitat sense referir-nos a l’EMT, una empresa molt ben valorada
per la ciutadania segons indiquen els baròmetres municipals que ha passat d’estar amenaçada de
privatització o dissolució abans de 2015 a ser una empresa que augmenta el nombre de viatgers
(un 10,2 % estos últims quatre anys), que arriba a nous municipis de l’Horta, que contracta nous
treballadors, que estrena nous autobusos, que recupera la línia L99 de concessió privada i que ha
recuperat fons propis any rere any. Una empresa que s’ha ficat de model per la revista Forbes
però que ha tingut un greu problema: el robatori de 4 milions d’euros ara fa un poc més d’un any.
Una comissió d’investigació ha tret una sèrie de conclusions i aspectes a millorar. I els tribunals
de justícia dictaminaran sobre les culpabilitats i responsabilitats del robatori. Seguirem atents al
seu dictamen i prendrem totes les mesures necessàries per a millorar la seguretat de l’empresa i
per aconseguir que es tornen els diners robats. Però sense oblidar dos coses: l’EMT és
fonamental per a la mobilitat sostenible de València i l’EMT ha desenvolupat amb bona nota la
seua tasca en la ciutat, així ho reconeix la ciutadania.

València va iniciar la lluita contra el canvi climàtic amb la signatura del Pacte d’Alcaldies
abans del 2015 i el seguiment del mateix amb l’inventari d’emissions de gasos d’efecte
hivernacle. València ha donat passos importants per a reduir el consum d’energia. Ha
experimentat un canvi de paradigma pel que fa a l’enllumenat públic. De ser considerada com
una de les ciutats europees amb major contaminació lumínica, fet que suposava una factura
elèctrica anual superior als 13 milions d'euros, a reduir dràsticament el consum d’energia
elèctrica amb el canvi ja executat de més del 50 % de les lluminàries de la ciutat. D'esta manera,
València ha aconseguit una reducció del consum d'energia elèctrica d'uns 27.700 MWh a l'any,
que no és qualsevol cosa, i evitar l'emissió de 13.400 tones de CO2 anuals. Unes xifres que també
han suposat també un estalvi de més de 14 milions d'euros en electricitat en tres anys i mig.

D’altra banda, el projecte 50/50 suposa introduir projectes d’estalvi energètic en els
col·legis amb un elevat contingut participatiu i repartir l’estalvi entre el col·legi i l’Ajuntament,
que sufraga les inversions. S’ha aprovat una ordre de subvencions dins del Projecte 50/50 amb
els col·legis per als quatre cursos de la legislatura que done continuïtat als realitzats l’any
anterior. Este curs 2020-2021 es desenrotlla en 14 col·legis públics de la ciutat.

A més, s’ha creat la Nova Oficina d’Energia que és un servici gratuït d’assessorament a la
ciutadania per a la transició energètica: eficiència energètica, reducció d'emissions de gasos
d’efecte hivernacle, creació de comunitats energètiques que van a suposar un estalvi molt
significatiu en la factura de la llum de les famílies, a més de desenrotllar la producció d’energia
fotovoltaica en les teulades dels edificis de València.
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S’estan gestionant de diversos projectes europeus relacionats amb el canvi climàtic: Grow
Green (per a cobertes verdes d’edificis), Tomorrow (transició energètica de la ciutat), la
rehabilitació d’habitatges, la rehabilitació de marjals, etc.

En quant a qualitat acústica i de l’aire, s’ha continuat ampliant i actualitzant la xarxa de
sonòmetres amb nous sensors que permeten un control en temps real en zones sensibles de la
ciutat. El projecte RED.es, que està encaminat a desenvolupar objectius marcats en el Pla
Estratègic de Ciutat Intel·ligent, centra un dels projectes a la gestió eficient del soroll urbà. Per
això, hem instal·lat 22 punts de mesura del soroll de forma contínua allà on hi ha una
concentració de locals d’oci, que ens indicarà els nivells assolits, llançarà missatges de
conscienciació i alhora donarà avís en cas que siga necessari perquè es persone l’autoritat
corresponent.

Respecte a la contaminació atmosfèrica s’ha ampliat el nombre d’estacions de medició
amb dos noves estacions en el Cabanyal-Canyamelar. Per cert, m’agrada anunciar-los la licitació
de dos noves estacions, una en Patraix i l’altra en l’Olivereta. Cal destacar que ja és constatable
la millora de la qualitat de l’aire en la zona centre (plaça de l’Ajuntament, plaça de la Reina, etc.)
com a conseqüència de les limitacions a la mobilitat de vehicles privats a motor.

En el marc de l’Estratègia València ciutat saludable s’han creat els següents grups de
treball per promoure la salut i el benestar de la ciutadania: Salut i drets sexuals, de Prevenció del
suïcidi, Menjar segur i Mercats agroalimentaris i rutes saludables. El grup de treball de Prevenció
del suïcidi és fruit de l’acord pres en setembre de 2019 pel Ple de l’Ajuntament. Menjar segur és
un projecte pilot dirigit als establiments d’elaboració i consum d’aliments per a millorar les
condicions sanitàries dels mateixos.

En la secció de control de plagues, l’Ajuntament ha aprovat enguany una nova ordenança
municipal per al control del mosquit tigre. S’ha elaborat també un pla de xoc de control de
rossegadors mitjançant el tractament de caus que permeta reduir-ne la població.

En Esport, llançàrem el programa #ValenciaEntrenaEnCasa com a resposta institucional
davant el confinament general per a promocionar la pràctica de l’activitat física. A mesura que ha
avançat el Pla de Desescalada s’han elaborat protocols d’obertura de les instal·lacions esportives
municipals. Hem posat en marxa les escoles esportives d’estiu per a xics i xiques en edat escolar
amb grups més reduïts i protocols específics abastant a 3.400 places. De juny fins a mig octubre
s’han instal·lat set canals nàutics abalisats en les platges del municipi per a la pràctica d’esports
nàutics i s’han obert set piscines municipals sempre amb protocols específic. D’altra banda, hem
concedit prop d’un milió d’euros d’ajudes al teixit esportiu de la ciutat i un pla de compensacions
i devolucions a les persones usuàries de les instal·lacions esportives afectades pel tancaments a
causa de la pandèmia.

En novembre de 2019 l’Horta i el seu reg històric van ser declarats territori SIPAM
(Sistema Important de Territori Agrícola Mundial) per la FAO, al ser l’horta un sistema que
garanteix un sistema agrari tradicional que combina biodiversitat agrícola amb ecosistemes
resilients i un valuós patrimoni cultural. I mentre això passa a l’horta, a la marjal es continua
potenciant la recollida de la palla d’arròs -em referisc a la marjan del terme municipal de
València- per a usos alternatius i en els dos àmbits, la recollida de plàstics agrícoles. Així mateix,
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s’està finalitzant la posada en marxa d’un pou de reg en la Fonteta per a donar servici a la zona
de francs i marjals, tradicionalment amb problemes d’abastiment d’aigua.

Amb una aportació fins ara de 600.000 euros, s’està finalitzant el procés de
municipalització del Centre d’Acollida d’Animals de Benimàmet, gestionat fins ara per una
entitat privada Modepran, on s’acullen tots els animals de l’espècie canina i felina que per
diversos motius han sigut recollits i donats en custòdia a l’Ajuntament. També es gestiona el
Centre d’Acollida d’Avifauna Urbana i Animals Exòtics per a donar cabuda a tots aquells
animals que no pertanyen a les espècies canines ni felines i no són animals de la fauna autòctona.
S’ha avançat en la tramitació i construcció dels nous centres d’acollida d’animals traent a
licitació el projecte d’execució del nou centre d’acollida d’animals de la zona Nord de la ciutat i
treballant, junt amb l’Ajuntament de Torrent, en la creació d’un consorci per a la futura
construcció del centre d’abast metropolità.

A nivell de Benestar Social, este Govern municipal entén els servicis socials com una eina
per a avançar cap a l’equitat, cap a una societat inclusiva. Per això preferim la justícia social a la
caritat i el clientelisme. Per això promovem els drets socials i l’autonomia personal per a aquelles
persones invisibles a qui fins ara només se’ls donava les molles.

El Servici d'Ajuda a Domicili està orientat a les famílies i persones, normalment majors,
amb problemes per a la realització de les activitats elementals de la vida diària, proporcionant-los
una atenció directa en la pròpia llar mitjançant intervencions que afavorixen la seua permanència
i la inclusió en el seu entorn habitual. Durant l'any 2019 s’han atés 2.150 persones i durant l'any
2000 ja s'han atès 1.995 persones, i encara volem donar un impuls més per a afavorir en el
pròxim exercici l'entrada de moltes més persones en este programa. De la mateixa manera, vull
anunciar-los un revulsiu que donarà encara més projecció al Servici de Menjar a Domicili, ja que
a partir de 2021 no sols es prestarà este recurs a persones majors sinó també a persones
funcionalment diverses, persones amb discapacitats. El nou Servici de Menjar a Domicili oferirà
un mínim de 1.000 dinars de dilluns a diumenges, incloent per suposat els festius.

Durant l'any 2019 es va atendre en el Servici de Teleassistència a 7.665 persones, en l'any
2020 ja s'ha proporcionat este recurs a més de 7.100 persones. Ha entrat en vigor la primera
Ordenança de teleassistència municipal per a evitar la soledat i les situacions de risc social. I de
nou els anuncie que incrementarem en un 20 % les places actuals amb la nova contractació que
estem preparant.

La nostra voluntat és la de descentralitzar els servicis socials. Per això creem noves
infraestructures en els barris i alhora prestar una atenció pròxima allà on és més necessària. Al
desembre finalitzaran les obres del Centre del Cabanyal, on també s’estan executant les obres per
a una Oficina d’Atenció a Famílies Vulnerables. També està ja en obres el nou centre de dia per a
joves d’inserció social i laboral, per al trasllat del l’actual de Malva-rosa. En breu s’iniciarà la
licitació dels nous centres de servicis socials de Benicalap i en la nau 4 de Russafa, al Parc
Central. I finalment, vull avançar-los que ja s’està redactant el projecte amb què reformarem
l’alqueria coneguda com Casa de Lluna, on traslladarem l’actual Centre de Servicis Socials de la
Saïdia.

D’altra banda, cal destacar el pagament de 1.582 ajudes de menjador escolar per a menors
d’entre 0 i 5 anys. Una iniciativa que volem complementar amb una novetat que ja els puc
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avançar: iniciarem el projecte anomenat Dret a l’Alimentació i Lluita contra la Pobresa
Alimentària en la ciutat de València. Finalment, vull subratllar el treball de col·laboració que 
s’està duent a terme amb la Fundació Rafa Nadal per a l’obertura d’un local municipal en el barri
de Natzaret, que funcionarà com a centre de dia per a xiquets i xiquetes amb l’esport com a eina
d’inclusió.

Arrere ha quedat l’època en què pareixia que a València lligàvem els gossos amb
llonganisses i que les persones s’havien d’avergonyir de patir l’empobriment perquè es venia el
màrqueting d’una ciutat només de rics. Ara afrontem els problemes socials i tractem de donar una
solució, no és gens fàcil però ho aconseguirem. O almenys ho intentarem amb totes les nostres
forces. Per això els detalle algunes novetats més que encetarem en breu:

-                     València ha estat una de les primeres grans ciutats de l'Estat espanyol en
cedir el padró municipal a l'Administració de l'Estat per a poder tramitar l'ingrés mínim vital. Un
senzill gest de treball administratiu però que ha fet estalviar un tràmit a totes les valencianes i
valencians que en una situació com l'actual han de demanar esta ajuda del Govern central. Tant
és així que esta Alcaldia donarà suport en la tramitació de la sol·licitud de l'ingrés mínim vital, en
coordinació amb l'Administració General de l'Estat.

-                     Licitarem un nou contracte per al Servici d’Atenció a Urgències Socials que
funcionarà les 24 hores del dia.

-                                         Crearem una nova Ordenança Municipal d’Atenció a la Discapacitat
Intel·lectual per tal de protegir especialment a qui més ho necessita i impulsar l’autonomia
personal.

-                     I finalment, en breu posarem en marxa un servici d’assistència virtual per 
 amb informació sobre recursos socials i seguiment d’expedients concrets.whatsapp

-                     A més, continuarem treballant sobre els convenis amb empreses i entitats
universitàries i professionals que ens permeten a dia de hui evitar el tall en els subministres
d’aigua i de llum, i atorgar ajudes per a la compra de medicaments, així com audiòfons, ulleres,
pròtesis i implants dentals, i els tractaments pedològics, de manera gratuïta o a preus molt reduïts.

 

Ens reconeixem en una València que és defensora de la igualtat, i per tant del feminisme i
la diversitat. Una ciutat que defensa els drets humans de totes les persones i per a totes les
persones, independentment de les seues creences, el seu color de pell, a qui estime, de la seua
procedència, la llengua que parle o la seua capacitat econòmica. I esta no és només una
declaració d’intencions, sinó que ho portem a la pràctica amb iniciatives municipals que aposten
per la inclusió, per mesures reals per a trencar barreres i desigualtats entre homes i dones, amb la
participació orgullosa de la reivindicació per la diversitat sexual i en el rebuig, sempre que cal,
d’accions derivades de l’odi. Un parell d’exemples: ja ha entrat en funcionament el servici
Repara d’atenció psicosocial per promoure relacions igualitàries i ja s’ha contractat l’assistència
tècnica per a l’elaboració del Pla de Convivència Municipal contra l’Odi i la Discriminació.
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La lluita per la igualtat ens incumbeix a tots i a totes. Per això, advoquem per la
participació en este assumpte i en general en la vida de la ciutat. Per exemple, ha començat el
procés participatiu per establir els criteris de reurbanització integral de la plaça de l’Ajuntament i
processos similars s’han encetat als barris de Morvedre o Malilla, i a pobles com
Castellar-l’Oliverar. Precisament es troba en revisió el Reglament de participació ciutadana i
s’iniciarà el procés participatiu perquè veïns i veïnes decidisquen directament la gestió d’una part
del pressupost municipal d’inversions.

Per cert, en els darrers mesos s’han adoptat les mesures necessàries per a pal·liar les
limitacions que l’estat d’alarma va suposar a l’atenció a la ciutadania adaptant la seu electrònica
per a realitzar tots els tràmits competència de les juntes de districte -obres menors, llicències
d’activitat, etc.-. També voldria destacar la rehabilitació de la Junta Municipal del Marítim en el
carrer Barraca, 59, la construcció d’un centre cívic en el barri de Favara i del centre cívic
d’Aiora, en la plaça de Federico Mayo.

Parlem d’un altre dret, en este cas a l’habitatge. Per això, al llarg dels pròxims mesos
crearem l’Oficina pel Dret a la Vivenda on es farà una atenció integral en matèria d’habitatge,
tant en aspectes jurídics, com també socials, i s’informarà de convocatòries públiques i
s’acompanyarà en situacions de possibles desnonaments.

Enguany hem realitzat la convocatòria anual d'ajudes per al pagament del lloguer de la
vivenda, amb un pressupost de 2.000.000 €. L'any 2019 es van atorgar 1.277 ajudes. A esta
quantitat cal sumar la tramitació d’altres 351 ajudes autonòmiques al lloguer en la ciutat de
València per valor de vora 800.000 euros.

El Servici de Vivenda està rehabilitant i reedificant vivendes a través de diversos
programes S’han executat 9 vivendes es troben en execució altres 16 vivendes. Així mateix s'han
atorgat subvencions a 30 comunitats de propietaris particulars per a la rehabilitació d'edificis i
vivendes.

Hem fet la primera convocatòria per a l’adjudicació de 20 vivendes en règim de lloguer
assequible, es constituirà una bossa de persones sol·licitants i pròximament es farà entrega
d’eixes vivendes. A més, posem en marxa 4 habitatges municipals per a persones sense llar en el
marc del projecte Habitatge Primer. Una política pública que es veu avalada amb els convenis
signats amb Casa Caridad, d’un milió d’euros anualment, precisament per tal d’atendre les
persones i famílies sense sostre.

Amb l'objectiu de captar vivenda buida a la ciutat s'ha impulsat el Programa Reviure de
reforma i lloguer de vivenda buida en règim de lloguer assequible, amb ajudes de fins a 20.000 €
per a la reforma de les vivendes de propietat privada que s'incorporen al programa.

Els anuncie, d’altra banda, l’inici del procediment per a l'adquisició de vivendes mitjançant
compra per import d'1.000.000 €, a fi d'incrementar l'escàs parc públic d’habitatges de propietat
municipal i de donar solucions habitacionals en vivendes públiques als col·lectius que es troben
en situació de vulnerabilitat.
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Per últim, l’Ajuntament de València ha intervingut en 1.253 casos de desnonament per tal
d’evitar el llançament de les persones que no podien fer front al pagament del seu habitatge.

L’Ajuntament de València ha invertit vora 3 milions d’euros des de 2015 en la recuperació
d’edificis patrimonials. La rehabilitació de l’Alqueria del Moro, del xalet d’Aben al-Abbar, la
consolidació de l’alqueria Falcó i la finalització de la intervenció arqueològica del monestir de
Sant Vicent de la Roqueta són algunes de les intervencions d’este últim període. Juntament amb
ells, la restauració dels futurs centres culturals tant de l'immoble situat al carrer de la Reina 121,
al Cabanyal, com de l’Alqueria Albors, en Orriols; la restauració del refugi de Massarrojos i la
urbanització perimetral i el començament de la restauració de la muralla islàmica.

Uns treballs sobre patrimoni públic, de tots i totes, que es convertixen en referent per a l’ús
de l’espai públic com un bé que revertix en la qualitat de vida de la ciutadania. Tant en els barris
com en els pobles de València. Per això, també hem adquirit la Trilladora del Tocaio, al Palmar,
per a facilitar l’accés a l’embarcador. I els anuncie la intenció d’adquirir l’edifici la Demanà, del
Saler, i un espai a les Cases de Bàrcena, on habilitarem un aparcament. Precisament a les Cases
de Bàrcena cal destacar el projecte de rehabilitació de l’edifici de la nova alcaldia, que ha de
finalitzar en breu. També els treballs de millora del xalet de Bartual, en la Punta, per dotar de
més espais a les associacions del poble.

Fins al moment, l’Ajuntament ha realitzat obres de millora en 12 centres públics de la
ciutat. La inversió total en obres de millora realitzades fins ara està al voltant dels 2,7 milions
d’euros. Està en marxa la fase 1 de l’Edificant corresponent a projectes de construcció de tres
nous centres: el CEIP Sant Àngel de la Guarda, l’IES 41 de Patraix, dels que ja s’estan redactant
els projectes d’obra, i el CEIP Nou Malilla, amb la redacció del projecte en procés de licitació.
En total, les obres de renovació i construcció de nous centres educatius en València està valorada
en 46 milions d’euros.

Encara en l’àmbit educatiu, cal destacar que hem augmentat la dotació del xec escolar en
600.000 €, que s’afegeixen a l’augment de 445.000 € en l’inici d’este mandat. Un xec escolar que
s’ha ampliat al mes de juliol per la situació de crisi sanitària. Així mateix, s’ha augmentat en
400.000 € les ajudes a material escolar i s’han adquirit 453  amb connexió a Internet per atablets
alumnat en situació de vulnerabilitat.

S’ha preparat un inici de curs segur en constant coordinació tant amb la Conselleria
d’Educació i amb els servicis municipals de Protecció Ciutadana i Centrals Tècnics, encarregats
de la seguretat, neteja i desinfecció. El baix nombre de contagis als centres escolars semblen
corroborar, de moment, l’eficàcia de les mesures preses.

La Universitat Popular és un motor de dinamització sociocultural que realitzen els 31
centres d’esta institució centenària en els barris i pobles de la ciutat. En els últims mesos la seu
de Benicalap s’ha reobert, després d’una reforma integral amb una inversió de més de 530.000 €,
s'ha reformat el centre d’Abastos i s’ha realitzat una important remodelació del centre de
Benimaclet, culminant la posada en funcionament dels espais socioculturals que constitueixen el
triangle estratègic de la UP: el Palauet d’Aiora, les Naus de Ribes i Benicalap. I ara vull
informar-los que en els pròxims exercicis disposarem d’altres tres infraestructures lligades a la
Universitat Popular: una primera en el Centre Social de Malilla, una segona en el futur Centre
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Social de Torrefiel i una tercera Universitat Popular en el Cabanyal que se situarà en un edifici de
nova construcció al C/ Escalante, 198.

La creació d’ocupació, ho he explicat en diverses ocasions, ens preocupa i molt.
Especialment la d’aquelles persones amb un accés més complicat al mercat laboral: joves, dones,
persones de més de 50 anys i parats de llarga durada. A València hem creat un recurs destinat
específicament a persones en situació d’exclusió social. Es tracta del programa València Inserta,
en el qual s’ha format i orientat laboralment a un total de 435 persones durant l’últim any. S’han 
gestionat 612 ofertes de treball i s’ha treballat especialment amb el col·lectiu jove i amb una
experiència pionera amb dones en situació de prostitució i tracta. Les oficines de València Activa
i la iniciativa de Barris per l’Ocupació han seguit la seua tasca formativa i informativa per tal de
procurar un treball a les persones desocupades.

Però a més, hem promocionat el comerç de proximitat, el nostre, el dels nostres barris, així
com els mercats municipals. Iniciatives com l’últim Bonica Fest, en la seua última edició va
atraure a 60.000 persones als mercats en una sola nit. S’han fet campanyes que busquen la
promoció d'un producte excel·lent i d’una experiència de compra inigualable. La següent
campanya específica que veurà la llum és la de Més Mercat, conjuntament amb Mercavalència,
que pretén potenciar el consum als nostres mercats en estos temps tan complicats.

S’ha invertit a pràcticament tots els mercats de la ciutat i els avance que durant les
pròximes setmanes començaran les obres de l’aire condicionat del mercat de Castella; a elles els
han de seguir les obres del mercat del Grau, que van patir una parada pel coronavirus i danys
detectats en l’estructura. Abans que acabe l’any, l’Ajuntament recuperarà la gestió del mercat del
Cabanyal. S’ha posat en marxa el recinte del mercat de vell (el ), al parc Amèlia Chiner,Rastro
que va tindre una inversió d’1 milió d’euros. A més, s’ha presentat ja el projecte del mercat de
Sant Pere Nolasc, en la Saïdia, i del mercat de Castellar. També els vull aportar com a novetat
que estem planificant la posada en marxa de dos mercats d’agroalimentació a Malilla i a
Benimaclet, i una tira de comptar al Mercat de Colón.

Respecte al xicotet comerç s’ha continuat amb les tradicionals campanyes de promoció
com ara la de Nadal, la de Sant Dionís o el repartiment de bosses; i s’han fet campanyes noves
per reactivar el comerç després de l’estat d’alarma com Amunt eixes persianes. Hem multiplicat
les ajudes fins al 1.200.000 € i el 100 % dels comerços que la van demanar correctament han
obtingut fins a 3.000 €.

Mercavalència ha treballat durant tot este any especialment en garantir l’abastiment de la
població. Mercavalència ha aportat al pressupost municipal en els últims cinc anys més de 3
milions d’euros, més del triple del que va aportat durant el mateix període anterior. Al mateix
temps, ha obert el seu obrador blanc, MercaObrador, per tal de fer innovació alimentària a les
seues instal·lacions. Actualment està treballant per a la instal·lació de una EcoTira, a les
instal·lacions de la Tira de Comptar, amb producte 100 % ecològic.

Continue parlant d’economia i ara fent un paral·lelisme entre dos institucions. Tant Fira
València com la Marina de València són dos entitats supramunicipals que gestionem en el primer
cas amb la Generalitat i en el segon amb la Generalitat i el Govern central. Els dos són
dinamitzadors econòmics de primer ordre per a la ciutat, i els dos arrosseguen uns deutes
cent-milionaris, un total de més de 1.000 mil milions d’euros en el cas de la Fira i de més de 450
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milions en el cas de la Marina, els quals s’han d’afrontar en el primer cas des de la Generalitat i
en el segon des del Govern d’Espanya. Els dos casos són el resultat de polítiques faraòniques dels
anteriors governs als quals ara hem de fer i estem fent front, en els dos casos cal dir que s’havia
aconseguit abans de la pandèmia resultats d’explotació per primera vegada positius.

La situació ha canviat a pitjor en Fira València a causa de la pandèmia al no poder-se
realitzar les fires previstes, espere que es puga tornar a treballar amb normalitat en 2021. Millor
és la situació actual de la Marina al diversificar una part important de la seua tasca en innovació i
en nàutica, menys afectades per la pandèmia. Esperem disposar prompte d’uns pressupostos
generals de l’Estat que contemplen l’assumpció del deute d’esta entitat i permeten el seu
despegament definitiu com un centre d’innovació, lúdic i d’esport.

Per a generar economia també cal dinamitzar els sectors productius. A més de la
col·laboració publicoprivada que duem a terme, el Servei d’Activitats de l’Ajuntament de
València ha modernitzat el seu treball amb nou material informàtic, agilitzant les tramitacions.
S’han revisat els procediments per fer-los més accessibles i implementant-ne de nous que
faciliten l’accés telemàtic a l’administració, segons allò establert en l’Acord Marc per a la
Recuperació i la Reconstrucció de la Ciutat de València en el context del postCOVID. També
s’ha adquirit nou equipament informàtic per a modernitzar les inspeccions i guanyar temps i
eficiència.

Per últim, des de Domini Públic s’han minimitzat els efectes de la pandèmia, en el que siga
possible, agilitzant la tramitació de noves terrasses i creant un marc jurídic que permet una
ampliació temporal de les terrasses d’hostaleria i restauració per afavorir la reactivació
econòmica d’este sector.

El turisme és, sens dubte, una activitat clau en l’economia de la ciutat que s’ha vist
greument afectada per la crisi del coronavirus. El Consell Municipal de Turisme que va
celebrar-se  en juny va acordar impulsar iniciatives i comissions per a fer front a la situacióonline
mitjançant un nou Pla d’Estímul al Turisme. D’altra banda, s’ha mantingut un contacte
permanent amb els operadors, aerolínies i mitjans de comunicació dels principals països
emissors. En este període Visit València ha reforçat el foment del consum local, l’aposta per una
destinació sostenible i la millora del sistema de gestió i qualitat.

El Palau de Congressos de València preveu un resultat comptable negatiu per la pèrdua
d’activitat durant la pandèmia. S’ha aprofitat este temps per a posicionar-se respecte a altres
ciutats. L’equip ha treballat per a garantir la celebració d’esdeveniments traslladant-los la majoria
a 2021 i fins i tot 2022. Aprofitant l’aturada forçosa s’han realitzat nombroses accions de posada
a punt de l’edifici i de desenvolupament d’estratègies i protocols davant qualsevol situació de
crisi.

A l’hora de parlar d’internacionalització hem de començar agraint a les ciutats xineses de
Chengdu i Guangzhou, amb les que estem agermanats, el gest solidari d’enviar-nos material
mèdic durant el confinament per la pandèmia. També cal recordar que València va ser en 2017
Capital Mundial de l’Alimentació, que ha estat nomenada Capital Mundial del Disseny en 2022 i
que s’han creant xarxes amb moltes altres ciutats, principalment europees. Una mirada
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internacional en la qual també ens posicionen mitjançant esdeveniments culturals i l’aposta
cinematogràfica que fem com a ciutat amb la Mostra de Cinema, la celebració dels Goya o la
pròpia Film Office de l’Ajuntament de València.

Som una ciutat mitjana, mediterrània, amb uns trets culturals propis ben definits. Hem de
saber aprofitar les nostres potencialitats i per això estem definint un model de ciutat que
compagina l’autoestima, el respecte als nostres valors culturals i formes de vida amb una
decidida voluntat europeista i d’avantguarda en el pla internacional.

Fer ciutat és treballar per la dinamització econòmica, per la recuperació patrimonial i
paisatgística, per la participació i el diàleg ciutadà, per la convivència i també per
l’aprofundiment en la nostra pròpia cultura i en l’obertura a la resta de cultures del món.

És voluntat d’este Govern donar suport a les indústries culturals locals. Hem adaptat la
convocatòria que ja teníem de 150.000 € d’ajudes per a projectes culturals promoguts per
associacions sense ànim de lucre, afavorint els marges temporals i flexibilitzant els requeriments.

Hem reprogramat a finals de juny totes les activitats dels cicles de Cultura als Pobles i
Barris, que havien quedat suspeses per la pandèmia. En este sentit s’ha abordat una programació
de qualitat amb més de 120 activitats culturals que conformen la programació de Cultura als
Barris i Cultura als Pobles de València, amb empreses i professionals promotors de l’activitat
econòmica al sector cultural.

Hem posat en marxa dos noves convocatòries per valor d’1,5 milions per ajudar als
professionals dels sectors culturals i a les associacions culturals de la ciutat. El seu volum quasi
duplica el pressupost inicial del Servici de Recursos Culturals per a tot l’any 2020. Així mateix,
hem augmentat les ajudes a la producció escènica, programació en espais escènics privats, a
festivals i residències de creació artística.

Hem reforçat l’activitat de les nostres biblioteques com a centres de recollida però també
de difusió de la cultura en majúscules. S’ha intensificat el préstec de llibres electrònics
mitjançant la plataforma eBiblio, activitats de bibliocontes i sessions d’animació lectora. Per cert,
també s’han repartit llibres en centres d’acollida durant el període d’emergència sanitària. Hem
augmentat els nostres fons bibliogràfics i hem recolzat les editorials valencianes. En estos
moments està finalitzant-se el trasllat de la biblioteca ubicada en la Casa Vestuari al nou local
municipal de la plaça Tavernes de Valldigna, amb la finalitat de cedir este local al Tribunal de les
Aigües perquè ubique allí el seu centre d’interpretació.

El Palau de la Música ha fet un gran esforç per no aturar la seua habitual programació i
poder donar resposta als seus abonats i al seu públic habitual, malgrat no disposar de les seues
pròpies instal·lacions. La temporada 2019-2020 ha estat adreçada a commemorar el 250
aniversari del naixement de Beethoven, amb un programa que ha englobat concerts de
l’Orquestra de València en l’abonament, així com en el Cicle de Cambra que es desenvolupa a
l’Almodí. Per a la temporada de 2020-2021 el Palau de la Música posa en valor la figura d’un
dels més internacionals músics valencians, José Iturbi, amb motiu del 125 aniversari del seu
naixement.
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Durant l’estat d’alarma el professorat de l’Orquestra de València va elaborar vídeos en
solitari o amb alguna agrupació per pujar a les xarxes socials. Estes xarxes han tingut un abast de
més d’un milió de visualitzacions. I encara en l’àmbit musical, en estos últims mesos s’ha
inaugurat a València la Primera Mostra de Música Tradicional en el Conservatori Municipal de
Música José Iturbi, impulsada pels alumnes de dolçaina i que ens connecta amb les nostres arrels
culturals.

També cal destacar, per últim, la Crida per l’Art i pel Patrimoni que ha fet l’Ajuntament de
València per tal d’ampliar les col·leccions municipals i alhora impulsar el mercat local.

Ja saben que per a nosaltres la cultura popular és també cultura en majúscules. Les festes
són un gran esdeveniment cultural, econòmic i participatiu de València ja que com a part de la
nostra cultura aglutina, uneix i vincula a tota la ciutadania. Hem consolidat models festius com la
Gran Fira de València, amb una important descentralització i una actualització de continguts.
Hem aconseguit que la cartelleria festiva siga referent a nivell de disseny. Hem continuat
treballant en la modernització de la Cavalcada de Reis i tot el cicle de Nadal. Hem potenciat el
diàleg amb les entitats festives de la ciutat, amb les quals es treballa conjuntament i que este
govern dona suport.

La crisi que hem patit i continuem patint ens ha obligat a rearmar el teixit de la cultura
festiva de tota la ciutat i en un any marcat per la pandèmia hem demostrat que sabem reaccionar.
Acordàrem amb els representants del col·lectiu faller un ajornament i una cancel·lació definitiva
de la festa en un exemple clar de cogovernança i diàleg, amb un suport del 98 % dels presidents i
presidentes de falla. Ajudàrem i coordinàrem el trasllat de les falles que estaven al carrer i de
totes aquelles que es trobaven en tallers i magatzems dels artistes. Hem arribat a acords i
iniciatives per potenciar el artistes fallers, els pirotècnics i està treballant-se conjuntament amb
altres col·lectius i sectors econòmics vinculats a la Festa.

I seguirem treballant des de la sensatesa per continuar potenciant la cultura festiva d’esta
ciutat, amb el màxim respecte cap als col·lectius festers i amb un contacte fluid, continu i
d’empatia com mereix la cultura festiva de la ciutat.

Vaig acabant i ho faig en clau reivindicativa. Fer valencianisme és, per suposat, apostar per 
polítiques públiques que condueixen al benestar de la ciutadania. És dinamitzar l’economia de la
ciutat. És potenciar la nostra cultura, amb elements que ens fan únics al món. Com el valencià, la
nostra llengua pròpia, que és patrimoni de tots i totes, tant dels que habitualment parlen en
valencià, com d’aquells que ho fan en castellà. Fer valencianisme és protegir els nostres
ecosistemes i procurar-nos una ciutat més sostenible. És, en definitiva, mirar pel nostre present i
pel futur dels nostres fills. Per això, fer valencianisme també és procurar el millor per a València.
 

L’any 2018 l’Ajuntament de València va presentar al Govern de la Generalitat
l’avantprojecte de llei de carta municipal de València. La proximitat del procés electoral de 2019,
segons ens van dir, va fer inviable avançar en el seu debat. Ara estem en condicions d’abordar
esta iniciativa amb què ja compten moltes capitals de comunitat autònoma, com ocorre a Madrid,
Barcelona o Saragossa. Una llei de capitalitat suposa el reconeixement de les competències
específiques de l’administració local pel fet de ser capital autonòmica i dels recursos amb què cal



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 Z

Z
FU

 p
tq

R
 X

o
kM

 L
6
L5

 3
d
jE

 8
b
Y
h
 i
C
A
=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARI GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I DEL
PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 19/11/2020 ACCVCA-120 83350118083644439662
162782211465704732

SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE 21 D'OCTUBRE DE 2020 20

dotar-la per a poder desenvolupar-les. Està en mans de la Generalitat avançar en este assumpte
per a normalitzar la capitalitat valenciana, tal com ho han fet ja altres territoris. Perquè tots
n’eixirem guanyant: tant l’administració autonòmica com la local, que voran definits els àmbits
competencials i de cooperació necessaris.

València és també el principal eix d’una àrea metropolitana extensa, amb un milió i mig
d’habitants en continua interacció entre els seus territoris que la conformen, tant pel que fa a la
mobilitat, com al consum de recursos com l’aigua, la gestió de residus, la defensa de l’horta, la
planificació d’infraestructures, la planificació urbanística, etc. A finals dels 90 el govern de
dretes de la Generalitat va dissoldre el Consell Metropolità de l’Horta, amb conseqüències
nefastes: corrupció, com en el cas de la depuradora de Pinedo, pèrdua d’ajudes al transport
metropolità com acabem de veure en un decret avui mateix, impossibilitat de sol·licitar
determinades línies econòmiques a la Unió Europea, etc. Ha arribat l’hora de plantejar-se
seriosament la constitució d’un ens metropolità que articule estes polítiques. Fins ara s’ha donat 
un xicotet i tímid pas amb la constitució de l’Entitat de Transport Metropolità. Cal avançar en
esta direcció com tenen la majoria de les regions europees o les ciutats de Madrid i Barcelona.

La crisi del coronavirus, a més del vessant sanitari, social i econòmic, està tenint fortes
conseqüències en l’equilibri econòmic dels ajuntaments produint un augment de les despeses i
una disminució dels ingressos tant per enguany com per els anys propers. Ho han pogut
comprovar al llarg de la meua exposició. Totes les ajudes, totes les polítiques públiques s’han de
sufragar, evidentment. Esta situació va posar en evidència i va fer saltar pels aires totes les
mesures de control econòmic dels ajuntaments implantades durant la passada crisi econòmica que
restringeixen greument la sobirania local (regla de gasto, disposició de romanents, etc.) i va
convertir en una reivindicació general de tots els ajuntaments tant la demanda al Govern central
de lliure disposició dels romanents com la necessària ajuda al transport públic. Després de ser
rebutjat per les Corts espanyoles un Decret Llei específic sobre este assumpte, continuem a
l’espera d’un nou decret que afronte estos problemes i permeta que ens puguem plantejar
l’elaboració dels pressupostos municipals de 2021.

Hi ha un aspecte clau en les nostres demandes al govern central que venim efectuant des de
2015: l’imprescindible soterrament de les vies ferroviàries en la ciutat i la construcció de la nova
estació i el túnel passant. Els projectes els coneixem des de fa desenes d’anys, els acords que
anteriors governs signaren també fa desenes d’anys. L’únic pas efectiu fet fins ara ha estat
l’arribada de l’AVE, amb estació provisional. O avancen AMB estos projectes i es concreten en
la realitat, o València es tornarà a convertir en el semàfor d’Europa. Ara serà el semàfor
ferroviari del Corredor Mediterrani. Els fons europeus promesos poden i han de ser l’oportunitat
d’or per afrontar estes inversions que són imprescindibles per a millorar la nostra productivitat a
tots els nivells. I tot açò sense oblidar la millora de les rodalies ferroviàries de la ciutat, pas
imprescindible per a la millora de la mobilitat de la ciutat de València. O el promés pagament del
deute de més de 390 milions d’euros de la Marina que hem de veure reflectit en els propers
pressupostos de l’Estat o un decret, tal com es va comprometre públicament el Govern.

En conclusió, acabe amb una idea. Malgrat la pandèmia del coronavirus este Ajuntament
no ha parat en cap moment com vostés han pogut comprovar. En tots els moments i davant de
totes les situacions hem donat resposta als greus problemes que s’anaven plantejant. Ho hem fet
assumint les nostres competències i sent molt respectuosos amb les competències de les altres
institucions. Vull destacar la coordinació amb la conselleria de sanitat i amb la d’educació pel
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començament de curs. ,I fins ara, podem dir que les coses malgrat la greu situació en què ens
trobem no han anat malament, sobretot si les comparem amb altres comunitats i ciutats
espanyoles. Vull dir-ho ben clarament: el coronavirus no és una eina més per a la confrontació
política. El coronavirus és una pandèmia que hem de véncer amb l’esforç de totes i tots. La seua
gravetat ens obliga a la col·laboració entre institucions i també dins de cada institució a deixar
per a coses menys importants la confrontació política.

Hem donat resposta a la pandèmia i ho continuarem fent fins a superar-la. Però, junt amb
açò, l’Ajuntament ha continuat treballant cada dia en tots els seus serveis i delegacions de la
manera més normalitzada i més segura possible. Sens dubte queda molt per fer, però no puc
deixar de mostrar la meua satisfacció pel treball realitzat en unes condicions no precisament
favorables.

Acabe ara de veritat, amb un record emocionat i entranyable al company Ramón Vilar que
ens deixà en el mes de juliol. Moltes de les coses que he mencionat com a fruit del treball de tots,
del Govern del Rialto, passaren per les seues mans i són fruit algunes del seu treball i del seu bon
trellat. Tinguem-ho també tots i totes els ací present, tinguem-lo en compte.

Gràcies.”

INTERVENCIONS CIUTADANES

Abans de donar començament al debat, la presidència concedix l’ús de la paraula, per cinc
minuts, en compliment del que establix l’art 56 del Reglament de transparència i participació
ciutadana (BOP 1 de desembre de 2015) i la disposició addicional primera del Reglament orgànic
del Ple (BOP 10 de maig de 2018), als representants de les entitats cíviques que així ho han
sol·licitat per mitjà d’un escrit presentat en el Registre General d’Entrada de la corporació.

En primer lloc, intervé el , en representació de laSr. José Salvador Tárrega Cervera
Plataforma Veïnal del Barri de Penya-Roja, qui diu:

“Buenos días, Sr. Alcalde.

En su discurso le he oído que ha invertido 350 millones en València. En Penya-roja, no.
Tampoco está Penya-roja en la centralidad del espacio público, por lo que conocemos. Y están
hablando ustedes del estado de la ciudad, yo les voy a contar lo que pasa en Penya-roja. En
Penya-roja actualmente hay 12.414 habitantes, ha crecido 2.000 habitantes en menos de dos años,
para 2021 probablemente estemos cerca de los 15.000. Es el barrio con más niños, el barrio con
más jóvenes y uno de los barrios más poblados de la ciudad.

Es uno de los barrios que más impuestos paga de la ciudad. Usted hablaba de 600 euros de
presión fiscal por ciudadano, en Penya-roja está más de 100 euros por encima. Y si hablamos de
familias estamos casi en los 2.000. Es una situación límite. Pero es que esos impuestos que
nosotros pagamos no se ven reflejados en los servicios que recibimos. Penya-roja a día de hoy no
tiene una biblioteca pública, es de los pocos barrios de València que no tiene biblioteca pública.
Los niños del CEIP 103, los niños del colegio de Penya-roja, los niños del Tomás de Montañana
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no pueden ir a una biblioteca en su barrio, van a la de Trafalgar que está a 1,5 km y que con las
medidas del COVID y lo de la ciudad en 15 minutos, en fin, no es sus políticas que están
defendiendo.

Además, el ambulatorio de Trafalgar que es al que tiene que ir el barrio de Penya-roja
como usted sabe tiene denuncias por parte de los centros sanitarios en los cuales se están
atendiendo a 45 personas al día. ¿Usted se puede creer que se puede atender con la situación de
pandemia a 45 personas al día? Y en el caso de urgencias tenemos que ir al PAS de l’Alguer
donde ahí hay 120.000 personas para atender. Yo creo que usted no está poniendo a Penya-roja
en el centro del espacio público, pero bueno.

Y luego además tampoco tenemos un centro para mayores, no tenemos centro de
actividades para mayores. Con la cantidad de jóvenes que hay en Penya-roja, la más alta de toda
València, tampoco hay ningún Casal Jove. Y también nuestro patrimonio está en peligro. No
hace falta que le diga porque hemos hecho la campaña en ese sentido respecto de las naves de
Cros. Pero también tenemos la alquería del Club de Tenis que está protegida y que evidentemente
se está cayendo. Con lo cual yo le oía todas las inversiones y yo la verdad que me quedo
sorprendido porque en Penya-roja no tenemos ninguna. De hecho, la última que nos hemos
enterado que parece ser que compartimos con Montolivet que es la del Gulliver, que van a hacer
ustedes una remodelación, no nos han llamado. Yo espero que cumplan con la sentencia del
tramo IX del Turia porque los vecinos queremos descansar.

Bueno, lo que yo le venía hoy a decir aquí es que… Ah, también me gustaría decirle que
me parece muy bien el aniversario de José Iturbi, el 125 aniversario. Penya-roja es el único barrio
de la ciudad, el único conservatorio que lleva su nombre. No han hecho ninguna actividad en
Penya-roja respecto del centenario del nacimiento de José Iturbi, me parece un poco
sorprendente. Por eso le pido que revise eso también.

Pero yo le quería hablar sobre todo porque la guinda del pastel de la dejadez, del maltrato
que sufre Penya-roja es la recalificación. Y yo le quería hablar de que recientemente hemos
recibido la resolución del Síndic de Greuges, la he impreso en grande para que la lea. En esta
resolución le dicen que nosotros tenemos razón. Es una resolución de un órgano constitucional,
un órgano estatutario, un órgano que consta en nuestro Estatuto de Autonomía, que protege los
derechos y libertades de los ciudadanos y que le está diciendo que nosotros tenemos razón. Le
dice, entre otras cosas, recuerda que nosotros presentamos un recurso que ustedes inadmitieron y
en ese recurso se decía entre otras cosas que era preceptivo y necesario el plan de participación
pública, y el Síndic de Greuges lo dice letra por letra y como por coma. ¿Ustedes qué van a decir
a esto? Ustedes se equivocaban y nosotros teníamos derecho y teníamos razón. Cuando nosotros
le decíamos en las alegaciones que veíamos una serie de irregularidades y que debían de
contestarlas, y que eran una serie de normas imperativas.

.”

A continuació, intervé el , en representació de l’Associació deSr. Rafael Torres García
Comerciants del Centre Històric, qui diu:

“Buenos días, alcalde. Buenos días a todos y a todas.
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El 27 de febrero de este mismo año estuvimos en este Pleno pidiendo cambios,
especialmente en aquellos aspectos referidos a la Movilidad en el centro de la ciudad, así como a
la transparencia, participación real, eficiencia, etc. Eran otros tiempos, difíciles, pero otro
escenario muy distinto al actual. Hoy, 21 de octubre, ninguna de aquellas peticiones ha sido
atendida y la situación se ha tornado en dramática. Dramática para todos en términos sanitarios,
pero para quienes tenemos negocios que sostener y empleo que proteger también lo es en
términos económicos y de forma muy especial y acusada en el centro de la ciudad.

No estamos en una nueva normalidad sino en una nueva realidad. Sufrimos un descenso de
las empresas autóctonas que son en su mayoría familiares, tradicionales y singulares. Esas
empresas emplean muy por encima de la media a mujeres y menores de 35 años, y proporcionan
contratos indefinidos y de calidad a más de un 80 % de los trabajadores.

Hay una preocupante centrifugación del gasto provocada por el teletrabajo que viene para
quedarse en parte y que provoca tremendos cambios de hábito de compra y un descenso
acusadísimo del consumo en el centro. La compras  crecen, en algunos casos a triple dígito,online
y las personas deciden comprar en sus zonas próximas de influencia tanto por voluntad propia
como por las enormes dificultades de acceder al centro de la ciudad de València. Esto nos deja
sin una grandísima parte de nuestros clientes: los locales no vienen al centro o no quieren venir,
los turistas no están y toda el área metropolitana, que es importantísima para nosotros, se queda
en su pueblo o ciudad o decide irse a un centro comercial, maravilloso.

Algunos sectores, en especial aquellos ligados al turismo, las fiestas, eventos, etc., y que
tienen un gran peso y alta dotación en el centro están sufriendo mucho. El 60 % de los negocios
del centro histórico atraviesan por dificilísimos momentos, sin músculo financiero ya y corren un
gravísimo riesgo de cerrar en los próximos meses o de forma inminente muchos de ellos. El
centro se va a quedar en un espacio anodino, con actividad concentrada en escasos ejes y con
calles desertizadas, con todo lo que ello implica.

Las nueve líneas de EMT que modificaron su recorrido a su paso por el centro suponen un
22 % de los usuarios y ahora el centro histórico está más lejos para ellos debido a los desvíos por
Colón, que fueron no consensuados sino impuestos, así como por el dudoso éxito de la nueva
línea C1 -más allá de la pandemia, evidentemente- que sustituyó a líneas que antes acercaban al
centro unas 25.000 personas al día y que hoy acerca a poco más de 1.000. Para intentar paliar
esta situación, al menos en parte, les pedimos que las líneas 70, 71, 11 y 32 entren hasta Poeta
Querol, pues son las que acercan mayor público al centro sin necesidad de transbordo.
Necesitamos clientes virtuales, sí, pero también los reales que son los que nos hacen subsistir.
Debemos cambiar de inmediato la sensación real, que por negarla insistentemente no deja de
existir, de que acceder al centro es hoy mucho más difícil que en febrero. En paralelo les
queremos hacer una segunda petición y es que, por favor, abaraten el coste de los aparcamientos,
tanto los públicos que dependen de ustedes como los privados mediante un convenio por el que el
Ayuntamiento asuma un coste que al final creemos que será una inversión para dinamizar el
centro.

Llega dentro de poco la Navidad y con ello la esperanza a la que muchos de nosotros nos
agarramos con fuerza para ver si logramos mantenernos a flote. Ese es nuestro objetivo,
mantenernos a flote. Relajen sus estrictas imposiciones sobre el tráfico en el centro, permitan -al
menos mientras el uso del transporte público sea complicado- que la accesibilidad al mismo sea
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más fácil y fluida. La compra  se estima que crecerá un 30 % en ese periodo. No permitanonline
que el Sr. Amazon se nos meta hasta la cocina pero nuestros clientes tengan las dificultades que
tienen para llegar. Si de verdad queremos pequeño comercio necesitamos clientes que activen el
consumo y a esos se les está poniendo todo en contra para llegar.

Les voy a hacer tres peticiones más:

Una se refiere a la necesidad de contar con un amplio estudio que aporte una foto actual y
real de la actividad económica y dotación comercial del centro así como dentro de seis meses,
como mínimo. Necesitamos conocer los cambios de hábitos, la distribución del gasto, una
evaluación por zonas comerciales, una valoración de los formatos, etc., con una coparticipación
real entre ustedes y nosotros los comerciantes para llegar a una solución y definir una estrategia
válida. Decir que saben ustedes lo que nos conviene no es la manera, desde luego.

La otra petición es que tenemos firmado un convenio con ustedes desde hace años, desde
cuando gobernaba otro partido, que se ha traducido en la nada, sigue traduciéndose en la nada.
Ustedes deben utilizar nuestro potencial para ayudarnos a desarrollar un ambicioso programa de
reconducción. Activen dicho convenio, dótenlo económicamente o quedará todo una vez más en
buenas palabras.

La tercera y última petición es que, una vez levantado el techo de gasto y cuando decidan
entiendo yo que se van a endeudar, piensen que ante lo difícil y farragoso que resulta lanzar más
convocatorias de ayudas directas al sector, les pedimos que, como se ha hecho con enorme éxito
en muchas poblaciones, lancen una campaña seria y con presupuesto -la pólvora mojada sirve de
poco- de incentivación al consumo en el pequeño comercio mediante bonos. Es una forma ágil y
directa de inyectar sangre en nuestras venas en forma de compras en nuestros establecimientos.
Hablen con nosotros para que les expliquemos… [La presidència li comunica que ha esgotat el

Me queda medio minuto.seu torn d’intervenció] 

Para terminar, les pediré algo que sé que les va a costar: no conviertan estas intervenciones
de los diferentes colectivos en un paripé en el que nosotros hablamos, proponemos, exigimos o
protestamos, ustedes se ponen el paraguas y punto. Nos dan cuatro palmaditas y para adelante.
Pagamos los impuestos que sostienen, entre otras cosas, sus sueldos. Así que, por favor, cambien
de actitud, olviden aquello de que es que tengo un mandato… [La presidència li reitera que ha

 y, respeten las normas. Nosotros sabemos mucho mejor queesgotat el seu torn d’intervenció]
ustedes lo que necesitamos.”

__________

S’absenta de la sessió l'alcalde. Presidix el vicealcalde, Sr. Campillo.

__________

A continuació, intervé la , en representació del Consell de laSra. Rocío Barbeito Lojo
Joventut de València, qui diu:

“Buenos días a todos y a todas.
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En primer lugar, queríamos daros las gracias el Consejo a este Pleno para dar las gracias a
los partidos políticos que participasteis hace unas semanas en el debate que hicimos sobre el
estado de la juventud. Iniciativas como estas creemos que son positivas porque acercan a la
juventud a la política y además porque demuestra que sí que estamos interesados en lo que pasa
en la ciudad de València.

Para quien no nos conozca, el Consejo de la Juventud llevamos más de 30 años
reivindicando los intereses y los derechos de las personas jóvenes de València. Promovemos el
asociacionismo, el activismo social, los derechos humanos y la participación ciudadana. Son más
de 40 asociaciones que forman parte de nuestro Consejo, siendo así un espacio plural, diverso y
sobre todo reivindicativo ya que ofrecemos apoyo a los jóvenes y a las entidades juveniles.

Participamos hoy en este Pleno con la esperanza de que la Juventud son sea simplemente
un departamento sino que sea más que un gesto y más que una frase cogida al vuelo, sino un
discurso sólido, creíble y comprometido los y las jóvenes.

La crisis del coronavirus nos ha golpeado sin previo aviso, obligándonos a cambiar nuestro
estilo de vida, renunciando a nuestros proyectos y, en el peor de los casos, perdiendo a nuestros
seres queridos. En nombre del Consejo de la Juventud queremos manifestar desde esta tribuna
nuestro mayor afecto, empatía y solidaridad con todas las víctimas de esta pandemia, sus
familiares y personas cercanas. También mostrar nuestro apoyo a quienes anónimamente luchan
desde el primer momento contra esta enfermedad, muchos de ellos son jóvenes: enfermeros,
médicas, transportistas, personal de limpieza, desupermercados… A todos y a todas ellas gracias
de todo corazón.

En toda crisis las personas jóvenes somos con diferencia el colectivo más vulnerable y que
más gravemente sufre sus consecuencias, lo vimos hace diez años y lo estamos volviendo a ver
ahora. La juventud arrastramos dificultades estructurales que minan nuestro presente y
condicionan nuestro futuro, más incierto aún si cabe. Un paro estructural del 30 %, una
temporalidad laboral alrededor del 90 %, o que sólo 1 de cada 10 jóvenes de 30 años pueda
emanciparse en la ciudad de València son sólo algunos ejemplos de la precariedad vital que
sufrimos los jóvenes.

Esta crisis sanitaria no ha hecho más que agudizar estosos problemas que ya conocíamos,
acentuarlos y ponérnoslo todavía más difícil para desarrollar un proyecto de vida propio. En
contra de lo que se ha dicho, la COVID-19 sí entiende de clases sociales y de género. Ayer
mismo, por ejemplo, conocíamos que las mujeres menores de 30 años son las que más sufren
desempleo en plena pandemia. Un reciente informe del Instituto de la Juventud de España
(INJUVE) señala que la juventud es el colectivo que, con mayor intensidad, está experimentando
los efectos del parón económico derivado del confinamiento. Tenemos una mayor tasa de paro,
demandamos más empleo y nos afectan más los ERTE. Sin embargo, tenemos una menor
cobertura social, menores contratos estables y menor confianza en un futuro.

Por no hablar de los prejuicios y discurso discriminatorio que acusa a la juventud de
irresponsable, insensata o, peor aún, malintencionada. Un discurso de brocha gorda sin ningún
fundamento, basado en generalizaciones injustas que ocultan la diversidad y compromiso de las
personas jóvenes, igual de concienciadas que el resto para luchar contra este virus.
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Desde el Consejo de la Juventud no podemos permanecer impasibles. Por eso, exigimos a
los poderes públicos respuestas urgentes y ambiciosas.

También queríamos aprovechar desde esta tribuna y agradecer públicamente a la
Concejalía de Juventud que siempre nos tiene en cuenta y tiene un diálogo fluido con nosotros,
que ha adaptado su Pla Jove y que apuesta decididamente por dar respuesta a las necesidades de
las personas jóvenes, como la puesta en marcha del gabinete de asesoramiento psicológico, algo
que creemos fundamental en esta pandemia.

Pero, como saben, la juventud no puede ser un elemento aislado, un departamento o una
subcarpeta. Hablar de juventud es hablar de València, hablar de forma transversal, integral y
ambiciosa porque el presente y futuro de València será el de sus jóvenes.

Aplaudimos proyectos como València, ciudad de plazas, que recuperan espacios para las
personas y pacifican el tráfico haciendo una ciudad más amable, sostenible y transitable. O los
esfuerzos de la fundación València Activa para dar oportunidades laborales a la juventud en
formación, orientación y planes de empleo. Juventud es transporte público y de calidad; juventud
es un ocio alternativo, saludable y diverso; juventud es deporte, vivienda accesible y urbanismo.

Por ello, pedimos a este Pleno que la solución a esta crisis no se haga esta vez sin contar
con la juventud, una juventud comprometida, diversa y solidaria que espera de sus representantes
unidad, compromiso y determinación por hacer de València una ciudad realmente joven.

Muchas gracias.”

A continuació, intervé el  en representació del Banc d’Aliments, quiSr. Jaime Serra Peiró,
diu:

“Molt bon dia a tots i a totes.

En primer lloc vullguera donar les gràcies a tot este Ajuntament, tots els homes i dones per
eixa distinció que tinguérem amb nosaltres de concedir-nos la medalla d’or de la ciutat, això fa si
cap encara obligar-nos més a treballar per esta ciutat a la qual volem amb .locura

En primer lloc he de dir-los que sóc president del Banc d’Aliments. El Banc d’Aliments es
fundà en el 1995 i des d’aleshores hem treballat i hem lluitat per donar suport a totes les gents de
la ciutat de València. Nosaltres obrírem en València l’any 2002. He de dir-los que des d’aquella
època a hui hem repartit més de 100 tones d’aliments. Aliments que encara que de vegades s’han
ficat en dubte per part d’este Ajuntament són com els que gastem en casa cada dia: l’arròs, la llet,
productes càrnics, ... Digam que és tot hui les empreses i les famílies ens fan aportacionsdanones
d’aliments en una situació molt adequada. Digam que exceptuant el caviar i el marisc -que això
s’ho poden permetre a soles molt poques persones, els demés aliments són i estan totalment
repassats, verificats i són de primera qualitat, i s’entreguen a les famílies en unes condicions
humanes totalment perfectes com elles es mereixen.

Els deia que el 2002 arribàrem a la ciutat de València, mamprenguérem a treballar. Primer
mamprenguérem la gent del riu, després començàrem a treballar amb les famílies. Dins del
projecte del Banc d’Aliments es creà en Banc d’Acció Solidària que es dedica a les famílies. I en



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 Z

Z
FU

 p
tq

R
 X

o
kM

 L
6
L5

 3
d
jE

 8
b
Y
h
 i
C
A
=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARI GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I DEL
PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 19/11/2020 ACCVCA-120 83350118083644439662
162782211465704732

SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE 21 D'OCTUBRE DE 2020 27

el 2009 l’anterior alcaldessa de València que en glòria estiga, la Sra. Rita Barberá, ens cedí uns
locals en l’av. de Santa Cruz de Tenerife per a poder repartir i ajudar a les famílies valencianes.
En l’any 2015, quan entrà este Ajuntament, que m’haguera agradat dir-li-ho al Sr. Alcalde que
ara no està, ens llevaren les instal·lacions sense més. Ens telefonaren des d’un telèfon sense
número, em digueren que havia de presentar les claus en l’Ajuntament i que ells es farien càrrec
d’eixe local. Jo vaig dir que tenia un contracte fins el mes de juliol i que d’allí no em menejava
ningú. El mes de juliol netegí i entreguí les claus a l’Ajuntament. En aquell moment s’estaven
repartint aliments a 18.000 persones tots els mesos. I sense més, se’ns llevà el local i punt.

Acte seguit, han passat quatre o cinc anys en el Botànic fent el repartiment i atenent a les
famílies valencianes que tanta falta els fa perquè ningú s’oblide que València hui té 794.000
persones actualment i d’elles un 28 % o un 30 % -232.000 persones- estan en el llindar de la
pobresa. Persones que mai els Servicis Socials poden atendre i això és clarivident. I estes
persones han de recórrer a fer cua i a demanar gràcies hui a l’aportació del Mestalla que ens ha
deixat les instal·lacions i, com no, també gràcies a La Caixa que ens finança per poder seguir
treballant. Perquè a conseqüència d’allò ens llevaren tot tipus de subvencions per part de
l’Ajuntament, per part de la Diputació i per part de la Generalitat Valenciana. Llavors, ens hem
hagut de buscar la vida com hem pogut per poder seguir treballant i sobretot donant cobertura a
eixes milers de famílies que tanta falta els fa des del Banc d’Aliments.

Este ha sigut un poquet el treball d’estos anys que hem estat treballant lluitant perquè a
ninguna família li faltara res. Jo hui a més d’agrair a tota la gent que m’ha precedit que ha
col·laborat amb mi en el Banc d’Aliments, com repetisc La Caixa, el voluntariat de les empreses,
també volguera dir encara que siga una veu en el desert a vore si se’ns podia tindre en compte de
cara a les subvencions municipals [La presidència li comunica que ha esgotat el seu torn

Ja? Volia acabar però bo.d’intervenció] 

Moltes gràcies i ahí està la meua reclamació. Molt bon dia, gràcies.”

__________

S’incorpora a la sessió i a la presidència l’alcalde.

__________

A continuació, intervé el  en representació de l’Associació JuvenilSr. Carles Vera Gómez,
València Movement, qui diu:

“Bon dia.

Sóc Carles Vera, sóc president de l’Associació´ València Movement, també sóc secretari
del Consell de la Joventut de València, tot i que hui no he vingut ni com una cosa ni com l’altra.
Hui he vingut per a portar la veu d’una sèrie de col·lectius, una sèrie de comunitats, d’entitats que
representen la cultura urbana, l’esport urbà i l’art a València.

Són col·lectius, que tot i que són diversos, parlem de parkour, de cal·listènia, de break
 i altres estils de dansa, parlem per exemple del , parlem de , de teles aèriesdance K-Pop slackline

també. Són totes pràctiques que tenen lloc a la nostra ciutat. Moltes vegades de manera informal,
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moltes vegades sense que les autoritats en tinguen coneixement. Però ahí estan. Totes aquestes
comunitats tenen molts punts en comú. Normalment constitueixen espais molt horitzontals on tot
el món té cabuda, espais on no es promociona la competició sinó la cooperació, on s’ensenyen,
moviments que arriben moltes vegades a ser identitaris. I tots a la nostra ciutat.

Estic ací per a traslladar el que serien algunes reivindicacions que també tenen en comú
tots aquests col·lectius. Jo personalment porte tretze anys practicant parkour, també n’he fet
cal·listènia, he patinat... He recorregut València de totes les maneres que vos pugueu imaginar.
Les reivindicacions que tenim que portar són en primer lloc el que podríem dir un reconeixement
institucional. No es tracta d’agafar aquestes disciplines i ficar-les a una gàbia, però sí tindre en
compte que existeixen, que estan ahí, que hi ha gent que s’hi dedica.

Hem constituït entitats, grups més o menys formals, també empreses solvents. I com a tots
ens ha afectat la COVID, però pense que sortirem endavant. València és una ciutat que té moltes
possibilitats, que té un gran potencial. Ja no només pel clima, per la gent, pel caràcter o per la
cultura, o potser per la combinació de totes aquestes, sinó per la gent que ho fa dia a dia, la gent
que està dedicant-se des de fa molts anys. A València tenim artistes, tenim creatius, tenim
empresaris, tenim gent del món associatiu que porta molts anys al carrer, en diferents llocs,
entrenant. No sé si sabeu que, per exemple, a la parada de metro de Bailén, hi ha gent que balla 

, també estan als coberts, als ponts es pengen teles aèries. Són pràctiques que sónbreak dance
difícils d’institucionalitzar i hem de pensar com fer-ho, com donar veu o com podem
comunicar-nos amb totes aquestes col·lectivitats.

La segona reivindicació ve molt en línia amb el que acabe de dir i no és una altra cosa que
espais, espais públics on aquestes pràctiques puguen desenvolupar-se d’una manera reconeguda,
d’una manera del tot legitima. En este sentit volem agrair el recolzament d’institucions com
l’Ajuntament de València amb iniciatives com el projecte per a reconvertir la rotonda de la torre
de Miramar en un espai útil. Que la idea no és convertir-ho en un lloc on , sinó un lloctodo vale
organitzat que estiga potser fins i tot cogestionat per entitats, per col·lectius seriosos i
responsables que puguen ajudar a què espais com aquests es convertisquen en espais de
referència, a nivell espanyol i més enllà. Perquè instal·lacions que compten amb moviments de
base, que tindran activitats, que es podran fer esdeveniments, on es podran fer activitats
educatives, d’això no hi ha massa exemples i València té una oportunitat molt bona.

No és aquest l’últim projecte en que podem pensar recolzar-nos. Tenim la idea que llocs
com la Marina o com els Jardins del Túria són llocs excel·lents on es poden desenvolupar
instal·lacions i donar suport a activitats amb un gran potencial innovador i inclusiu, que poden
enriquir molt la nostra societat i beneficiar al final a tota la societat, a totes les persones que hi
vivim.

Per últim, volem dir que, nosaltres no... És un moviment molt ample, és molt divers, no
tenim una alineació política definida entre totes. Per això vull deixar molt clar que ens agradaria
treballar amb totes les corporacions polítiques, amb organitzacions i persones que tinguen interés
en fer d’aquesta ciutat una ciutat més diversa, una ciutat més inclusiva i en definitiva una ciutat
més viva.

Moltes gràcies.”
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Per últim, intervé el , en representació de l’Associació AccióSr. Sendo Klein Martí
Ecologista-Agró, qui diu:

“Buenos días.

Soy como ha dicho de Acció Ecologista Agró. En concreto, dentro de este grupo
pertenezco a València en Bici.

Es indudable que el actual Gobierno municipal ha sido mucho más receptivo a nuestras
peticiones en favor de una ciudad para las personas, amable y menos contaminada que anteriores
gobiernos, pero hay que tener en cuenta que solo estamos en los primeros pasos para
recuperarnos de una situación a la que nunca se hubiera debido llegar, aquí y en otras ciudades.
Estos primeros pasos a pesar de todo a veces han sido controvertidos y en realidad tendría que
tener el apoyo de todo el mundo. Cosas tan sencillas como peatonalizaciones que al final sale
ganando todo el mundo, al principio siempre producen rechazo. Y así todo tipo de cambios que
ayuden a mejorar la vida de la ciudad al principio van a producir rechazos pero son
absolutamente necesarios. Y además, no hay que continuar andando al ritmo de ahora. Tal como
está la situación creo que hace falta correr mucho más de lo que se ha hecho, de lo que se ha
estado haciendo.

Según datos de la Sociedad Española de Neumología y Cirugía Torácica, la contaminación
del aire causa aproximadamente 10.000 muertes anuales en España. También sabemos que gran
parte de este problema es debido a los gases contaminantes emitidos por el vehículo privado. La
bicicleta se ha demostrado como parte de la solución y además reúne unas condiciones óptimas
para los desplazamientos en distancias medias; nos da salud porque nos mantiene activos y en
buen estado físico; no contamina el aire que respiramos y, por lo tanto, evita enfermedades en
niños y adultos; ocupa poco espacio para circular y aparcar, dejando las calles y plazas para las
personas que caminan y son más vulnerables.

Si echamos la vista atrás, es indudable, como he dicho, que València ha avanzado mucho
en políticas de movilidad sostenible y recuperación del espacio público. En València cada vez
somos más las personas que nos desplazamos en medios activos y sostenibles. También sabemos
que este cambio ya no tiene freno este cambio y que sin duda va a ir a más. Aprovechamos este
espacio para recordar que necesitamos más cambios, que la transformación de la ciudad, aunque
ya ha comenzado, necesita de muchos más y metas mucho más ambiciosas.

El espacio más valorado por los valencianos, los jardines del Turia, se encuentra bordeado
por grandes avenidas a ambos lados donde los vehículos alcanzan altas velocidades. Hoy, un niño
tiene que cruzar hasta ocho carriles en la calle Alcalde Reig para ir al Parque Gulliver. Estas vías
rápidas crean una barrera física y psicológica entre la trama de la ciudad y el rio. Tampoco
podemos olvidar todas esas autopistas urbanas como Pérez Galdós, Cardenal Benlloch, Aragón o
las Grandes Vías, con altos valores de contaminación ambiental y acústica, e incompatibles con
una ciudad amable.

También los niños y niñas deben tener el placer de poder jugar simplemente en la puerta de
su casa. Los barrios deberían ser áreas de prioridad residencial donde las calles animaran al juego
y al encuentro, pero todavía muchas calles que son aparcamientos de coches donde las personas
tan solo pasamos por ahí en estrechas aceras.
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Y esto por no hablar de la otra gran fuente de contaminación de la ciudad, que deberían
estar todos convencidos del tema, como es el puerto, causante de una parte muy importante de la
misma, no solo por los barcos mercantes y los cruceros sino también por la cantidad de camiones
que acuden al mismo y por la destroza que produce en las zonas aledañas, como la huerta, barrios
enteros como Nazaret y todo el litoral sur y todas las playas del sur.

La vuelta a la normalidad tiene que ser el regreso a una realidad donde la recuperación del
espacio público para las personas y la movilidad activa sea la protagonista de la ciudad de
València, con la perspectiva además del cambio climático general para todas las medidas que se
tomen. Y que el ejemplo de la plaza del Ayuntamiento sea una realidad en todas las plazas de la
ciudad. Y que las calles de los barrios de València prioricen a las personas y no a los coches.

Gracias.”

DEBAT

La Junta de Portaveus ha acordat que el primer torn de paraules serà de quinze minuts per a
cada grup i el segon de huit.

La  obri el primer torn de paraules.presidència

Sr. Gosálbez (Vox))

“Gracias, alcalde.

Vivimos como sabemos todos unos momentos desgraciadamente históricos y que
esperemos no vuelvan a producirse que es la pandemia del COVID. Y mis palabras no pueden
ser más que para todas las personas fallecidas, todos los que nos han dejado y un recuerdo
especial para nuestros mayores. Del mismo modo que no puedo dejar de recordar a las FCS, a los
sanitarios, a las FA y por supuesto y cómo no a los trabajadores de nuestro Ayuntamiento de
València que han estado en todo momento al pie del cañón.

Oyendo su intervención anterior, Sr. Alcalde, yo le tengo que decir que la realidad de la
València desde su despacho no tiene absolutamente nada que ver de la València que vemos todos
los días todos los valencianos en la calle. Téngalo en cuenta de verdad, Sr. Alcalde, para no
seguir llevándonos al absoluto y total desastre. Sr. Ribó, otra València es posible.

Mire, con casi 900 muertos ustedes se han dedicado a hacer conciertos de música clásica y
a tirar petardos en un acto que más parecía a inauguración de la peatonalización de la plaza del
Ayuntamiento que el recuerdo de las víctimas, de nuestros fallecidos. Víctimas que como ya le
hemos dicho en este Pleno en varias ocasiones se sienten absoluta y totalmente abandonadas por
su gobierno. Y hablando de homenajes, no le vi a usted que se dejara caer por la playa de la
Patacona cuando la Asociación Nacional de Víctimas y Afectados del COVID (ANVAC) colocó
50.000 banderas de España y usted por allí. De nuevo los ignoró, de nuevo los abandonó. Ese es
el respeto que tienen ustedes por las víctimas del COVID.

Ustedes señores de Compromís, y me dirijo expresamente a ustedes, que vinieron a salvar
personas, no apoyaron la propuesta que Vox hizo para el reconocimiento de dos instituciones
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fundamentales en la sociedad valenciana. Me refiero al Defensor del Mayor y me refiero al
Banco de Alimentos, Banco de Alimentos que ha multiplicado por diez sus ayudas. Eso es
actividad social, eso es acción social. Y ustedes se abstuvieron en la votación, ustedes les
abandonaron.

Sr. Ribó, usted como le digo ha abandonado a València y ha abandonado a los valencianos.
Esta frase resume su papel al frente de la Alcaldía de València en este último año y en los cinco
que lleva al frente de la misma. Dejémonos de marear de todas formas, Sr. Ribó, y realmente
aquí señorías lo único que está absolutamente claro es que usted, su desgobierno, apuesta por la
destrucción del empleo, apuesta por cargarse toda la actividad privada, apuesta por cargarse la
ciudad y su movilidad, apuesta por descuidar parques y jardines, apuesta porque València esté
cada día más sucia y huela peor, acérquese usted por ejemplo por el barrio de Camí Reial y lo
podrá comprobar personalmente, y que este desgobierno apuesta claramente por hincar sus
colmillos en la yugular de los valencianos hasta dejarnos literalmente secos. Así es como
desgraciadamente ustedes funcionan y como ustedes están desgobernando València.

Es usted además un alcalde desaparecido y le voy a poner dos ejemplos que usted
recordará perfectamente. Se debate la suspensión de las Fallas y usted se va a la ópera, nos deja
solos a los pies de los caballos. Llega San Vicente y usted está cuatro días desaparecido, Sr.
Alcalde. Es usted además un alcalde que no tiene palabra. Usted allá por 2014, hace ya mucho
tiempo, dijo que no tendría ningún concejal investigado en su Gobierno, que lo cesaría. Usted
mantiene a fecha de hoy -y miente como es costumbre en usted- al Sr. Fuset que está investigado
y procesado por graves delitos en ejercicio de su cargo como concejal. Pero ya le anticipo cuál va
a ser su respuesta, va a ser no hacer absolutamente nada. Y no va a hacer absolutamente nada
porque usted no tiene palabra, porque usted no cumple su palabra y porque usted no tiene
vergüenza ni la conoce, Sr. Ribó.

Pero hablemos de otro de sus concejales, hablemos del Sr. Galiana.  Galiana, enMister
inglés, el concejal que nos ha salido ahora a ventrílocuo. Pues mire, Sr. Ribó, otro que tal. Un
concejal que estafa a los valencianos, que deja en ridículo a todos los valencianos y aquí no pasa
nada. Mire, el político que mienta de esta manera, el político que estafe políticamente a los
valencianos y a los españoles solo debe tener un camino, debe irse. Y si no se va, debe ser echado
de todos sus cargos. No se puede consentir que se burle de todos los valencianos y no pase nada.
Hemos sido pisoteados. València ha sido pisoteada, Sr. Ribó, mundialmente por la impresentable
actuación del Sr. Galiana quien tras la mascarilla engañaba al mundo aparentando hablar inglés.
Una vergüenza absoluta y que además a los pocos días hace la bromita igual en un acto de las
fallas de Especial, como algunos concejales recordarán; vergonzoso.

Su Gobierno es conocido y reconocido ya por sus sonoros enfrentamientos. Suyo con la
Sra. Gómez por la responsabilidad de la EMT, así está publicado. Suyo con la Sra. Gómez por la
encuesta fallera. Suyo también este enfrentamiento con el Sr. Cano por la sanción del restaurante
de la Malva-rosa, suyo con el Sr. Cano cuando el cardenal asomó la imagen de la virgen a la
basílica. El enfrentamiento entre la Sra. Gómez y el Sr. Grezzi por las competencias de
Urbanismo, por el robo descarado de las competencias de Urbanismo y cuando se las lleva a la
EMT. El pique, el enfrentamiento entre el Sr. Galiana y el Sr. Fuset que deshace toda la
Concejalía y le echa, le desahucia del despacho. El enfrentamiento suyo con el Sr. Grezzi en el
que aquí en el Pleno le pasa la mano por el lomo, le dice que le apoya al frente de la EMT y
cuando sale fuera y le ponen la alcachofa, los micrófonos los periodistas dice todo lo contrario y
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dice que usted -y lo oí yo- solo es responsable de sus actos, Sr. Ribó. Enfrentamientos constantes
y en público, en prensa, Sr. Ribó. No esconden ya sus vergüenzas, no esconden ya sus puñaladas
traperas, Sr. Ribó.

Y claro, tratando del desgobierno de València debemos hablar de la ejecución
presupuestaria. Estamos en el debate sobre el estado de la ciudad y aunque me voy a centrar en el
último ejercicio, yo no voy a olvidar lo que ha ocurrido en los años anteriores en esa línea
mediocre, penosa y de bajo perfil que ustedes han llevado a cabo en el Gobierno -o desgobierno-
municipal. Sin duda, ello me lleva a unas rotundas e innegables conclusiones. Primera, que es un
gobierno con poca capacidad de trabajo, que les gusta poco o nada trabajar y que en definitiva
son ustedes unos , Sr. Ribó. Reconózcalo porque esto es así y las pruebas, los númerosmalfaeners
así nos lo dicen. Es un gobierno con poca eficacia y todavía menor capacidad resolutiva. Es un
gobierno que convierte los presupuestos en absoluto papel mojado. Cada año de su gobierno es
peor que el anterior, veámoslo: 2017, usted ejecuta un 39 %; 2018, ejecuta un 35; 2019, ejecuta
un 30. No sería de extrañar que en esa línea decadente, más bien previsible y esperada también
en este 2020, bueno, pues pudiese caer en la tentación de querer parapetarse detrás del COVID
para justificar los pésimos resultados que se esperan de su ejecución presupuestaria en este 2020.
Pero sería ridículo intentarlo porque es la senda que usted y su gobierno llevan haciendo desde
que es alcalde. Sr. Ribó, el COVID no tapa sus vergüenzas y no tapa sus nefastos resultados en la
gestión de la ciudad. En cuanto a ejecución en el año 2020 estamos por un 26 %, un paupérrimo
26 % en el mes de octubre. Y cada año que pasa, como le he dicho, este gobierno
socialcomunista desarrolla menos, trabaja menos y colabora activamente en que nuestra ciudad,
el , no prospere como debería y deseamos. Así lo dicen los números, que no mienten,Cap i Casal
sus números. Póngase a trabajar que cinco años de vacaciones ya está bien, Sr. Ribó.

Precisamente el actual ejercicio debería haber sido un ejercicio para llevar a cabo un alto
porcentaje de ejecución de presupuesto como ayuda y aportación a reactivar la economía
valenciana que tan necesario es en este momento. Pero ustedes son verdaderamente unos
vendedores de humo, unos auténticos engañabobos, Sr. Ribó. El ejemplo es claro: los gobiernos
socialcomunistas como el suyo son expertos en romperte las piernas, darte unas muletas para que
puedas caminar y conseguir además que tú se lo agradezcas al propio gobierno. Sencillamente,
Sr. Ribó, indecente.

Pero vamos al detalle de lo poco que han trabajado ustedes por València. Construcción de
jardines, 10 %. Remodelación de jardines, 2 %. Construcción de jardín arqueológico, que es muy
progre y muy ecologista, 2,5 %. Y eso en un partido, dos partidos que nos gobiernan
supuestamente ecologistas, yo diría ecolojetas pero bueno. Nuevas instalaciones deportivas, 0 %.
Construcciones en instalaciones deportivas, 0,7 %. Construcción de edificios en Bienestar, 0 %.
Construcción de colegios, 0 % ejecutado. Construcción de Acción Cultural, en esto curiosamente
usted prácticamente lo termina porque solo trabajan para su agenda ideológica. Reformas de
centros culturales, 0 %. Rehabilitación y construcción de edificios públicos con cargo a EDUSI,
0,8 % comprometido. Yo le pregunto si esto realmente vamos a terminar perdiendo estos fondos.
Renovación del alcantarillado y colectores, 2 %, Sr. Ribó.

Y para finalizar esta parodia en la que convierten ustedes el presupuesto municipal y su
poca efectividad, algunos barrios de nuestra ciudad se los voy a citar. Por ejemplo, en 2019, 7
millones de inversión en Quatre Carreres, 6 en Poblats Marítims, 3 en Ciutat Vella. Pasamos a
unas ridículas inversiones en Benicalap, Poblats de l’Oest, Campanar, l’Eixample y Poblats del
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Sud, en los que solo invierte 1,5 millones. Pero la vergonzosa cantidad, penosa ya, en barrios
como Rascanya, Poblats del Nord, Algirós y Extramurs, donde las inversiones van de 200.000 a
390.000. Esto demuestra que para usted hay valencianos de primera, de segunda, de tercera y de
cuarta, Sr. Ribó. Para nosotros no, nosotros no marginamos a un barrio respecto a otro sino que
para Vox todos los barrios y todos los valencianos de la ciudad, todos los valencianos son de
primera división, son de primer nivel. Para usted evidentemente no. Hay barrios que reciben, que
han percibido un 95 % menos de inversión que otros, un 95 % menos. Hay vecinos de la ciudad
en los cuales usted ha invertido 130 euros y en otros también de esta ciudad en los que solo ha
invertido 7 euros, Sr. Ribó. Una auténtica vergüenza que usted tendrá que explicar ese trato
desigual, sectario y diferenciado para los distintos valencianos de los distintos barrios.

Pero ahora vayamos a otro tema, al robo de los cuatro millones a todos los valencianos en
la EMT. Seguimos como hace un año: millones, 4; dimisiones, 0. Se ha cargado usted a dos
piezas menores, a dos piezas intermedias, pero no ha tenido el valor de cortar la cabeza de quien
tiene que caer que no es otra que la del Sr. Grezzi, el máximo responsable. Un asunto en el que
queda claro la absoluta falta de control de la EMT en los dineros de los valencianos. Una
sociedad que va a acabar perdiendo cerca de 30 millones este año. Una sociedad que no cuida
con las debidas condiciones a sus trabajadores y simplemente con que subiera usted a los
autobuses vería las cutres mamparas que les han colocado. Una sociedad sin control en la que los
cargos medios pueden gastarse 180.000 euros cuando antes se podían gastar solo 3.000. Una
sociedad en la que los cargos intermedios cobran 72.000 euros. Una sociedad en la que no hay
plan de viabilidad, que nosotros hemos exigido reiteradamente. Y en la que seguimos
preguntando si se van a recuperar los 4 millones, quién va a pagar los 4 millones y si alguien va a
asumir algún tipo de responsabilidad.

Hablemos también de quienes nos cuidan y protegen, de la Policía y los Bomberos,
mantiene usted, Sr. Ribó, tras cinco años de alcalde una plantilla mermada. Ha de reestructurar
esa corta plantilla para dar un mejor servicio a los valencianos, es básico y fundamental. ¿Un
agente de policía en Objetos Perdidos? ¿No puede atender ese servicio un trabajador que no sea
policía? Hablemos de los medios. Una furgoneta para los atestados con el anagrama de la DGT,
Sr. Ribó. Y el sustituto es una furgoneta V-GG, de 22 años. Las patrullas, solo el 10 % tienen
mampara de separación con el peligro que ello supone en caso de las detenciones. Es evidente
que las competencias de la PL no son simplemente de seguridad ciudadana sino que hay más. Por
eso a lo menor no todos tienen que llevar esa mampara, pero sí un mayor número de ese 10 %.
Las emisoras no han sido renovadas. Solo existe una pistola Taser por distrito, un arma que da
mucha seguridad a las intervenciones policiales. Y hablemos del dinero de los policías. Pago de
los operativos y trabajos extraordinarios presupuestados que usted le paga a muchos meses vista,
con mucho, mucho retraso. Págueles cuando debe y no cuando usted quiera, Sr. Ribó.

Y de los Bomberos, ¿qué vamos a decir? Pues mire, el equipo de gobierno municipal no
convoca la mesa técnica que les ha pedido reiteradamente los bomberos poder buscar soluciones
a esa situación de falta de efectivos y de distribución de personal. La plantilla está absolutamente
mermada y le voy a poner dos ejemplos: la Unidad Sanitaria de Bomberos, que usted se niega a
dotar de personal de enfermería suficiente para garantizar el servicio esencial, y la Unidad de
Buceo, que padece una falta importante de efectivos desde hace años.

Otro tema que tenemos que tratar, Sr. Ribó, es la falta de limpieza y el pésimo estado de
los parques y jardines de la ciudad de València. València está sucia, está muy sucia, Sr. Ribó,
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como nunca jamás lo ha estado. Y el responsable es el Sr. Campillo, evidentemente, el
responsable directo. Y tras cinco años de su desgobierno esta es la situación que tenemos en la
ciudad. Esto lo ve cualquiera que pasee por la ciudad. Las aceras están sucias, los contenedores
sobrepasados, los alcorques parecen auténticos jardines botánicos en miniatura. El olor en
algunas zonas es desagradable y aquí lo puede ver usted publicado, Sr. Ribó. El olor, como le
digo, en algún caso es absolutamente desagradable. Pase usted por el Camí Reial. Las farolas son
tapadas por los árboles que crecen sin ningún tipo de control, como pasa en Peris y Valero. Y no
sé realmente al Sr. Campillo como vista esta situación no se le cae realmente la cara de
vergüenza. Claro, que esto lo sabemos quienes pateamos la calle, quienes paseamos por la calle.
Quienes están en su despacho evidentemente no lo saben.

En cuanto a la limpieza, presumen ustedes de haber aumentado un 300 % los equipos de
limpieza con agua de baldeo, pero lo que ocultan es que solo teníamos ocho para toda la ciudad. 

A pesar de eso València[La presidència li comunica que ha esgotat el seu torn d’intervenció] 
sigue muy sucia, muy sucia. Termino enseguida, Sr. Alcalde. Pero miren si es cierto lo que digo
que las quejas vecinales por falta de limpieza se han incrementado un 50 % y las quejas vecinales
sobre jardinería se han incrementado un 30 %, por algo será. Y alguna responsabilidad tendrá
usted y alguna responsabilidad tendrá el Sr. Campillo.”

Sr. Giner (Cs)

“Buenos días.

Nos gustaría desde mi grupo que las primeras palabras estando todavía en la situación de
crisis pues fueran dirigidas a todas aquellas personas que nos han dejado y compartir lógicamente
el dolor de los familiares. Y todas las personas que por desgracia continúan en una situación de
enfermedad y que nos vamos contagiando, es una crisis que la verdad se está volviendo a
agravar.

Mire, Sr. Ribó, le he escuchado su largo discurso. Cincuenta y cuatro propuestas.
Compensadas en veintiocho bloques pero cincuenta y cuatro propuestas, de las cuales más del 20
% ya se las he oído. Ya tendremos el momento de la réplica para que podamos hablar pero, a ver,
está usted en unos niveles de ejecución del 25 % y me trae aquí cincuenta y cuatro propuestas
para el año que viene. Pues Sr. Ribó, no sé si lo que me dice me lo tengo que creer o no me lo
tengo que creer. La experiencia me dice que demuestra que no. Y si en Malilla me propone un
centro social, yo le voy a decir que antes me acabe el centro de salud que era una promesa
electoral de ustedes.

Pero mire, entrando ya en lo que es el debate del estado de la ciudad, la ciudad nos
presenta tres fotografías. La primera es una situación sobre todo que se ve en el centro de la
ciudad de desazón, de ver que la ciudad está triste. Persianas bajadas, sucias, calles sucias, una
situación en que los comercios no abren, de abandono. Parece que a la ciudad le falta fuerza, le
falta ese músculo para poder afrontar el momento de la recuperación porque vamos a menos. En
segundo lugar, esto no es una ciudad de los 15 minutos, para nada. Es la ciudad de los 25 minutos
para los servicios que tienen el ciudadano cerca de su casa y sobre todo en los desplazamientos
de movilidad. Es una ciudad en la que ahora mismo ir desde Benimaclet al centro te cuesta media
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hora y esto es incomprensible. Y en tercer lugar, la fotografía es de una ciudad donde el espacio
público está sin control y sin orden. Se lo digo porque el crecimiento del botellón, que no se está
actuando sobre él con la contundencia que se tiene que actuar, no se comprende.

Y en segundo lugar, cuando por las mañanas en los momentos de hora punta alguien coge
y se sube en el 70 en la EMT o tu hijo coge el tranvía para irse a Burjassot o a Tarongers, o
alguien viene desde las poblaciones en Cercanías hasta la estación del Norte, Sr. Ribó, vamos
enlatados, vamos enlatados y eso es un problema gordísimo. Yo recuerdo que el 14 de febrero le
dije: «Sr. Ribó, vamos a tener problemas en Fallas», y se lo dije por escrito en una carta. Hoy le
estoy diciendo lo mismo, es que como no actuemos vamos a volver a tener problemas. Entonces
usted me dijo a mí: «Bueno, es que es comprensible porque es la primea vez que me pasa». Bien,
pero esta ya no sería la primera vez. Ya es la segunda y ya sabemos qué es lo que nos va a pasar
como no actuemos, Sr. Ribó. Por eso le hemos pedido una reunión a la delegada del Gobierno.

Pero es que lo que me preocupa es que no le veo en el trabajo. Le veo que hace una
encuesta, un barómetro, donde le preocupa si esta ciudad es republicana o no es republicana.
Parece que usted y la Sra. Gómez estén en un juego infantil a ver quién es más republicano de los
dos. Sr. Ribó, es que tal y como ha planteado las preguntas parece que usted quiera adoctrinar. Es
que la apariencia que da es que usted quiere plasmar en un barómetro cómo es su València ideal,
esa València republicana, cuando le estoy diciendo los problemas que estamos teniendo en estos
momentos

A mí me ha llamado la atención que insista usted en el republicanismo de la ciudad y que
por ejemplo yo no le haya visto negociar con Ábalos. Ábalos ha prometido 7.000 viviendas a
Madrid, aquí a València ha prometido 600. ¿Que la diferencia entre Madrid y València es once
veces, Sr. Ribó? ¿O es que aquí no sabemos negociar? Yo le he visto por Twitter, pero lo que es
negociar no le he visto. También he visto al Sr. Ábalos hablar de 77 millones para Barcelona, 77
millones, y tener ya un proyecto para ver cómo se accede al puerto de Barcelona, proyecto de
ferrocarril. Aquí usted me habla de la torre Miramar, que no le digo que no, pero es que no me
parece comparable lo que se obtiene en estas dos ciudades con València. ¿Que para usted
València no es la tercera ciudad de España o qué pasa? ¿Por qué tenemos nosotros que renunciar
en estos momentos a aspirar a lo mismo que Madrid o Barcelona por lo menos
proporcionalmente?

O lo que es peor, el 14 de agosto se acordará usted que estuve en su despacho para hablarle
de los fondos europeos, de los 140.000 millones que vienen aquí. Se van a centralizar todos
desde Moncloa. Eso hay que presentarlos pero hay que negociarlo también. València tiene que
estar ahí porque es una oportunidad histórica de modernizar la ciudad, de meterla definitivamente
en el siglo XXI. Y sin embargo, Sr. Ribó, no le veo preocupado en este punto. Porque no se va a
tratar de presentar unas diapositivas, se trata de presentar unos informes, que los valoren en
Europa. Porque ya sabe usted cómo está Holanda y en estos momentos cómo está Hungría, y no
va a ser nada fácil que esos proyectos vengan a València. Por lo tanto, va a haber que trabajarlos
seriamente y usted se debería apoyar en la universidad, en los empresarios y en todos aquellos
que tienen una continua relación con lo que es Europa, en nuestra opinión.

Y ya le digo, usted nos ha presentado una València idílica pero los datos indican otra cosa.
Nos hablan de 60.000 parados en la ciudad de València, donde hay un 30 % de ese paro que es de
jóvenes, donde el 90 % de los contratos son precarios, Sr. Ribó. Eso no lo ha dicho usted.
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Tampoco ha hablado de los servicios sociales cuando resulta que el servicio de atención
domiciliaria tiene una espera de 463 personas. Cuando el Menjar a casa tiene una espera de 736
personas. Cuando las ayudas de emergencia, digo de emergencia, tiene una lista de espera de casi
1.400 personas. De emergencia, cuando decimos de emergencia es porque no se puede esperar,
pues hay 1.400 personas ahí. Cuando tenemos 12 centros de servicios sociales y se nos están
quedando pequeños, y además con la situación que tenemos nos parece que es importantísimo
dotarlos de mayor capacidad de recursos. Estos datos son de la ciudad de València, donde
también observamos que hay casi 34 asentamientos con 610 personas que no tienen hogar en la
ciudad de València.

Y si quiere nos vamos a la situación demográfica donde un 20 % ya tiene más de 65 años,
Sr. Ribó. Donde de los mayores de 75 años, el 64 % viven solos. Y no se está atendiendo a esa
realidad, Sr. Ribó, con los datos que le he dicho anteriormente. Donde en cualquier ciudad de
España el ratio es de 4 plazas de residencia por 100 personas y aquí estamos en 1, en 1 plaza de
residencias por 100 personas. Fíjese usted la València que usted ha descrito y la València que le
estoy diciendo.

Pero mire, Sr. Ribó, el discurso dura quince minutos. Quería que fueran cinco minutos para
tocar el suelo, porque usted no lo ha tocado, y diez para proponerle. Me quedan ocho, ya voy por
el séptimo minuto. ¿Qué es lo que le queremos proponer? Pues a raíz de lo que pactamos en la
Comisión de Reconstrucción, porque hay que decir que aquí se llegó a un pacto, ahora nuestro
trabajo es que los presupuestos se ejecuten en línea a la Comisión de Reconstrucción. Por eso lo
que le traemos aquí son planes ya de ejecución de esos acuerdos, cuatro planes le proponemos
desde el Grupo Municipal Ciudadanos.

El primero, un plan de recuperación del centro. Mire, el comercio, la hostelería, los
ciudadanos dan una orden, Sr. Ribó, le dan una ordena usted: salve la Navidad. Ya se nos ha ido
el verano, salve la Navidad, Sr. Ribó. ¿Se imagina usted si las salas de cine, las salas de
espectáculos y los teatros dicen que no pueden aguantar y se abocaran al cierre? ¿Qué va a pasar
con el centro si esa situación llegara? Imagíneselo, porque estamos a un paso. Se lo estoy
advirtiendo: hay que recuperar el centro de la ciudad de València. ¿Cómo? Con limpieza, ya se
ha dicho. Pero limpieza del suelo y de las paredes. Es que máxime que ahora que las persianas
están bajadas y las ves llenas de garabatos. No tiene más que irse a Guillem de Castro y ver la
estación de servicio de gasolina, cómo están todos los depósitos. Cualquier estuche o cualquier
caja de electricidad de la ciudad de València está llena de garabatos.

La iluminación. Esta semana creo que se ha licitado por fin la iluminación de Navidad,
123.000 euros. Pero es que Barcelona solo para una vía tiene 35.000 euros. Me parece
escasísimo. Le propusimos que hablara con las comisiones falleras a ver si se les puede desde
aquí pagar enteramente lo que es la iluminación. Esa fue nuestra propuesta como cualquier otra,
no son propuestas cerradas. Campañas de turismo para atraer a los ciudadanos españoles de
cercanía a la ciudad de València. Sobre todo, le estamos insistiendo, bonificar el consumo con
cheques, facilitarlo como se está haciendo en otras ciudades de València.

Y por último, ahora que usted ha nombrado la Feria de València, dentro de la negociación
ver cómo se puede meter o se debe meter lo que es la cesión de uso de edificios como el de
correo. Que no perdamos patrimonio, que no perdamos patrimonio. Ahí se tiene que abrir una
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macronegociación con la Conselleria y con el Estado para ver lo que nosotros cedemos y si al
final exigen, qué a cambio le dan a la ciudad de València en un total. Ahora es el momento.
Fíjate, Ábalos, Europa. Negociación de Feria València. Es lo que hay que hacer, en eso tenemos
que estar.

Pero continúo, segundo plan: Plan de choque verde, sobre todo con la poda de los árboles.
Los 130.000 árboles que tenemos en la ciudad en la mayoría están descuidados y es una queja
continua de los ciudadanos. Los alcorques, los 63.000 alcorques que tenemos. Se habla de
biodiversidad, ahí lo que tenemos son yerbajos. Me dicen que hay una plaga de chinches, de
chinches  en nuestra ciudad. Me avisan de esa realidad. Se llaman  porquepudentes pudentes
cuando los pisas huelen. Pues esa realidad nos la están diciendo, Sr. Ribó. Es que no es
biodiversidad, son yerbajos.

Estamos hablando de una ciudad que no está iluminada, que está sucia y que está con
yerbajos, y eso hay que solucionarlo. Pero dentro de ese plan de choque verde le proponemos que
en el presupuesto se habiliten diez millones para 3.000 viviendas que tengan reforma de
rehabilitación energética. Vamos a ver si los hogares y las oficinas de València entran en lo que
es la inversión y la rehabilitación energética para tener un consumo muchísimo más racional. Por
lo tanto, tendríamos que ingresar diez millones. Por supuesto, cuidar la huerta. Siempre vamos a
estar en ese lado de cuidar la huerta y se lo metemos en el plan de choque verde.

Y por último, la movilidad, Sr. Ribó. La movilidad está fracasando en su adaptación a la
crisis del COVID, no hay más que ver la EMT. Y ya se lo he dicho al principio, cómo vamos
enlatados en los autobuses. Y es una realidad. No es la ciudad de los 15 minutos que todos
deseamos. Mire, para que sea una movilidad tiene usted que poner de acuerdo a los
medioambientalistas, a los ciclistas, a los del patinete, a los de los coches, a todo el mundo. Se
dice que una movilidad pasa la nota cuando una persona menor de 8 años se puede desplazar y
cuando una persona mayor de 80 se puede desplazar, entonces es una movilidad para todos y
aquí en València eso no es la verdad. Y si usted quiere hacer una guerra al coche privado
potencie el coche eléctrico y ponga cargadores porque tenemos 3 en la calle, el resto como usted
ha dicho está en los aparcamientos. Pero es que las ciudades españolas y las europeas tienen más
de 100 y usted en cinco años ha sido capaz de poner 3 cargadores.

El tercer plan es un plan de oportunidad, de creación de empleo. A todas las empresas que
creen puestos de trabajo o que mantengan los que hay en esta situación de dificultad, 5.000 euros
como máximo de ayuda, hasta 5.000 euros. Perfectísimamente podíamos llegar a más de 3.000
empresas. Por supuesto, plan de cheque escolar universal para 0 a 3 años. Y ahora en estos
momentos al que le pida una licencia no le tarden estos meses que siempre tardan, ahora no veo
el motivo para atrasarse lo que se está atrasando normalmente.

Y el cuarto plan, un plan de barrios. Un plan de barrios donde la Policía de Barrio esté,
donde el botellón se controle, donde no pase lo que está pasando los fines de semana en nuestra
ciudad. Donde la ocupación que existe en Rascanya, en Benicalap y en Campanar se controle y
se erradique. Y sobre todo, las situaciones que tenemos en San Marcelino, en Malilla, en San
Isidro. De aspectos pendientes, el Plan Cabanyal-Canyamelar que todavía no se ha ejecutado, el
Plan General, ahí está. La situación que tenemos en los poblados del Sur: la Punta, el Perellonet,
el Saler, que les faltan servicios. Falta la coordinación de un plan de barrios en esta ciudad, Sr.
Ribó.
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En definitiva, le estoy proponiendo la cuadratura del círculo, ya lo sé. Medidas a corto con
una visión a medio plazo de la ciudad donde aquí se pueda trabajar y vivir dignamente para ello.
Pero mire, todo lo que le he dicho necesita tres recetas. La primera receta, Sr. Ribó: no necesita
usted subir impuestos. Es más, le puede proponer hasta impuestos -que se lo diré en el momento
de los presupuestos- que usted puede bajar. En segundo lugar, conciénciese en esto: la
colaboración público-privada, necesaria. Desde un punto de vista público no se puede hacer todo
en estos momentos, necesitamos la colaboración del sector privado en ello. Y en tercer lugar, con
cohesión, Sr. Ribó. Necesitamos cohesión, acuerdo, diálogo, unión. Donde todos creamos en este
futuro de ciudad. Que no sea la ciudad de su ideología, permítame que se lo diga así. Que sea la
ciudad de todos los valencianos. Solo así seremos capaces de salir de esta situación.

A mí me gustaría acabar, me queda un minuto, pues mire, le escuché a Su Majestad el Rey
en los Premios Príncipe de Asturias hablar de interés nacional. Pues yo creo que hoy es un buen
día para que usted y yo, Sr. Ribó, interioricemos las palabras que dijo Su Majestad el Rey y las
hagamos válidas en València: «Que el interés nacional prevalezca sobre todo y que el interés de
los españoles sea nuestra guía y nuestro norte». Pues Sr. Ribó, que el interés de la ciudad de
València prevalezca por encima de nuestras ideologías y que el interés de los valencianos y de las
valencianas sea nuestra guía y sea nuestro norte, Sr. Ribó.

Le regalo 30 segundos.”

Sr. president

“No me’ls regala a mi, li’ls regala a tot el Ple.”

Sra. Gómez (PSPV)

“Miembros de la corporación, señoras y señores.

Me gustaría comenzar dando las gracias a todos los vecinos y vecinas, y en especial todas
las entidades que hoy nos han acompañado en este Pleno y que representáis a la ciudad. Pero este
año, si me lo permiten, creo que es necesario hacer extensivo este agradecimiento a todas las
personas de esta ciudad: desde la trabajadora esencial que hoy está trabajando y dándolo todo y
jugándose su salud en su centro de salud para protegernos, hasta a aquel universitario que va a la
universidad pero cumple las normas porque sabe que no solo se juega su salud sino que no tiene
el derecho al jugar y a perjudicar la del resto. A todos ellos, a todos los valencianos y valencianas
quiero darles las gracias porque gracias a su esfuerzo estamos combatiendo y estamos previendo
esta crisis sanitaria, la crisis del coronavirus.

Sin lugar a dudas, este es un debate distinto. El debate del estado de la ciudad es otro al de
otros años. Este 2020 va a quedar marcado en nuestra historia por cómo nos dimos cuenta de
cómo éramos frágiles como seres humanos. Esa sociedad del consumo rápido del que parecía que
nada podía con nosotros y nada nos paraba, y vaya si hemos parado. Una enfermedad que era
apenas desconocida hasta hace unos meses ya se ha llevado a más de 1.000.000 de personas en
todo el mundo. Y por cierto, a 308 en nuestra ciudad, y es obligatorio que cada vez en este Pleno
nos acordemos de todas las familias y de todas las personas que nos han dejado.
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Estamos aún inmersos en la lucha contra la enfermedad. Yo creo que somos conscientes
más que nunca de cuánto nos necesitamos unos a los otros, de la importancia que tiene el sistema
de protección público, nuestra sanidad, nadie se acuerda del mercado cuando las cosas vienen
mal dadas, y de lo absolutamente necesario que es invertir en investigación y en ciencia. Las
ciudades precisamente que normalmente somos las catalizadoras de las mayores oportunidades
también nos convertimos en el foco de las mayores dificultades en los momentos como estos, de
crisis: Tenemos una alta densidad, mayores movimientos, tanto locales como globales, y eso nos
ha situado en el epicentro de esta crisis sanitaria y con el 90 % de los casos totales detectados del
coronavirus. Y obviamente València no ha sido una excepción, no hemos estado al margen de
todos estos riesgos y de todas estas amenazas.

Por eso yo quiero comprometerme con que este Ayuntamiento y esta ciudad siempre será
responsable. Y lo primero será proteger la salud de todos los valencianos y valencianas, por
delante de cualquier cosa. Y por eso estaremos en las directrices y criterios que marquen siempre
las autoridades sanitarias tanto de la Conselleria como del Ministerio. No existe la dicotomía
-como se ha planteado hace poco en Madrid- entre economía y salud. La salud es siempre lo
primero. Y además es que proteger nuestra salud será lo que garantizará la economía en nuestro
futuro.

Por lo tanto, nuestra comunidad y nuestra ciudad precisamente nos hemos mantenido
siempre por debajo de los niveles de incidencia de transmisión. Y eso tiene que ser nuestro
objetivo prioritario: mantenernos siempre por debajo de la media. Y os digo una cosa, eso puede
cambiar muy rápido si nos equivocamos. El virus no da tregua. Por eso a mí me gustaría pedir en
este Pleno una tregua política, un alto el fuego que dure al menos lo que dure esta pandemia. Y
ya tenemos un punto de partido, que es una hoja compartida, que es el Plan de Reconstrucción,
con el cual logramos mandar el mensaje a toda la ciudadanía de que sí que era posible confiar en
las instituciones. Que al contrario de lo que ocurre en otros territorios, como en Madrid, en donde
parece que un voto vale más que una vida, aquí sí que somos capaces de llegar a grandes
acuerdos, que aquí lo primero es proteger a una sociedad que se ha visto afectada por la mayor
crisis de nuestra historia reciente.

Y oigan, sin negar nuestras diferencias. Ni de visión política, ni ideológicas. Y hoy quiero
en este punto reivindicar además el ejemplo de nuestro compañero Ramón Vilar, que hoy es un
pleno también especial para nosotros porque es nuestro primero debate sin él. Él precisamente
demostró que se puede pensar distinto y llegar a acuerdos. Y bajo ese ejemplo a mí me gustaría
reivindicar que en lo fundamental: dialogáramos, acordáramos, y que ese acuerdo de la
reconstrucción que tuvo el voto de la mayoría de los partidos de este Pleno, lo pudiésemos
también trasladar a los presupuestos municipales. Y que demostráramos que no somos concejales
de unas siglas sino que somos representantes públicos de una ciudad que nos necesita más que
nunca. Que demostremos que nos interesa más salvaguardar la vida de nuestros ciudadanos que
ganar un puñado de votos.

Y es que el acuerdo va de eso, de salvar vidas. Y lo hemos hecho porque hemos estado a la
altura de la responsabilidad pactando el Plan de Reconstrucción. En primer lugar, atendiendo las
emergencias, la emergencia sanitaria, colaborando con la Generalitat Valenciana y con el
Ministerio para salvaguardar y hacer seguros los sitios y zonas más críticas, dotando de
equipamiento de protección individual a nuestros servicios esenciales, o por ejemplo teniendo
preparado un hospital de campaña que esperamos no utilizar nunca.
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En segundo lugar, atendiendo la emergencia social, de no dejar a nadie atrás, atrasando el
pago de los alquileres a todas las familias que se habían visto afectadas, o dando un lugar y un
espacio seguro a las personas vulnerables que no tenían hogar. Y también a un colectivo que me
preocupa especialmente porque fueron los que sobretodo soportaron la crisis del año 2008:
nuestras personas mayores, que sacaron hacia adelante a sus familias y hoy han sido los más
vulnerables. Este Ayuntamiento fue pionero en poner en marcha un teléfono de atención que,
entre otros servicios, garantizaba que nuestras personas mayores tuvieran en sus hogares una
alimentación sana, equilibrada, y evitando así cualquier desplazamiento innecesario.

En tercer lugar, atendiendo a la emergencia económica porque esta crisis nos ha llevado a
un parón económico histórico. Y por eso también desde este Ayuntamiento hemos impulsado un
plan económico histórico, con la inyección de más de 15.000.000 € para mover liquidez a nuestra
economía y que nuestras empresas tuvieses un colchón al que acogerse. Al igual que nos hemos
preocupado por las personas desempleadas, a todas las personas que tienen mayores dificultades
de encontrar un trabajo, hemos duplicado los recursos para poder atenderlas.

En definitiva, es obvio -y ustedes ahora lo dirán-: no existe una cuantía suficiente a la que
podamos llegar la administración local para llegar a todo el mundo. Pero si fueran honestos
también dirían que este es el Ayuntamiento que antes y más recursos puso para atender esta
crisis. En definitiva, en este 2020 hemos intentado no dejar a nadie atrás, hemos atendido la
emergencia sanitaria y hemos puesto un plan de estímulo económico. Pero ahora no es suficiente,
ahora es un momento de inflexión.

En el pasado otras enfermedades como la gripe de 2018, o la tuberculosis o el cólera,
introdujeron transformaciones positivas en las ciudades: la renovación y la generación de una red
de alcantarillado, la renovación de las viviendas, las primeras zonas verdes. Pusieron de
manifiesto deficiencias de las ciudades que hoy nosotros también tenemos que implementar. Es
cierto que la ciudad no va a ser igual a la que dejamos en marzo de 2020, pero tampoco nos
tenemos que resignar a que sea una ciudad peor. Hemos visto como hay algunos barrios en donde
hay más incidencia precisamente porque tienen menos movilidad alternativa, porque tienen
menos zonas verdes y porque las calidades de sus viviendas son peores. Y ahora tenemos la
oportunidad. Y decía, más que la oportunidad tenemos la obligación de corregir todo eso. Y por
eso yo quiero proponerles hoy en este Pleno la oportunidad de construir una ciudad más sana,
más inclusiva y sobre todo más dinámica; Una València vital, que significa al fin y al cabo una
València donde podamos vivir mejor. Ese es el objetivo que nos tenemos que fijar como
Ayuntamiento.

Y mirad, si hay un proyecto que construye esa València es la València de los 15 minutos.
Un proyecto que permita a cada ciudadano en su barrio tener un centro de salud, un colegio,
dotaciones públicas, comercios y un centro de trabajo a 15 minutos caminando, andando, de su
hogar, sin coger el coche. Y eso además es una oportunidad que nos va a permitir recuperar
mucho más rápido todo el vehículo que esta ciudad dio en su día a favor del vehículo privado.

Ese proyecto de Valencia, ciudad de plazas, lo tenemos que hace extensible a otras zonas
de la ciudad, incluso a zonas que no pensaron de ser peatonales: Como en las súper manzanas
que queremos impulsar en Orriols o en la Petxina. O recuperando espacio peatonal a grandes
avenidas para que se conviertan en paseos, como la avenida Pérez Galdós o la avenida del Puerto.
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Y además quiero haceros un anuncio importante y es que debemos de dotar de mayor
seguridad a algo que es vital, que son nuestros centros escolares. Por eso, queremos peatonalizar
hasta 29 centros escolares que han solicitado y se han sumado a nuestro plan de generar entornos
escolares seguros en este curso escolar.

Además, con todo ello lo que queremos, lo que pretendemos es reinventar la proximidad.
Que al final las ciudades dejen de ser una especie de aglomerado entre calles y vehículos, y
empiecen realmente a ser un espacio vital que significa que sea un espacio seguro para las
personas que viven en esas calles. Porque yo creo que reconquistar el espacio público es algo
más que desconfinarnos y algo más que peatonalizar solo las zonas del centro. Por eso ese primer
proyecto lo hemos llevado a Nazaret, pero queremos que siga yendo al resto de barrios de la
ciudad que más necesitan de este Ayuntamiento: Orriols, Torrefiel, Campanar, Castellar y Ciutat
Fallera serán los próximos barrios de 15 minutos.

Y si hay algo en València por lo que nos tenemos que seguir orgullosos, salió hace poco,
porque éramos la segunda ciudad más peatonal de España. Y el objetivo que nos tenemos que
marcar es ser la primera. Y no solo eso, sino la ciudad con más barrios con este programa de 15
minutos de toda España.

Del mismo modo que queremos que València tenga más pulmones verdes. Todos
estábamos deseando cuando salimos de nuestras casas ocupar el espacio, ir a los parques, ver a
personas mayores charlando y tomando el sol, a niños y niñas jugando, paseando por nuestras
zonas verdes. Por eso tenemos que acelerar los proyectos estratégicos de los parques de la
ciudad. Y en este 2021 vamos a avanzar para tener ya el proyecto tanto de los parques del sur, del
parque de Desembocadura; en el oeste, del parque de Carolinas, y en el norte, con la ampliación
del parque de Benicalap. Con todo ello queremos generar un gran anillo verde que envuelva
nuestra ciudad.

Y quiero dar un paso más allá. Una ciudad vital es una ciudad dinámica, una ciudad que
genera empleo, que genera oportunidades. Pero una oportunidad y un desarrollo obviamente
inclusivo y verde en el que estemos todos incluidos. Y sí hay algo que le falta a València aún
para conseguir ese desarrollo definitivo es conseguir espacios. Por eso es que hacen un anuncio
importante: de los principales desarrollos urbanísticos que le quedan pendientes a esta ciudad,
que son el Grau y Benimaclet, vamos a poner un espacio importantísimo de peso terciario para
que las grandes empresas puedan instalarse en nuestra ciudad y puedan generar además empleo
en todos nuestros barrios y no solo en el centro, y de esa manera podremos conseguir esa
Valencia de 15 minutos también en el ámbito laboral.

Y como ustedes recordaran, en los grandes desarrollos ya hemos exigido un 30 % de
vivienda de protección oficial desde esta legislatura. Pero yo creo que no nos tenemos que
conformar con eso, tenemos que dar un paso más allá. Y si algo ha puesto de manifiesto el
confinamiento es la mala calidad de nuestras viviendas. Por eso, yo quiero reivindicar el derecho
al balcón, tal cual como suena. El derecho a que nuestras viviendas públicas también cuenten con
espacios que nos conecten con nuestra ciudad, que podamos traer la vegetación y el aire a
nuestros hogares. Que no haya diferencias entre viviendas de lujo con grandes áticos y grandes
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terrazas, y viviendas públicas que sean cárceles. Queremos, por lo tanto, introducir un cambio
normativo que permita que las viviendas de protección oficial también tengan terrazas y espacios
al aire libre.

Por otro lado, esta crisis va a poner oportunidades que como ciudad no podemos dejar
pasar: En primer lugar, la gran movilización de recursos públicos que el Gobierno aprobó ayer
para que podamos utilizar nuestros ahorros y además podamos endeudarnos gracias a la gestión
que hemos hecho en la anterior legislatura. Por eso nos mantenemos en el compromiso de dedicar
al siguiente presupuesto ese 2,5 % en reactivación económica. Y aunque es verdad que van a
bajar los ingresos, tenemos capacidad de hacer un presupuesto expansivo gracias a la gran
movilización de dinero que va a haber.

Y no solo eso, es que van a haber exactamente 70.000 millones de fondos que nos ha
puesto en la esa Europa para que gastemos. Porque todos nos hemos dado cuenta, todas las
instituciones políticas se han dado cuenta, mejor dicho, que en 2008 se dio una respuesta
inadecuada: la austeridad. Y que la respuesta que tenemos que dar es la de la inversión. Por eso
yo también quiero anunciar que solicitaremos al Gobierno de España que la inversión del
soterramiento del parque Central, para que aligere también las cuentas de este Ayuntamiento, sea
financiada por los fondos europeos.

Por último, ser una ciudad vital es también ser una ciudad respetuosa e inclusiva, y en esa
ciudad no caben los discursos de odio. Y utilizo ese término, el término del fascismo, porque
realmente estamos viviendo tiempos peligrosos. Porque es fascista quien realmente quiere
denigrar la memoria de todos aquellos que lucharon por la democracia y la libertad, como hemos
visto hace poco en Madrid. Por eso, desde el Partido Socialista queremos proponer que se ponga
en esta ciudad una calle y una referencia expresa a: Largo Caballero, a Indalecio Prieto. Y
además, un lugar de referencia a una mujer valenciana que fue importante en la República, que es
Balbina Medrano. Que esté en un lugar céntrico de nuestra ciudad para que la memoria de
personas que lucharon por nuestra libertad esté presente en nuestro día a día. Y que le quede bien
claro que a todos los que pretenden equiparar a los fascistas con los demócratas no caben en
València.

Y ya por último quiero proponerles que podamos acordar un gran plan para también
reactivar nuestra cultura, que no haya un apagón creativo, que esta es la ciudad del cine, que esta
es la ciudad sobretodo del diseño. Y que tenemos que salvaguardar esos grandes espacios, que
son la conciencia que tenemos que proteger.

Ya para finalizar, quiero decirles que la València vital que proponemos es la València que
dejará tras la pandemia. Y no va a ser fácil, ni está a la vuelta de la esquina. [La presidència li

Acabo ya, alcalde. Quedan meses duros perocomunica que ha esgotat el seu torn d’intervenció] 
tenemos la posibilidad de hacerlo; Con un primer elemento: que es protegiendo la salud, un
segundo elemento: que es la igualdad y un tercer elemento: que son las oportunidades. Y le pido
por lo tanto que compartamos ese acuerdo conjunto y el acuerdo en los presupuestos
municipales. Porque si lo hacemos nos habremos ganado -y con esto acabo- el derecho a
reivindicar que España necesita más mirarse en el espejo de València y menos en el espejo de
Madrid. España necesita más acuerdo y menos crispación. España necesita más València y
menos Madrid.
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Muchísimas gracias.”

Sra. Catalá (PP)

“Muy buenos días a todos. Y en especial, me vais a permitir a todos los representantes
vecinales que son los que han hablado antes y han explicado la realidad del estado de la ciudad.
Gracias a José Tarrega, a Rafa Torres, a Rocío Barbeito, a Jaime Serra, a Carles Vera y al
representante de Acción Ecologista AGRO por su intervención porque frente a discursos
partidistas y de partidos, los vecinos son los que mejor representan el sentido de la gente. Y esa
es la verdadera participación, y no la participación de boquilla. Nosotros hemos preparado este
debate hablando con más de un centenar de asociaciones, de colectivos, de personas.
Escuchándoles, escuchando sus necesidades, sus inquietudes para hablar de lo que realmente
importa. Y ¿saben qué? Pues que muchos nos han trasladado que no saben nada de nosotros
desde la Comisión de Reconstrucción. Cuando digo de nosotros, digo del Ayuntamiento. Les
hicimos venir, no recogimos prácticamente muchas de sus propuestas. Hasta e l día de hoy.

Y un ejemplo de personas en las que debemos de mirarnos para abordar este debate son las
familias de las víctimas; a las que tampoco han vuelto a llamar. Lo más doloroso de este último
año, del año 2020, ha sido la pérdida de más de 300 vecinos en la ciudad de València que han
fallecido por culpa del COVID-19. Y mis primeras palabras van dirigidas a ellas, a sus
familiares. Seguimos reclamando dignidad y justicia.

Nos preocupa sinceramente las referencias victoriosas, las frases de determinados políticos
que se jactan de que aquí las cosas se están haciendo bien, que pretenden compararnos con otras
capitales españolas como si esto fuera una competición de algo. Donde alardeamos de que la
Comunidad tiene buenos indicadores, de que no estamos tan mal. Miren, vanagloriarse en
tiempos de decadencia y de pandemia es faltar el respeto a los muertos y a sus familias. Por
respeto a los que han perdido la vida y a quien hoy se encuentran enfermos, la humildad, la
prudencia y la autocrítica deberían ser los tres ejes de quienes dirigen la ciudad, y de esto aquí se
ha visto poco.

Hay una distancia social más que evidente entre el discurso del alcalde y la realidad que
vive la calle. En la calle hoy se habla de un posible toque de queda, no hemos hablado de esto.
En la calle se habla de un repunte y un rebrote de COVID-19 en València, no se ha hablado de
esto. No sabemos si ha habido contactos con la Conselleria de Sanidad, si realmente ha existido
esa famosa comisión mixta y en ese sentido cuáles han sido esas conversaciones. No hay medidas
tampoco para frenar el contexto económico al que nos ha llevado esta situación. Cero medidas
para prevenir la salud, para evitar contagios. Cero medidas de apoyo a los comerciantes, a los
hosteleros, a los autónomos, a algunos de ellos incluso se les quitaba la palabra antes de tiempo.
Ni una palabra de empleo, ni una palabra de empleo. Ni una palabra tampoco de medidas
fiscales.

Yo diría que el discurso del alcalde es pura fachada y que no es creíble. A mí me ha
recordado cuando yo iba al conservatorio y algunas semanas no ensayaba lo suficiente y tocaba a
primera vista, como cuando lees una partitura a primera vista y no la has estudiado bien. Aquí se
ha hecho un compendio de informes de los concejales y se ha leído en un ejercicio un poco 

 -como diríamos en valenciano-, con medidas puntuales que efectivamente no son odesllavassat
no debieran ser las que afronta esta ciudad en un contexto como este.
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Miren en un momento tan crítico como el que vivimos se ha hablado de que se van a hacer
más carriles bici, bien; a licitar un concurso para recoger aceite, bien; a reformar una alquería; un
whatsapp para bienestar social, y una tira de contar en el Mercado de Colón. Pues oigan, estamos
en un contexto distinto.

La verdad es que esta necesidad que tenemos de tener un alcalde más pegado a la realidad,
con menos distancia social, empieza a convertirse en algo preocupante. Hemos hecho hoy aquí
un ejercicio de voluntarismo vacuo, porque en cinco años la reivindicaciones no han servido para
nada: Ni dinero para el transporte público. Miren, hoy tenemos un ejemplo más que constatable:
Otra vez 10 millones para el transporte metropolitano. Qué lejos han quedado esos 38.000.000 €
que pedía el Partido Socialista y Compromís para el transporte metropolitano. A todos se les ha
olvidado lo de los 38.000.000 €, otra vez 10.000.000 €; 109,3 para Barcelona, 126,8 para Madrid,
25 para Islas Canarias, y para la ciudad de València 10.000.000 €. No hemos conseguido nada
sobre la condonación de la deuda de la Marina, el túnel pasante, el canal de acceso. No hemos
conseguido financiación para soterrar las vías de Serrería. Y se ha hablado de un plan de revisión
integral de la fachada litoral de 28.000.000 €, pero de momento en cinco años no hemos
conseguido ni un euro para las playas del sur, para regenerarlas.

En estos cinco años, Sr. Ribó, usted tampoco ha sido capaz de sacar adelante el Plan del
Cabañal, ni el PAI del Grao, ni el jardín Botánico, ni el centro de salud de Malilla, ni la
ampliación del parque de Benicalap. Y ahora cuando venimos aquí a hacer promesas, la verdad
es que suenan bastante poco creíbles. Fundamentalmente porque luego vemos el nivel de
ejecución presupuestaria y es tremendo, este año 10,8 % de inversiones, faltan por gastar
138.000.000 € a tres meses de acabar el año.

¿Y qué vamos a hacer para que los valencianos encuentren trabajo? Hemos hablado de la
Smart City. Sí, sí, la Smart City la puso en marcha el PP en esta ciudad en el año 2012. De la
Albufera. Pero fíjese, la inversión en la Albufera en el año 2020 es de una ridícula cantidad de
69.000 €, el 0,08 % del presupuesto de inversiones. No ha llegado ni una inversión a 22 barrios y
a 2 pueblos de València. En cinbco años ustedes han dejado por invertir 300 millones de euros.
Ya podemos decir que hemos incrementado 160 en los últimos cinco años. Si hemos dejado de
invertir 300, pues efectivamente las cosas se quedan como están. Se habla del proyecto estrella
del rio pero no se habla ni de un euro de inversión. Y lo cierto es que cuando hablamos de
mejorar el wifi y establecer unos puntos de wifi en la ciudad pues uno se acuerda de cómo
funciona el wifi en este mismo Ayuntamiento, en el que para empezar este Pleno en el principio
de la sesión uno ni siquiera veía desde la web del Ayuntamiento, tenía la gente que acceder desde
el canal de la Generalitat.

Miren, este último año ha sido tremendo -yo lo he vivido así- para este Ayuntamiento, para
esta ciudad. Tenemos el peor alcalde en el peor momento de la crisis, en el peor momento de
València. Un alcalde a media jornada gestionando la peor crisis sanitaria, social y económica de
nuestra reciente ciudad. Y ustedes más preocupado a veces por la sucesión que por las cuestiones
que afectan a la ciudadanía. ¿Qué hemos vivido? Hemos vivido un cierre de playas por vertidos
fecales, para mayor drama del sector turístico y hotelero. Se les ha caído el Palau de la Música
después de cuatro años recortando el 64 % de mantenimiento. Ahora les roban 5.000 € en un
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edificio cerrado, pero eso al Sr. Ribó le parece poco dinero. Y después vino el año  de lahorribilis
EMT, el gran escándalo, la gran estafa: 4.000.000 €, sin responsabilidades políticas. Venían
ustedes a regenerar. Ya, ya, pues la regeneración desde luego no se ve por ningún lado.

Ahora mismo toda la estafa se ha resuelto con el peso sobre los trabajadores. Fíjense, qué
vergüenza. La izquierda echando a los leones a los trabajadores y comprando el silencio de altos
cargos. Les está costando una investigación del Tribunal de Cuentas por presunta malversación
de caudales públicos y responsabilidad contable por la falta de diligencia de las personas que
gestionan los fondos de la EMT. Y si hablamos de honestidad, fíjense, el alcalde nos mintió aquí
a todos cuando dijo que su cuñado no era socio del ex secretario de la EMT. Luego descubrimos
que no solo era el principal accionista sino que era el abogado y que le pagó más de 220.000 €
porque fue socio fundador.

Y esto es lo que yo llamo política cosmética porque todo en ustedes es estafa, cosmética,
chapuza, fraude. Hablando de fraude, la Agencia Antifraude les ha dicho esta semana que pactan
precios, fraccionan contratos y pagan por obras que no se hacen. Les investigan por la reforma de
la plaza del Ayuntamiento, por dar contratos a dedo a altos cargos. Y la Justicia también por
fraccionamiento de contratos. El Tribunal de Cuentas investiga por irregularidades en contratos
menores, por suponer menoscabo patrimonial en fondos públicos. Más de 83,3 millones han dado
en cinco años. Les encanta adjudicar a dedo, eso y dar ayudas a dedo. Este año un 36 % más.

Mención aparte están las ayudas a sus amigos, los de las entidades catalanistas. Esos que
reciben subvenciones y a los que la Agencia Antifraude les obliga a devolver el dinero. En dos
meses les han dado 90.000 € a las entidades catalanistas. Pero los hosteleros de esta ciudad tienen
que ir a la pedrea y esa es la verdad; 90 hosteleros se podrían haber beneficiado de esas ayudas
que dan a quienes, sinceramente, no defienden València.

Miren, esta es la fotografía del último año. Complicado, ha sido complicado. Y me van a
perdonar si hoy hablamos de cuestiones que son el día a día de la calle. La situación económica.
Más de 165 millones han recaudado ustedes en plena pandemia. Subida de los impuestos en todas
las tasas y en todos los escenarios, sin contemplación. Desde la contribución hasta el recibo de
circulación, todo. 41.298 € ustedes recaudan cada hora. ¿Qué llevamos aquí?, ¿desde las 10.30 y
es la 13:30? Más o menos, miren lo hemos recaudado 40.000 € la hora. Pero 40 personas van al
paro cada día y esa es la verdad; Hay más de 65.000 valencianos que quieren trabajar y no
pueden, y aquí no se ha hablado hoy de empleo. El 42 % de ellos busca trabajo hace más de un
año, así que no es todo culpa de la pandemia; 6.000 jóvenes de menos de 25 años están en el
paro, ustedes han devuelto 2,4 millones de euros en los últimos años de ayudas al empleo juvenil.

En cuanto a los barrios de la ciudad solo ha llegado 1 de cada 10 € previstos, como les he
dicho anteriormente. Treinta quejas a la semana recibe este Ayuntamiento por el tema de la
limpieza. Y uno de cada tres negocios ha bajado la persiana. Las caídas de facturación superan el
50 %. En cuanto al centro, se ha hablado aquí de ello, se ha limitado el 75 % de la oferta de
transporte público y se han eliminado más de 3.200 plazas de aparcamiento en el centro, se han
dado cero alternativa. Pero eso sí, hemos gastado 1,2 millones de euros en hacer una reforma
horrible de la plaza del Ayuntamiento.

Miren, pedimos que bajen los impuestos. Los valencianos necesitan un respiro, eso es así.
Hay que ayudar a los autónomos, a los comercios, a los hosteleros de la ciudad. Los valencianos
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necesitan un gobierno que priorice y ejecute el dinero que tienen. Pidan a Sánchez que libere ya
los ahorros de los valencianos y destínelos a bajar los impuestos.

En el segundo eje más importante, aparte de la dinamización económica, el empleo, el
empleo, el empleo, hablemos de empleo, está la situación social. Miren, es cierto que 5.000
personas están en la lista de espera para coger cita previa en Servicios Sociales. Hay más de
1.000 personas durmiendo en la calle, a mí todavía me sorprende cuando voy andando por la
calle y me encuentro tanta, tanta, tanta gente durmiendo en la calle en esta ciudad. La lista de
espera en Servicios Sociales tiene número en esta ciudad: 11.335 valencianos. Y el Síndic les
investiga por su gestión social. Pero ustedes se gastan 2,5 millones de euros al año en altos
cargos.

Miren, pongamos en marcha un plan de choque. Ustedes tienen 17.000.000 €
presupuestados para vacantes, gástenlos ahí: en contratar más trabajadores y por supuesto más
policías. Y no voy a ver el ámbito sanitario en el tiempo que me queda. El 21 de julio, desde esa
fecha teníamos informes preocupantes encima de la mesa. ¿Qué han hecho ustedes? Test y
mascarillas no. Miren, en la última semana adjudicaron un contrato que no llega a 5.000 € para
comprar 24.000 mascarillas para colectivos vulnerables. Eso supone el 0,0006 de inversión por
ciudadano. Eso es lo que más o menos a repartido Algemesí en medio año, y estamos en
València. Mientras este verano el virus se expandía, la desinfección bajó un 60 %. Y no
rectificaron hasta septiembre; ¿Han puesto más agentes en la calle? No, ahora hay 153 policías
menos que hace un año.

¿Qué pedimos? Oiga, vamos a centrarnos en la pandemia, vamos a centrarnos en proteger a
la gente, vamos a centrarnos en la situación que vive la gente de esta ciudad, vamos a hablar de
esa Comisión Mixta. Esta vez no nos puede pillar desprevenidos, ya hemos vivido una situación
similar en los últimos meses. Nos hemos sentado, hemos pactado una Comisión de
Reconstrucción. Volvamos a hacerlo. Y pidámosle al Sr. Puig, a la Generalitat, que mejore la
atención primaria que hay en esta ciudad. Si hay que ser reivindicativos vamos a centrarnos; la
reivindicación debe ser la mejora de la atención primaria en esta ciudad, hay continuas quejas por
esa situación. Llegamos a grandes acuerdos. Sí, es verdad. Y seguiremos llegando a grandes
acuerdos. Pero vamos a cumplirlos porque el 70 % de las medidas del Pacto para la
Reconstrucción no se han cumplido.

Por tanto, por terminar, hay una serie de bloques en los que es difícil que ustedes y todos
discutamos, creo que podemos ponernos todos de acuerdo. Un acuerdo por el empleo,
hagámoslo. Tenemos que inyectar más dinero a las políticas activas de empleo. Un acuerdo para
la reactivación económica. Hay que bajar impuestos, dar bonificaciones para los autónomos y
pymes; Ellos son el motor económico de esta ciudad. No han escuchado ustedes esta mañana
seguramente -yo lo he visto por las redes- a Juan Roig. Los empresarios, las empresas, son los
que crean empleo, los que van a salir adelante, los que van a sacar adelante este país en esta
crisis. Hay que ayudarles. Un acuerdo para reforzar los Servicios Sociales y terminar con las
listas de espera. Un acuerdo de proyectos de ciudad. Están bloqueados, hay que desbloquear los
grandes acuerdos de ciudad. El PAI de Benimaclet, el PAI del Grau, el Puerto de València..., no
pueden estar permanente bloqueados. Y lo más importante, un acuerdo para ser reivindicativos en
lo que más necesitamos: el uso de remanentes, mejorar la atención social, mejorar la atención
sanitaria, hay que pedir a la Generalitat que refuerce la atención sanitaria en esta ciudad.
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Miren ustedes están instalados en la provisionalidad, el feísmo, la movilidad caótica a
golpe capricho, pero hay cosas en las que seguramente podamos estar de acuerdo. En esto seguro,
sí: En política social, en mejora del empleo, en política de salud, en mejorar la atención primaria,
en reactivar económicamente la ciudad. En eso desde luego vamos a aponernos de acuerdo.
Podemos estar a la altura, debemos estar a la altura y en eso debemos estar. Lo demás, miren, lo
que pasará hoy y mañana serán titulares de un día y hambre para mañana. Lo importante es que
centremos las prioridades y para nosotros las prioridades se las hemos dicho. Y en eso nos tienen
ustedes a vuestra disposición. Se pueden llegar a acuerdos, se deben llegar a acuerdos y de esto
es de lo que tenemos que hablar en esta ciudad.

Muchas gracias.”

Sr. Galiana (Compromís)

“Alcalde, companys i companyes de corporació.

Fa dos anys es produïa el darrer debat de l’estat de la ciutat i moltes coses han canviat des
d’aleshores en este hemicicle, en esta ciutat i, evidentment, en tot el món. Entre elles unes
eleccions locals que deixaven al meu grup municipal, Compromís, com a primera força política
de la ciutat de València. El cas és que fa poc més d’un any començava un nou mandat. Dos
forces democràtiques formàvem un equip de govern de majoria. Recorde que vaig prometre el
càrrec «pels que estan tan bojos com per a creure que poden canviar el món, perquè són els que
ho faran». Una frase d’Steve Jobs. Moltes coses van canviar eixe dia. Entre altres el llenguatge,
la humanitat, les formes i la intolerància que s’ha introduït en este Ajuntament. El feixisme ja no
està dins de l’hemicicle parapetat en el Partit Popular, en Ciudadanos o en el grup dels no
adscrits. Ara ja te grup propi.

Steve Jobs també va dir: «Estic tan orgullós per les coses que no hem fet, com per aquelles
que hem fet». I així és, jo hui estic molt orgullós d’este equip de govern i d’esta ciutat. Per les
coses que fem i per les que, afortunadament, no fem. Això està mal que jo ho diga i per això li
preguntem a la gent. I li preguntem si està satisfeta de viure ací, a València. I, encara que a vostès
no els agrade, les valencianes i els valencians estan satisfets de viure a la seua ciutat. La nota, un
8,6 sobre 10 des de fa any i mig. Més de 15.000 persones han participat en eixa pregunta, ja seria
mala sort que foren totes de Compromís. El cas és que, com anava dient, estic molt orgullós de
com està gestionant este equip de govern esta ciutat en esta crisi i si ho compare en el model de la
dreta i l’extrema dreta antidemocràtica no tinc cap dubte.

Perquè nosaltres no només construïm jardins, fem més amples les voreres o fem carrils
bicis, que per cert ho fem molt bé. El que fem nosaltres és millorar la vida de les persones, en
cada acció de govern, en cada decisió presa, en cada actuació a la nostra ciutat. Nosaltres li
donem a la ciutadania una ferramenta per fer una ciutat millor, que millore la seua qualitat de
vida, la seua salut i que millore la seua forma de veure i de viure el món. Nosaltres quan
millorem, per exemple, un mercat municipal, no només estem invertint en una infraestructura.
Millorem l’alimentació de les persones, la seua salut, la seua autoestima, millorem l’horta,
millorem la terra i millorem la nostra cultura i tradicions. Per això, nosaltres invertim en els
mercats municipals i altres senzillament no ho feien.
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Per a altres la política no va de servir a les persones sinó servir-se de les persones. La
política no va de gestionar els diners públics, sinó de gestionar-se els diners públics. La política
no va del diàleg, la negociació i l’acord, sinó de fer desaparèixer al contrari amb el que no tens
res que parlar, tal com afirma, literalment, la líder de l’oposició.

La ciutat està com està gràcies a moltíssima gent, ja ho ha dit la meua companya Sandra
Gómez. També gràcies a nosaltres, l’equip que governa. Perquè, què distinta seria esta ciutat si
governaren elles i ells. Què distinta! Per a mal, clar, que ja ho coneguem. Perquè ací tenim una
forma de governa, la nostra: inclusiva, feminista, progressista, valencianista, ecologista,
demòcrata. I la que farien ells. La que farien ells contra nosaltres, contra elles i ells, sobre tot
contra elles.

Gràcies a regidores com Isa Lozano que està gestionant algunes de les regidories més
complexes com és la de Serveis Socials i la de Vivenda. T’imagines, Isa, si la gestió de la renda
valenciana d’inclusió fora responsabilitat, per exemple, de Vox? Perquè eixe és el drama del
Partit Popular i de Ciudadanos, que necessiten a Vox per a governar. T’imagines, Isa? Bo, si fora
per ells, no existiria i milers de famílies ho estarien passant-lo francament mal. Penses que hauria
sigut possible la formalització de tots els convenis que tu has fet per al pagament d’ajudes de
deutes d’aigua, o de deutes de llum? Les ajudes per a medicaments, serveis i productes
odontològics o productes òptics? Ni somiar-ho.

El protocol d’actuacions en matèria de desnonaments seria política ficció perquè per a ells
el problema de la vivenda son els , ja està. Ni el dret a una vivenda digna, ni els problemesokupes
de les persones per tindre un lloguer accessible, ni la regulació del mercat immobiliari. Els 

. Com si foren accionistes d’una empresa de seguretat. Perquè per a ells la solució alokupes
problema de la vivenda no és rehabilitar o reedificar al Cabanyal, per a ells és tirar totes les cases
del Cabanyal a terra per a construir no se sap molt bé què.

Les ajudes de menjador escolar seria per a pagar pizzes i estaríem parlant o de desnutrició
o d’obesitat infantil. Perquè eixe és el seu model, ho fan quan governen en altres ciutats i
comunitats.

Així que gràcies, Isa Lozano, per ajudar i per cuidar dels que menys tenen.

Gràcies també Glòria Tello per cuidar de la cultura, del nostre patrimoni històric. Per
l’esforç logístic, econòmic i de coordinació per no aturar la programació del Palau de la Música.
Perquè en temps de pandèmia la cultura no és només segura, és absolutament necessària. Per no
oblidar-te de portar-la als pobles i als barris, dos magnífiques campanyes de la teua creació. Per
la col·lecció València, ciutat de barris, per destacar el que hem sigut, el que som i el que serem.
Per adaptar al segle XXI l’oferta cultural i fer-la servir a les xarxes socials; per recuperar la
Mostra de Cinema del Mediterrani i per ampliar el públic als instituts i també la dotació dels seus
premis; per duplicar les ajudes a les associacions i els professionals dels sectors culturals.

Gràcies per encarregar-te del benestar animal. De l’avifauna, dels animals exòtics, dels
gossos i els nostres gats. Però, especialment, per aportar eixa sensibilitat necessària per a cuidar
dels animals. Perquè per a tu i per a nosaltres els animals sí tenen dret a la vida i el maltractament
animal sí és un atemptat ètic, alguna cosa impensable per al síndic de Ciudadanos.
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Gràcies Pere Fuset per fer de València un referent nacional i internacional. Gràcies al teu
treball i al del teu equip, València és l’administració local millor digitalitzada de l’Estat, per
davant de ciutats com Madrid o Barcelona. Alguna cosa estarem fent bé. Per això som una de les
tres úniques ciutats en el món que ha obtingut la doble certificació, tant d’ITU com l’ISO
Platinum, referides a mesurar els nostres avanços en els ODS.

Per això, i gràcies al projecte Connecta VLCI, anem a convertir 194 edificis municipals en
edificis intel·ligents. Per això coordinem grups de treball a nivell internacional per optimitzar les
plataformes de ciutat intel·ligent. Per això som membres de la Xarxa Espanyola de Ciutats
Intel·ligents. Per això durant la pandèmia passàrem de 200 persones usuàries de teletreball a
quasi 2.500. Perquè, malgrat l’oposició, alguna cosa estem fent bé.

Gràcies, company, perquè el teu treball millora el nostre treball, millora les nostres
ferramentes, la nostra informació, ens estalvia temps i diners i, per tant, millora la imatge de
València i la vida de les persones.

Giuseppe, Steve Jobs va dir que «Estem ací per a deixar la nostra marca en l’Univers, sinó
per a què estem ací?» Ja he dit alguna vegada que si hi ha un regidor que en uns anys podrà
passejar per València i sentir orgull del seu treball eixe seràs tu, Giuseppe Grezzi. La mobilitat
revoluciona la filosofia d'una ciutat i no sempre és entesa ni benvinguda quan es produeix. De fet,
les conversions en zona de vianants solen ser una mesura impopular que només s’aprecia amb el
temps. Ha sigut un any complicat, perquè no reconèixer-ho. Però tu només has d’eixir a la plaça
de l’Ajuntament per veure en què estem convertint València amb el teu treball. En una ciutat
amable, sostenible i saludable per a les persones.

Gràcies per la teua valentia, no sempre reconeguda. Hem passat d’una oposició que deia no
a tot: fóra carrils bici, no al canvi de les línies de l’EMT, no a convertir espais en zones de
vianants, a una que l’únic que fa és fotografies de la plaça només quan està buida i demanar
tornar a aparcar en el carril bus. Imagina’t l’EMT de nou en mans del Partit Popular. Quants
autobusos compraren ells? De 2011 a 2015, 2. Nosaltres, 184. I 164 més que estan de camí. No hi
ha més preguntes.

Lucia Beamud, saps que no t’enveje en absolut. En les teues mans tens quasi totes les coses
que passen a la ciutat. Eres els nostres ulls més valuosos en cada barri i de tu depenen la inversió
privada. A més, eres la veu dels pobles de València. La teua experiència com alcaldessa de la
Torre- Fainatar t’avala.

Durant esta pandèmia has hagut de donar solució ràpida a problemes complexos com el de
les terrasses, ja ho ha dit l’alcalde. A més, has modernitzat les activitats amb l’adquisició de les
llicencies del software Revit per poder millorar la comunicació entre les parts, disminuint els
riscos i millorant els resultats.

A mi em fa gràcia quan parlen del tema de les activitats. Més de 8.000 expedients sense
resoldre ens deixaren de regal en 2015 i més de 3.000 terrasses sense resolució. Però ells
gestionen millor les activitats. Sí, clar.
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Gràcies Lucia per cuidar de totes i tots, especialment de totes. Pel teu treball per la igualtat,
eixa que es nega des de la bancada d’enfront. Per posicionar la ciutat de València com una ciutat
de drets, centrant els drets humans en les polítiques publiques. Imagina’t si governaren ells?

I si ha hagut una regidoria que ha hagut de reinventar-se ha estat la del meu company Sergi
Campillo. En esta pandèmia la gestió sostenible dels residus urbans i la neteja de l’espai públic
ha estat fonamental. L’esforç pressupostari per pal·liar els efectes de la COVID-19, essencial.
Potser per això la valoració del servei de neteja i de la recollida de fem està en els màxims en esta
ciutat. Quan me pregunten com hem passat nosaltres el confinament els dic: Quin confinament?
Ací hem estat dissabtes i diumenges esbrinant cada paràgraf de les diferents resolucions estatals,
donant resposta a la ciutadania. I ací estaves tu, company, treballant dia sí i dia també.

Gestionant també quasi 5 milions de metres quadrats de parcs i jardins de la nostra ciutat
amb vora 28 milions d’euros de pressupost anual, que es diu prompte. I encara has tingut temps
d’executar 22 projectes d’inversió i plantejar 12 més. Si això afegim la tasca com a vicealcalde
de la ciutat crec que no has tingut temps d’avorrir-te, com i passa a la vicealcaldessa d’Alacant
que s’avorrix amb TikTok, que per cert és de Ciudadanos.

Gràcies, Sergi, per millorar la nostra salut, la nostra imatge i fer de València una ciutat més
ecològica. Gràcies pel teu treball per dignificar la Devesa-Albufera, per fer-nos sentir orgull del
nostre patrimoni natural.

Però este equip de govern necessita també d’algú que el cuide de portes cap a dins. I eixa
tasca recau en Luisa Notario. Som un govern eficient, que gestiona amb responsabilitat els
recursos públics. Només dos xifres: des de 2014 hem augmentat la tramitació d’expedients en un
531,91 %. Vaig a repetir-lo, un 531,91 %. I en 2019 vam convocar la major oferta pública
d’ocupació amb 370 noves places, un 1.441 % més que en 2014, un 1.441 % més. A més
d’incorporar per primera vegada persones amb diversitat intel·lectual.

Però a més, també ens cuida de portes cap a fora. La ciutat ha experimentat un canvi total
pel que fa a l’enllumenat. Si abans érem coneguts com una de les ciutats amb més contaminació
lumínica del món, amb una factura de 13 milions d’euros, estos últims anys hem aconseguit
reduir dràsticament no només la factura, sinó, i quasi més important, les emissions de C0 . En2
concret, 13.403 tones anuals. A més de les inversions en edificis municipals de valor patrimonial
i social, com l’alqueria del Moro, el xalet d’Aben al-Abbar, la consolidació de l’Alqueria Falcó,
que són algunes de les més destacades de l’any passat.

Gràcies Luisa també per compaginar tot este treball amb la teua imprescindible i necessària
lluita personal per la visibilitat del col·lectiu LGBTI. T’imagines on estaríem tu i jo si governara
Vox? Bo, tu, jo, Sergi, Pere, Lucia, Isa... Bo, estaríem lluitant al carrer com sempre hem fet.

Alejandro Ramón, no fa falta que et diga què passaria si no governàrem nosaltres.
Directament no tindríem Regidoria d’Agricultura, Alimentació Sostenible i Horta, no existiria a
València el Centre Mundial d’Alimentació Sostenible que el portàrem nosaltres ací. Perquè per a
la dreta l’horta només existeix per a l’última collita, és a dir, construir, construir i construir. I no
fa falta que t’explique, a tu que eres de Castellar, la importància de l’horta a la nostra societat.
Gràcies per la teua implicació. I saps que tenim conjuntament projectes -ho ha comentat
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l’alcalde- per portar al carrer diversos mercats d’agroalimentació a la ciutat, projectes que la
COVID ha aturat però que veuran la llum el més prompte possible. L’alimentació és la base
fonamental de la nostra salut, som el que mengem i qui millor per protegir-la que algú que estima
l’horta com ho fas tu.

Tens un gran repte l’1 de novembre. La impossibilitat de dir adéu durant l’estat d’alarma a
les persones que ens han deixat ha sigut de les pitjors coses que ens ha pogut passar. Gràcies per
dissenyar un pla per poder mostrar e nostres sentiment. Cap a totes les víctimes de la COVID el
meu reconeixement i carinyo.

I gràcies companys i companyes del Partit Socialista del País Valencià. Gràcies Sandra
Gómez, gràcies Emiliano García, gràcies Maite Ibáñez, Aaron Cano, Elisa Valia, Pilar Bernabé,
Borja Sanjuán. I gràcies molt, molt especials a Ramón Vilar. Gràcies perquè, malgrat les nostres
diferències, hem aconseguit junts grans coses. Perquè, malgrat no pensar igual, aconseguim
arribar a punts d’acord importants per a València. I gràcies perquè com va dir Leonard Cohen:
«A vegades un sap en quin costat estar simplement veient als qui estan de l'altre costat».

I mil gràcies alcalde per liderar este equip i per deixar-me gestionar el comerç de la ciutat,
la innovació i el coneixement, les relacions amb els mitjans. Per deixar-me portar el control
administratiu i la cultura festiva. Gràcies per ser l’alcalde de totes i tots, per transformar
València, per tindre un projecte clar per la nostra ciutat. Un projecte comú, sense més adjectius
que la pròpia ciutat: Projecte València. Un projecte per a la gent que viu, que plora, que riu, que
va a l’escola, que compra, que gaudix, que treballa, que triomfa, que ho intenta, que ho torna a
intentar, que innova, que aposta, que somia. I que com tu i com jo, com este equip de govern, ho
fa per València.

Companys i companyes, estem en una pandèmia encara que alguns pareix que no s’han
assabentat. Gràcies pel vostre esforç, el vostre treball i la vostra lluita. I recordeu: «Pels que estan
tan bojos com per a creure que poden canviar el món perquè són els que ho faran».

Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde

“Jo vull començar agraint totes les intervencions, començant per les entitats que ens han
visitat hui, em sembla important la seua participació. I també totes les intervencions que han fet
els distints grups. Jo vull, però, no defugir el debat amb vostés i tractar almenys alguns dels
temes que m’han semblat significatius.

Sí que vull dir d’entrada que em congratule de l’actitud positiva, de la voluntat d’acord que
s’ha plasmat en molts grups i que em sembla important. D’alguna manera allò que aconseguírem
molt majoritàriament al signar un Acord de Reconstrucció s’està mantenint, jo crec que és un pas
important.

No vaig a respondre al terme «alcalde absent» que li agrada utilitzar a la dreta més a la
dreta per dir-ho d’una manera suau, a la Sra. Catalá i al Sr. Portaveu de Vox, per un motiu:
perquè pense que ho pot respondre directament l’Infobaròmetre, pense que és molt clar.
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Mire, jo crec que tenim un problema perquè veiem de moltes maneres la ciutat. La ciutat és
molt gran, són 800.000 habitants. Llavors, cadascú la pot veure en funció dels seus preconceptes,
aixina es diu en pedagogia, que té. I efectivament un pot veure que la ciutat està molt bruta per
posar un exemple, però quan veiem els infobaròmetres, que es fan amb 2.300 persones, este últim
no, amb 1.320 perquè no es podia fer la distribució per districtes perquè no es podia conèixer si
era un districte o no, doncs mire, la recollida en el 2017 aprovava just amb un 5,1, en el 2018 ja
va pujar al 5,8, en el 2019 va baixar al 5,5 i en el 2020 està en el 6,1. Per tant, és possible que
algú veja els carrers bruts, sempre es pot fer una foto, però la realitat està en què la neteja des de
que s’arribà -i no he agarrat dades anteriors- està millorant de forma significativa.

Podríem dir el mateix de l’EMT que és un altre tema del qual se n’ha parlat prou. Miren
vostés, en el 2017 l’EMT era valorada amb un 6,1, en el 2018 amb un 6,0, en el 2019 va pujar al
7,1, uns dies abans del robatori, i després de l’excel·lent campanya de prestigi que s’ha fet per
part de l’oposició concretament de l’EMT ha baixat a un 6,4. Però es continua tenint un nivell
important d’acceptació.

Podríem parlar de molts altres temes però jo vull parlar d’un que em sembla important. És
possible que l’alcalde siga un alcalde absent però mire vosté, l’alcalde és valorat amb el 5,4 %,
però és valorat a més pel 96,4 % de la població, de l’enquesta. La portaveu del PP és valorada
amb un 4,6 % i la valoren aproximadament una tercera part. Evidentment les valoracions la gent
que coneix acostuma a estar més pròxima generalment.

Bo, si açò és aixina, jo em quede amb la valoració de la majoria de la població de València
perquè em sembla important, perquè em sembla que és la més objectiva i açò val aquí i val a tot
arreu.

Han parlat vostés de l’execució de pressupostos. Jo abans he donat la mitjana dels tres
anys, ara vull donar any per any. Miren vostés, en el 2012 es van executar d’inversions 60
milions; en el 2013, 35; en el 2014, 52; el 2015 va ser un any mixt perquè es va canviar; en el
2016, que va entrar el Govern de la Nau, es van executar 89 milions; en el 2017, 79 milions; en el
2018, 79 milions; l’any d’eleccions tampoc el considere. Els resultats són molt clars. Per què
vostés mai parlen del valor absolut? Sempre parlen dels percentatges, per què? Està molt clar:
perquè nosaltres hem invertit un 50 % més del que varen invertir la passada legislatura. I açò està
tan clar. És contundent, ho poden veure vostés d’una manera molt clara. En 2020 en estos
moments hi ha ja s’han executat 50 milions d’euros i els dos últims mesos són els dos mesos de
màxima execució com qualsevol persona que coneix un poquiu la gestió sap perfectament.

Per tant, una situació de l’execució de pressupostos no és una situació tan terrible. A més,
he de constatar que és l’única que parlen dels números. Constate que no han parlat de deute,
constate que no han parlat d’altres coses perquè són inatacables. L’únic punt en el qual poden
parlar són els percentatges. És cert que nosaltres introduïm versions plurianuals que no
s’executen en un any, que baixen els percentatges. És cert que tenim temes amb l’EDUSI que
costen d’arreglar. Però en definitiva els números canten. Hem invertit un 52 % més que la
passada legislatura que governava el PP.

I parlem de barris perquè també s’ha mencionat que en els barris no invertim. Miren
vostés, a finals del 16 d’octubre, fa pocs dies, fa cinc dies, havíem invertit concretament 48
milions. Ahir s’havia invertit més, s’havia pujat als 50. Les inversions territorialitzades dels
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barris ascendeixen a vora 32 milions i els hi vaig a ficar perquè ho tinguen clar els més
significatius: Ciutat Vella, 900.000 euros; barri del Mercat, 1,2 milions; l’Eixample, 900.000
euros; Extramurs, 1,5 milions; la Saidia, 1,3; l’Olivereta, 500.000; Patraix, 600.000; Jesús, més
de 600.000 euros; Quatre Carreres, 1,1 milió; Poblats Marítims, 5,5; Camins al Grau, 1,4;
Orriols, més de 800.000, etc. Perquè podem continuar. Per tant, quan afirmen que en els barris no
s’inverteix, etc., agarraran un barri marginal. Però les dades són molt clares: la major part de la
inversió que fa l’Ajuntament la fa en barris i a més de l’exterior, no del centre, de l’exterior de la
ciutat.

Vull parlar també un poquet del botellot. Tenen vostés raó, el problema del botellot és un
problema que tenim a la ciutat i és un problema que hem de treballar per a resoldre’l i que estem
treballant. Hi ha problemes, açò està generant problemes de brutícia, hi ha problemes amb la
salut de la gent i açò ho resolem, ho apliquem mitjançant sancions, mitjançant campanyes de
conscienciació. I per suposat, jo estiguí parlant tant amb la consellera com amb el president de la
Generalitat: si s’adopta una mesura com en Brusel·les nosaltres -i ho he dit públicament abans-
l’acceptarem. No només l’acceptarem sinó que ens sembla raonable perquè pensem que això pot
prevenir moltíssim este tema que em sembla que és un tema complicat.

M’interessa parlar de les denúncies que ha comentat el PP perquè em sembla que és una
reflexió del PP. Perquè ens ha paregut moltíssimes denúncies d’este tipus. Quin és el modus
operandi? Miren vostés, trien un assumpte, el que siga. Li posen paraules altisonants com «

», tot i saber que no s’esta produint cap il·legalitat. I a continuació fan unacontratos a dedo
denúncia, a vegades anònimament, s’ha de reconéixer, a l’Agència Antifrau. Quan l’Agència rep
la seua denúncia i obrin el corresponent expedient criden a algun periodista amic que fa un gran
titular quan l’Agència Antifrau d’ofici li toca fer-ho, obre l’expedient. Eixa mateixa denúncia la
traslladen al Síndic de Greuges la tornen a fer de titular. Eixa mateixa denúncia la traslladen
després de vegades al Defensor del Pueblo i tornem a tenir titular. Eixa mateixa denúncia la
traslladen després de vegades al Tribunal de Comptes i tornem a fer titular. Eixa mateixa
denúncia la traslladen després de vegades a Fiscalia i tornem a fer titular. I finalment quan tot
s’arxiva ja no torna a haver titulars. Eixa acostuma a ser la realitat.

Miren, vostés senyors del PP formen part d’un partit que judicialment està descrit com una
trama organitzada per a delinquir. Se’n recorden vostés? Vostés tenen condemnats per corrupció
repartits per tota Espanya. Van fer de València l’epicentre de la corrupció, vam veure que més de
50 persones vinculades al Grup Municipal estaven vinculades amb esta corrupció. Vostés
necessiten, i ho entenem, llançar com siga un missatge a la societat: . Hotodos son iguales
necessiten per a tapar la seua història, ho necessiten. Però mire vosté, no. Este és un govern
honrat i ho dic clar. I ho torne a repetir: este és un govern honrat. Perquè apliquem els nostres
codis ètics al dia a dia, perquè si haguera el mínim dubte de corrupció el destituiríem. I per cert,
els anuncie que el Tribunal de Comptes ha tombat de nou l’última denúncia del PP sobre
suposades irregularitats en contractes menors que vostés van denunciar al mes d’agost. En
aquella ocasió li va tocar concretament la contractació feta en el Servici de Bombers. Diu l’Auto
taxativament: «No se aprecia infracción jurídica alguna que pudieran motivar la revocación de

». Però per suposat, van tenir un bonlos contratos, encontrándose plenamente ajustado a derecho
titular. Eixe és el tema de les denúncies.

Jo vull acabar la meua intervenció amb una idea. Jo crec que seria important que el treball
que hem fet aquí d’arribar a acords, de treballar amb acords, el mantinguérem, l’intensificàrem.
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Jo entenc que tots els dies hem de manifestar les diferències, hem de manifestar els distints punts
de vista. Però és molt important treballar amb el plantejament de buscar acords. Jo crec que el
coronavirus necessita d’arribar a acords, no és mecanisme raonable el que es practique en altres
zones de l’Estat, no és un mecanisme raonable. I a més les dades jo crec que indiquen que si
s’arriba a acords les coses van menys malament, no vaig a dir millor però sí que van menys
malament que quan no s’arriba a acords. Jo, per tant, celebre i invite que com a una de les grans
conclusions d’aquest debat estiga precisament la voluntat d’en el marc dels pressupostos, en el
marc del treball diari, trobar acords per a fer front a una pandèmia que se’ns escapa, intentem
controlar-la i se’ns escapa per un altre costat. I que d’alguna manera ens està a més de provocant
seriosos problemes sanitaris, provocant molts seriosos problemes econòmics.

Gràcies.”

La  obri el segon torn de paraules.presidència

Sr. Gosálbez (Vox)

“Muchas gracias, Sr. Alcalde.

Yo lo primero, el discurso del Sr. Galiana realmente estaba postulando para sucederle.
Clarísimamente estábamos ya en un partido político y no estábamos en el Pleno del
Ayuntamiento, pero bueno.

Es curioso, también, la obsesión que tienen ustedes con Vox. Yo le recomendaría, Sr.
Galiana, y a los miembros del Gobierno, que dejen a Vox a un lado y que dediquen sus esfuerzos
realmente a València: Más València y menos Vox, y a los valencianos nos irá bastante mejor.

Nos ha querido dar usted unas lecciones de política. Pues mire, yo le tengo que decir que la
política, lo primero que es la política es no estafar, no engañar a los valencianos como usted
detrás de una mascarilla engañó a todos los valencianos delante del mundo entero.

Planteaba usted que qué pasaría con nosotros si Vox gobernaba. Pues mire, si Vox
gobernara, por ejemplo, estaría bastante más limpia, el Sr. Alcalde no se hubiera ido a la ópera en
un momento tan decisivo para la ciudad como aquel, no habríamos bromeado sobre la pandemia
como bromeó usted ahí de pie donde está ahora sentado, y por ejemplo tampoco hubiéramos
estafado a los valencianos como usted estafó a los valencianos.

Mire, hablemos en cualquier caso del tejido productivo, de nuestros comerciantes, de
nuestros hosteleros. Y en este punto la Confederación Española de Comercio ha asegurado que si
no se reactiva el consumo uno de cada cuatro comercios, el 25 % echará el cierre, bajará la
persiana definitivamente.

Y frente a esto, ¿qué han hecho ustedes? Pues solo han retrasado el cobro de los impuestos,
han planteado el Plan Reactiva que dejó fuera al 92 % de los solicitantes, luego esta pedrea de la
que antes hablaban. Pero no han tomado ni una sola medida reductora que alivie realmente la
situación de nuestros autónomos, de nuestros empresarios y de nuestras familias. Han asfixiado
el comercio del centro de València, del centro de la ciudad, con un plan urbanístico que ha
cerrado y ha ahogado todo el centro. Y aquí la preocupación de Vox no es otra que la de los
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comerciantes del Mercado Central, que la de los comercios del centro de València y que ante la
llegada de otra obra de remodelación temen que el resultado final sea el cierre de sus negocios.
Incluyendo por supuesto la absoluta y desastrosa reorganización de la calle Colón que ha llevado
al borde de la quiebra a muchos comercios gracias al sr. Grezzi.

Es vital no ya una ayuda, Sr. Alcalde, es vital el auxilio administrativo para que nuestros
comerciantes y hosteleros recuperen fuerza y puedan seguir con la persiana levantada, puedan
seguir con sus negocios abiertos. Las medidas adoptadas por ustedes, su impuestazo, sus medidas
fiscales, han sido y se han demostrado nefastas para la actividad económica, nefastas para el
comercio, nefastas para la hostelería, y nefastas para toda la actividad privada. Recuerden, Sr.
Ribó, que ya en noviembre de 2019 València era la tercera ciudad más atascada de España.
Imagínense ahora que, por desgracia, mantiene usted al Sr. Grezzi al frente de la movilidad. Del
lamentable podio, de ese podio, de ese tercer puesto, no bajaremos. Y aquí tenemos un dato
fundamental, un dato municipal además, y es que las quejas por contaminación acústica se han
incrementado un 20 %, Sr. Alcalde, un 20 %. Y alguna responsabilidad tendrá usted y tendrá su
equipo de gobierno.

En seguridad, siguen ustedes permitiendo el comercio ilegal de los manteros. Existen
asentamientos de ilegales sin techo en València en los que ustedes no hacen absolutamente nada.
Cuando todos los valencianos estaban confinados, ellos estaban y continuaban en la calle. Su
gestión es una auténtica y pura vergüenza, Sr. Ribó. No saben hacer otra cosa que meter la mano
en el bolsillo de los valencianos, no saben hacer otra cosa que aumentar el gasto público, que
cargarse el tráfico de valencia, que perjudicar al autónomo y al empresario. Y también en
cuestiones de seguridad, por ejemplo, en cuestiones de ocupaciones de vivienda, aquí ha subido
un 30 %, mientras que en el cómputo nacional hablamos de un 5 % solo. Alguna responsabilidad
tendrán ustedes también sobre esta cuestión.

Ustedes se han propuesto realmente destruir València, arruinar València. Pero ya les
anticipo que los valencianos somos fuertes y superaremos esta nefasta fase de gobierno
socialcomunista y saldremos adelante. No lo dude, Sr. Alcalde.

Pero hablemos de la sangría fiscal a la que han sometido ustedes los valencianos. El IAE,
sube. El impuesto de circulación sube generalizadamente. Curiosamente para los vehículos de
más de 20 caballos fiscales solo un 0,95, lo que demuestra que usted, comunista, legisla para los
ricos, para los que tienen grandes vehículos, de gran caballaje. En el ICIO suben el módulo
básico, lo que perjudica gravemente la construcción, a la que van ustedes a conseguir y van a
acabar arruinando. En el IBI exactamente lo mismo, suben los tipos, aumentando el valor
catastral un 3 % por decreto sin más. En la tasa de mesas y sillas, en las tres zonas sube un 42,5,
un 16,6 y un 1,1. Además, le tengo que recordar que en esta cuestión de la tasa de mesas y sillas
ustedes votaron en contra de una iniciativa de este grupo para reducir o eximir de pago hasta julio
de 2021. Usted gobierna, Sr. Ribó, contra los valencianos, contra las familias, contra la clase
trabajadora, contra los empresarios. Y gobierna como le he dicho antes a favor de los ricos que
pueden pagar todos sus impuestos bien altos sin ningún tipo de problema. Póngase realmente a
trabajar, Sr. Ribó, en bajar el gasto público. Aprobaron ustedes una modificación de plantilla en
julio de 2020 que supone un mayor gasto público. Usted ha incrementado en un 23% el gasto en
altos cargos que usted designa, usted ha pasado de 17 a 35 altos cargos. Es claro y notorio, y a la
vista de estos datos, evidente, que usted despilfarra a manos llenas y usted es un nefasto gestor.
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Póngase a trabajar en mantener únicamente las subvenciones absolutamente necesarias
para las personas. Olvídense del catalanismo ya de una vez, Sr. Ribó. Nosotros somos y seremos
valencianos, nunca seremos catalanes. En València se habla valenciano. Recuérdelo, Sr. Ribó,
que es importante también para los valencianos. Póngase a trabajar en definitiva por València y
no contra València, como lleva usted haciendo cinco años.

La València que usted ha descrito desde su despacho en absoluto tiene que ver con la
València real, con la València cuando se sale a la calle, cuando se pisa el suelo, cuando se pisan
las aceras. Miren, todo lo que he dicho es totalmente cierto y es la triste y verdadera realidad de
la ciudad de València.

Y en todo caso, recuerden una cuestión muy importante desde nuestro punto de vista: que
aunque la verdad esté en minoría, sigue siendo la verdad. Otra València es posible. ¡Visca

 y viva España!”València, visca el rei

Sr. Giner (Cs)

“Buenas tardes.

Mire, Sr. Ribó, después de haberle escuchado el discurso al principio tenía varias dudas.
Pero antes que nada me parece que tenemos que hacer una reflexión institucional. Estamos en el
debate del estado de la ciudad y yo creo que nos compete a todos. mantener una buena relación
de España. Si nosotros queremos crecer tenemos que hacerlo, no que bajen otras capitales.
València tiene que crecer. Y en València cabemos todos. Yo creo que esta es una ciudad que si lo
que queremos es llegar un acuerdo para salir de la crisis tenemos que hablar de unión y no hacer
discursos incendiarios.

En segundo lugar, Sr. Ribó, no me ha contestado si se ha reunido con Ábalos o no se ha
reunido con Ábalos. Le digo el tema de las viviendas porque el año pasado en esta ciudad 500
personas se quedaron sin ayudar para el alquiler de la vivienda. Lo preguntamos y nos dijeron
que el problema era que se habían quedado sin presupuesto. Este año, si no me falla la cabeza,
son 467 las personas que se han quedado sin ayuda. Aun no tenemos la explicación, pero me
parece que el problema de la vivienda es importante. Entonces, yo le recuerdo que para Madrid
se ha hablado de 7.000 viviendas. Oiga, ojalá tuviéramos aquí esta realidad. Entonces, yo quiero
saber lo que ha hecho usted. Porque si no me dice nada, Sr. Ribó, compréndame, yo me tengo
que quedar con que lo único que ha hecho es tuitearse con él. No quiero pensar eso de mi alcalde.
Yo no quiero pensar que todo lo que ha hecho mi alcalde por traer aquí vivienda ha sido tuitearse
con el Sr. Ábalos en público y además de una manera… Pues mire, a mí me gustaría presumir
institucionalmente de mi alcalde. Segundo punto.

Tercer punto. Usted sabe que el 14 de agosto cuando estuvimos reunidos para ver los
fondos europeos, a finales del mes de agosto estuve reunido con el Sr. Calabuig para ver cómo se
gestionaban y como podía València aprovecharse de la gestión de los fondos europeos. Mi
pregunta es, estamos ahora en octubre, estamos prácticamente acabando octubre: ¿Han hablado?
Es que lo quiero saber. Quiero saber. Usted en el fondo además de decir que estamos
infrafinanciados, ¿qué es lo que ha hecho? ¿Qué es lo que ha hecho por esta ciudad desde un
punto de vista de oportunidad? Porque creo que Ábalos está en un  interesante y que losrow show
fondos europeos le vendrían bien a esta ciudad de València.
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Y cuarto y último punto institucional, estoy en la parte institucional de la réplica. ¿Usted
habla con el ministro de Ciencia, Sr. Ribó? ¿Usted habla con el ministro de Ciencia, el ministro
que apoyó a esta ciudad para que sea Capital Europea de la Innovación, después del bochorno
que sufrimos? ¿Usted cree que el ministro si el año que viene volvemos a exigir ser Capital
Europea de la Innovación va a apoyarnos o no? Le pregunto. Es como no sé si usted lo ha
hablado o no lo ha hablado, porque yo creo que es importante. Porque ya no es el ridículo que
pueda hacer una persona, etc., que en el siguiente pleno hablaremos de este punto. Es que hubo
mucha gente que apoyó la ciudad de València: el ministro, instituciones… Es decir, es la imagen
y los apoyos institucionales que tenemos. Por lo tanto, esto en toda regla es una crisis de imagen
y de apoyo institucional, Sr. Ribó. Y a mí me gustaría saber, además de restarle importancia, que
lo puedo comprender a usted, qué es lo que realmente ha hecho para asegurarnos los apoyos, ya
le digo, cara el año que viene.

Creo que le estoy hablando, me parece a mí, de todas importantes. Le estoy hablando de
vivienda, le estoy hablando de conseguir fondos para proyectos para esta ciudad. Nosotros hemos
calculado que podrían ser hasta 2.000.000.000 lo que se podría captar para esta ciudad. Y le estoy
hablando de la imagen, de la reputación, de nuestra dignidad, de la proyección de la ciudad cara
ya no a España sino a Europa. Y todo eso me gustaría si le viene bien cuando acabe en su última
replica, que para eso la tiene, me contesta a las cuatro cuestiones que le he planteado.

Luego, vamos a ver, el plan de choque verde que le hemos propuesto. Tenemos un
problema con el alcantarillado, con el fibrocemento. Solo tenemos dos barrios que en este
momento tenemos el problema solucionado. En el resto suspendemos, pero suspendemos con
nota. No tenemos solo un problema acústico, que además superamos todos los índices según la
Organización Mundial de la Salud, es que el alcantarillado es un verdadero problema como no se
invierta en él, Sr, Ribó.

Y luego, lo he entendido también de la recogida virtual de residuos. ¿Son unos 135
contenedores de lo que usted me estaba hablando? ¿Me estaba hablando de un proyecto para la
ciudad o para un barrio? Quiero que me lo aclare. Usted ha hablado de una recogida virtual de
residuo como un gran proyecto que tenían pensado para aquí. Por lo tanto, me gustaría saber de
qué nos está hablando a los valencianos cuando ha prometido estos 54 puntos cara a este ejercicio
en el que vamos a entrar. Por lo tanto, fíjese todo lo que le hemos planteado en estos cinco
minutos.

Me gustaría acabar la réplica, Sr. Ribó, hablando de los jóvenes de la ciudad de València.
Porque la juventud, toda la persona que pueda tener en estos momentos de 40 años, quiero
advertirle que ha sufrido en primer lugar la crisis del 2009 y en estos momentos está sufriendo la
crisis del 2020. Es decir, son dos crisis que para levantarse de ellas es dificilísimo. Esto
imposibilita emanciparse, esto imposibilita tener una vida digna y esto imposibilita formar una
familia como todos deseamos, Sr. Ribó. Y no tenemos un plan de juventud en esta ciudad que
esté pendiente de este problema. Fíjese usted qué futuro le está dando usted a los valencianos que
en estos momentos inician con 38 años, después que estaban ya saliendo de la anterior crisis,
ahora otra vez volver a empezar con unos salarios que en València -porque usted habla de la
presión fiscal, pues si quiere le comparo los salarios que tenemos en la ciudad de València y lo
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que cobra un valenciano, y se lo comparo con lo que cobra un madrileño o un barcelonés- porque
estamos un 35 % por debajo en salarios. Qué futuro les espera a nuestros hijos y qué estamos
haciendo por nuestros hijos.

Yo por ello creo que es importantísimo, Sr. Ribó, y esta es la apuesta, porque quiero que la
Comisión de Reconstrucción se materialice en los presupuestos, Sr. Ribó, que invirtamos
10.000.000 en rehabilitación energética en 3.000 viviendas, que se podrían crear 4.000 puestos de
trabajo. Dar 5.000 € a todas aquellas empresas que generen empleo o que soporten el empleo
estando en situación de dificultad, y tendríamos que marcarnos como un mínimo de 3.000
empresas. Llevo 15.000.000 € añadidos. El cheque escolar universal, que el año pasado se nos
quedaron entre 3.000 y 4.000 familias fuera, unos porque no había suficiente presupuesto y otros
porque no estaban dentro de los límites, que lo ampliemos para que ser padre y ser madre y
trabajar en València sea posible, Sr. Ribó.

Tenemos presupuesto. Ayer -como ha dicho bien la Sra. Gómez- se aprobó un Decreto
donde ese remanente que se ha peleado lo podremos disponer. Pues entonces donde hay que
emplearlo es en la generación de empleo de esta ciudad, Sr. Ribó. Y para generar empleo no
tenemos que hacer más que una cosa, coger el acuerdo del pacto para la Reconstrucción y
materializarlo en acciones, en ayudas directas para la economía productiva, a quien lo está
pasando mal: los gimnasios, los cines, los espectáculos, el comercio, la hostelería, el gremio de
los taxistas, todos los negocios que en Valencia lo están pasando mal. Y por supuesto, la
situación del centro de València.

Sr. Ribó, esta es nuestra apuesta y esta es nuestra propuesta institucional y de acciones
concretas para salir de la crisis. Usted puede hacer dos cosas: o poner una postura incendiaria y
buscar la confrontación, o abrir la mano para que los presupuestos sean los presupuestos de todos
los valencianos. Y aquí está la propuesta de este grupo municipal.”

Sra. Gómez (PSPV)

“Bueno, yo quiero empezar contestando al portavoz de Vox. Yo creo que le ha traicionado
el subconsciente. Usted ha dicho que València necesita más València y menos Vox.
Efectivamente, ha acertado por completo. En lo poco que ha dicho que tiene usted toda la razón.
Se ha referido a si ustedes hubiesen gobernado. ¿Saben lo que hubiese pasado? Tres ejemplos
muy concretos si ustedes hubieran gobernado en esta ciudad: Que esa placa de la memoria la
hubieran arrancado, porque así son ustedes; Que el otro día -ayer mismo- que hicieron un
homenaje a María Moliner nunca se hubiese producido; Que ayer mismo que nos presentamos a
los Gay Games nunca hubiese pasado, nunca se hubiese presentado esa candidatura. Porque
ustedes son así, son el partido de la intolerancia. Y con esa intolerancia los demócratas no
tenemos que ser equidistantes. Ya lo hemos visto en Madrid ahora mismo, esta mañana, a
Abascal que hacía una alegoría abierta, tranquilamente, del franquismo. Hablando claramente de
que un gobierno demócrata elegido por todos los ciudadanos y ciudadanas había provocado la
guerra, y que encima la habían perdido. Menos mal que esta ciudad efectivamente es más
València y es muy poquito, muy poquito Vox.

Sr. Giner, permítame que le matice. La ciudad de 15 minutos no es llegar en 15 minutos en
coche desde un barrio al centro, es una cosa totalmente distinta. Es que ha entendido el concepto
totalmente al revés. Es tener en su barrio, esté donde esté su barrio, a 15 minutos andando,
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caminando, cualquier servicio básico. Eso es un proyecto de la València ciudad de 15 minutos.
Que por cierto quiero decir que esta ciudad fue pionera en plantearlo y hora hay otras grandes
ciudades europeas, como París, que están implementando un modelo que yo también quiero
reivindicar que una de las primeras personas que lo puso encima de la mesa en el debate fue mi
compañero Vicent Sarriá, que le remitimos desde este Ayuntamiento al Ayuntamiento de París el
trabajo que se estaba haciendo en esta ciudad. Es algo muy distinto, ¿eh? A llegar a toda prisa, en
el coche, en 15 o 25 minutos, desde cualquier barrio al centro. Nosotros creemos que nuestros
barrios también tienen que tener vida: centros de salud, comercios, centros de trabajo. Eso es el
modelo distinto. Y oiga, aunque sea un debate que se ha planteado recientemente, o sea, que
nosotros nos lo hemos planteado hace muchos años, si usted tiene la oportunidad de leer
cualquier manual de las ciudades postCOVID verá que es una premisa que está en la primera
página de cualquier indicación de cualquier institución esas ciudades de 15 minutos. Y tenemos
el orgullo de ser una ciudad pionera en ese proyecto.

Al igual que tenemos que estar también orgullosos de que ese Plan Estatal de Vivienda,
que usted ha hablado del señor ministro, empieza aquí en València y empieza con 1.000
viviendas. Yo no sé de donde se saca la cifra de 300. Es que a veces en este pleno se dicen
cosas… Son 1.000 viviendas. Y la cifra que usted ha dado es para toda España, no solo para
Madrid. Qué obsesión. Empezamos aquí. No, si usted estaba invitado al acto institucional que se
hizo en el solar. Lo que pasa es que usted tendrá otra agenda muy ocupada y no quiso venir a
verla. Quizá es que no pisa todos los barrios de la ciudad, como el de San Vicente, Sr. Giner. No
es mi culpa que usted tenga otras prioridades.

Respecto al Partido Popular, ¡uf!, le diré que lecciones pocas y las justas en esta crisis. Le
diré una frase a ver si le suena: «Todos los días hay atropellos y no por eso se prohíben los
coches». ¿Les suena? Es de su presidenta de la Comunidad de Madrid cuando se estaba
cuestionando y debatiendo sobre confinar o limitar la capacidad de movimiento en las ciudades.
Eso es su ejemplo de gestión: Madrid. Le puedo asegurar que València no necesita otra Ayuso,
València necesita un gobierno progresista como el que tiene ahora. No necesitamos partidos que
duden o no en si apoyan una moción que pone claramente un partido de ultraderecha y que hace
una alegoría del franquismo en el Congreso de los Diputados. No necesitamos un Gobierno
totalmente roto como el de Madrid, con continuas confrontaciones publicas entre la presidenta y
el pobre Sr. Aguado que intenta poner un poco de cordura en ese Gobierno. No necesitamos un
Gobierno en donde hoy mismo le dimitía la directora general de Atención Primaria. Yo cuando a
usted le he oído, Sr. Catalá, hablando de atención primaria con toda la crítica que se está
haciendo en Madrid. Aunque ya sé que ustedes en el Partido Popular confunden mucho los
centros de salud de la Comunidad Valenciana con los de Madrid, pero bueno. La directora
general de Atención Primaria les ha dimitido precisamente hoy y viene precedida de la directora
general de Salud porque no entendía que Madrid tuviese que salir del confinamiento, y el tiempo
le ha dado la razón porque si hay un lugar paradójico de cómo no hacer las cosas en esta crisis es
Madrid gobernado por el Partido Popular y por Ciudadanos. Así es, y lo saben perfectamente. Por
lo tanto, lecciones las justas.

Al igual que ninguna lección de cómo ustedes gestionaron la crisis de 2008 que se ha
hablado aquí de empleo, de emprendimiento. Por favor, si ustedes no tenían ni creado el Servicio
de Emprendimiento en el año 2014, con toda la crisis económica que había. Y este Ayuntamiento
ha puesto 15.000.000 € solo para inyectar liquidez a las empresas, de las que ustedes solo se
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acuerdan. Porque se acuerdan poco de los parados, de esos hablan poco. Pero este Ayuntamiento
ha doblado exactamente el presupuesto de cuando ustedes gobernaban. Y el Servicio de Empleo
a día de hoy tiene 14.000.000 €. Al igual que lo que se dedica a desempleo juvenil. ¿Saben
cuánto dedicaban ustedes cuando tenían el 55 % del paro estructural de deseempleo juvenil?
70.000 €, 70.000 € y dejaban perder todos los millones que tenemos de los fondos europeos. Y
solo este año se han invertido 2.000.000 € para combatir el desempleo juvenil. Así que, por
favor, lecciones las justas.

Y también me gustaría pedirles un poco de honestidad, y rigurosidad también. Ha dicho
que si a ver si ya el Sr. Sánchez nos deja -la portavoz del Partido Popular- utilizar los remanentes.
Yo creo que no se ha enterado, no ha leído la prensa. Es que precisamente se aprobó ayer y que
los Ayuntamientos ya se han liberado de esa Ley Montoro que ustedes mismos impusieron. Pero
es que ustedes es lo que hablaba de la coherencia y de la honestidad. O sea, se ha quejado aquí de
que València reciba solo 10.000.000 € del Fondo Metropolitano de Transporte, que
efectivamente es una miseria, cuando viene del presupuesto de Mariano Rajoy. ¿Le suena de algo
M. Rajoy? De un presupuesto del Partido Popular. Si es que el Partido Socialista aún no ha
podido aprobar un presupuesto propio. Y tiene el compromiso desde hace dos años de poner
38.000.000 € para el transporte metropolitano. Y lo que tiene que hacer es votar a favor y dejar
gobernar al actual Gobierno de España, y que no tenga que seguir lastrado por la falta de
financiación que ustedes daban a esta ciudad.

En definitiva, y sobre todo quiero dirigirme a los compañeros y compañeras de la
oposición, especialmente a Ciudadanos que siempre se ha mostrado más favorable, es el
momento del acuerdo y de pactar. Lo hicimos en los presupuestos, lo hicimos en el acuerdo de
reconstrucción -hombre, lo que no pretenderán es que nos hagan críticas y no contestemos-, lo
hicimos en el proyecto de reconstrucción. Y hay diferencias, Sr. Giner, y las hay, le escucho y las
hay. Pero estoy de acuerdo de que usted tendrá la capacidad de ponernos de acuerdo en lo
fundamental. Pactemos los presupuestos municipales y demuestre a toda la ciudadanía que usted
es algo distinto a ese Ciudadanos de Madrid que arranca placas de los demócratas, de los que
lucharon por la libertad y la justicia. Que es algo distinto a ese Ciudadanos que está esposado y
atado de pies y manos a una presidenta que no es responsable con la salud de sus ciudadanos y
ciudadanas. Y demuestre realmente que Ciudadanos ha cambiado; que se verdad que van dando
bandazos pero que por fin se han situado en el centro y pactan con todas las fuerzas políticas.

Muchas gracias.”

Sra. Catalá (PP)

“Muchas gracias.

Bueno yo, queridos compañeros, sois todos maravillosos. Pero como esto no es un brindis
de Navidad no voy a hablar uno a uno de los buenos que sois, ni de lo buenos que sois todos
vosotros también, los demás. Todos somos maravillosos. Pero vamos a ir un poco al debate del
estado de la ciudad. En fin.

Hablaba el Sr. Ribó en el tema de la ejecución presupuestaria que hablábamos de
porcentajes y no de valores absolutos. Pues bueno, yo les voy a hablar de valores absolutos. En el
año 2016 ustedes dejaron de ejecutas 60 millones de euros; en el año 2017, 69,2 millones de
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euros; en el año 2018, 93 millones de euros; en el año 2019, 100 millones de euros. Vamos por
322,2 millones de euros. Y en el año 2020, a tres meses, faltaban por faltar 138 millones de
euros. Mucha magia tienen que hacer ustedes para poder invertir en tres meses 138 millones de
euros. Ahí tiene usted los resultados.

Y ese es el problema, que cuando los comerciantes, los autónomos se encuentran fuera de
las ayudas -el 92 % se ha quedado fuera de las ayudas del Ayuntamiento-, lo que plantean es:
«Oiga, ustedes me suben los impuestos, no accedo a las ayudas -el 92 %-, pero ustedes no
ejecutan el presupuesto. Por tanto, si ustedes no ejecutan su presupuesto, ¿por qué a mí me suben
los impuestos?». Es decir, aquí hay algo que no cuadra y eso es lo que les han dicho esta mañana
antes de que ustedes les quitaran la palabra.

Sobre el tema de que no hablamos de la deuda; Mire sí, le voy a hablar de la deuda. La
amortización media anual del Gobierno del Rialto de deuda son 78,5 millones de euros, la del
Partido Popular 81 millones de euros. Y ha hablado usted también del EDUSI. El EDUSI, Sr.
Ribó, no debería usted ni mentarlo porque ustedes llevan ejecutado y pagado el 4 % y
deberíamos estar ahora en el 30 %, y estamos en riesgo de perder las ayudas de la EDUSI. Hay
barrios que no han recibido prácticamente inversión en cinco años. Yo les puedo decir muchos,
pero mire: Tendetes, el Calvari, Ciutat Universitària, la Fontsanta, l’Amistat… Prácticamente
saque usted el grado de ejecución de inversiones en esos barrios, por ejemplo, que no han
recibido casi nada en cinco años.

Ha hablado usted de una denuncia del Tribunal de Cuentas. Sr. Ribó, que le pasen bien la
información. Esa denuncia es una denuncia abierta de oficio por el Tribunal de Cuentas, no es
una denuncia del Partido Popular. Que le pasen a usted bien la información o se la paso yo.
Abierta la denuncia a consecuencia del informe emitido por el Ministerio Fiscal del 16 de
diciembre, Informe de fiscalización de la contratación menor celebrada por los Ayuntamiento de
más de 500.000 habitantes en el ejercicio de 2016. Es una denuncia de oficio, no es una denuncia
del Partido Popular. Pero sí denuncias del Partido Popular de Antifraude hay muchas y no son
todas las mismas. Ni tampoco hay que criticar aquí a los periodistas que cubren la información
local porque son gente que trabajan con nosotros todos los días y que hacen su trabajo lo mejor
posible. Aquí no son ni de unos ni de otros, hacen su trabajo con objetividad y no me parece bien
que les ataquemos aquí simplemente porque dan la información de todos los grupos municipales.
Sr. Ribó, eso es la democracia. Fíjese, usted lo que pasa es que tiene otro concepto en la cabeza,
un concepto muy comunista, muy de tal, y solo cree que tienen que darle a usted las noticias;
Pues no, en democracia los periódicos también dan las noticias a la oposición. Y eso, aunque a
usted le moleste va a ser así. Porque es así, tiene que ser así.

Nosotros le hemos hablado de varias cosas. Usted decía: la contratación a dedo. Oiga, pero
no me lo rebata, el 96,8 % de las contrataciones que realiza el Ayuntamiento son de contratos
menores y son para eludir para el concurso público. Solo en 2020 han hecho 2.000 contrataciones
por esta vía, por importe de 7,5 millones de euros. Desde que gobiernan: 83,3 millones de euros.
No me lo puedo rebatir.

Pero yo le he hablado de tres cuestiones de las que quisiera seguir hablando, reivindicando,
porque creo que son necesarias y creo que este debate tiene que servir para esto, para centrar las
prioridades. Mire, en el año 2019-2020, ustedes aprobaron unas ordenanzas fiscales en el año
2019. Es cierto que ninguno en octubre-noviembre de 2019 pensábamos en el escenario que
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íbamos a tener en 2020, pero no han reconducido ustedes esa situación. Incrementaron ustedes la
recaudación en 30 millones de euros de 2019 a 2020. Y el panorama en 2020 no estaba para
recaudar más dinero a las familias, estaba para ayudar a las familias. Y ahora está para ayudar a
las familias.

Y por tanto, no pueden ustedes contentarse con congelar los impuestos. Hombre, después
de la subida del 2019 al 2020, congelar los impuestos es congelar una subida de 30 millones de
euros que ustedes han materializado. ¿Por qué? Porque, fíjese, es decir, se lo he dicho. Cada hora
este Ayuntamiento recauda 40.298 €, 40.000. Son las 14:30 pasadas, 160.000 € hemos recaudado
en una mañana. Pero 40 personas hoy de la ciudad se irán al paro. Y por tanto, hay que intentar
hacer un esfuerzo fiscal, hay que intentar hablar de bajada de impuestos. En 2020 una familia
media de cuatro miembros ha venido a pagar 152 € más de impuestos. Desde 2015 a 2020, con
ustedes la presión fiscal se ha incrementado un 20 % Una familia de cuatro miembros hoy paga
424 € más que en 2015. Y esa es la verdad. Y no es este contexto adecuado para esto.

Tendremos que hablar de grandes proyectos, tendremos que hablar de las cuestiones que
afectan a la ciudad. Es que yo aquí esperaba hablar de grandes proyectos de ciudad. ¿Qué pasa
con el puerto?, ¿qué pasa con la Feria?, ¿qué pasa con el PAI de Benimaclet?, ¿qué pasa con el
PAI del Grau? Y oiga, hablemos de los grandes proyectos de ciudad, de los grandes proyectos de
ciudad. Del empleo. Hay que crear empleo. El 57 % de los parados de esta ciudad son mujeres,
Sr. Ribó el 57 %. El 75 € son del sector servicios, el 42 % hace un año que lleva buscando
empleo. Y lo cierto es que han pasado las familias que van al Banco de Alimentos, que ha venido
esta mañana a hablar -que le hemos cortado la palabra también, por cierto- de 600 familias a
6.000. Y esa es la verdad de esta ciudad y de eso tenemos que hablar.

Tenemos que hablar de impuestos, tenemos que hablar de empleo, de generar empleo.
Tenemos que hablar de la lucha contra el COVID. Miren, ustedes han destinado el 2,4 del
presupuesto y solo el 1,1 % de su presupuesto para la reactivación económica. Solo 40 viviendas
del parque de viviendas de 580 se han podido acoger a la exención del cobro del alquiler de la
que usted ha hablado, solo 40 viviendas del parque de 580. Han hecho 4 viviendas de protección
oficial en estos últimos años. Es que es una vergüenza.

Y finalmente, sí, voy a hablar de política social y de sanidad. ¿Por qué sabe usted cuánto
tarda, por ejemplo este Ayuntamiento en darle cita a un vecino del Cabañal en el centro social?
Tarda 84 días, tres meses para darle la primera cita. Y esa es una realidad que tenemos que
abordar. Igual que tenemos que abordar que no todo el mundo puede permitirse el pago de las
mascarillas, los colectivos más vulnerables merecen esa atención. Tenemos que, sí, pedir mejor
atención primaria. Y no solo mejor atención primaria. ¿A ustedes no se lo cuenta la gente de la
calle? ¿No hablan ustedes con los vecinos?, ¿no les cogen el teléfono? Están haciendo colas en
las calles de los centros de atención primaria. Tenemos que pedirle a la Generalitat que atienda
esa situación tan tremenda y tan dura. Y los nuevos centros de salud de Malilla, de Tres Forques,
la antigua Fe, llevan un retraso inaceptable.

Miren, esas son las realidades. Y yo sé que a ustedes les gustaría hablar aquí de monarquía,
de república, de Ayuso, de Almeida no pero de Ayuso sí. Oiga, sean ustedes el Sr. Baldoví, no
sé. O el Sr. Sarriá. Váyanse ustedes al Congreso, a Madrid, y ustedes hablan de lo que quieren
hablar. Es mucho más snob a lo mejor. Pero no, es que aquí estamos en València y debemos
hablar de València, y de València debemos hablar. Así que, fíjense, cosas muy concretas:
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proyectos de ciudad, empleo, reactivación económica, situación de la COVID-19. Oiga,
contésteme: ¿De verdad se creó esa comisión mixta con la Conselleria de Sanidad?, ¿de verdad
existe? ¿Cuántas veces se han reunido ustedes? ¿Cuáles han sido las conclusiones? ¿Han hablado
esta mañana, ayer, del tema de toque de queda? ¿Cuáles son los datos reales de la ciudad? Yo
creo, Sr. Ribó, que de esto es de lo que debemos hablar. [La presidència li comunica que ha

Sí, termino. E insisto en mi voluntad de consenso. Le aporto lasesgotat el seu torn d’intervenció] 
propuestas del Partido Popular a este debate, son un centenar de propuestas. Yo espero, aunque
no se debaten, pero yo espero que ustedes las tengan en cuenta.

Muchas gracias.”

Sr. Galiana (Compromís)

“En primer lloc, senyors de Vox, si vosté es incapaç de somriure davant de les adversitats
no és el meu problema. Afortunadament, enfront de la tristor que vostés manifesten dia sí i dia
també, nosaltres mantenim el nostre somriure. I eixe és el seu drama: que viuen permanentment
enfadats, que no suporten vore'ns feliços i que no suporten la revolució dels somriures. I una cosa
que ha dit la meua companya Sandra Gómez i te raó: més València i menys Vox. Però vaig a
dir-li més: més valencià i menys Vox, que per a dir «  anem a mirarViva España, viva el rey»
l’idioma també un poquet.

Sr. Giner, sobre Europa ja parlarem el Ple que ve, no? Però és cert que jo crec que hem
perdut en este manat la humanitat, perquè és que ni m'ha preguntat què va passat. Un whatsapp,
una telefonada. Alguna cosa va passar, no? O pensa que ho férem a posta? No sé. De totes
formes en el treball de Europa hui mateix en confirmen que ens acaben de donar un altra
subvenció de 148.000 € per a la  de Sant Pere Nolasc.peatonalització

Però miren, vostés viuen en un mon i no nosaltres, la gent viu en un altre. Jo els ho he dit
abans: un 8,6 de nota de la satisfacció de viure a València, l’aprovat de l’equip de govern i el
suspens dels tres líders de la oposició, que vosté va fer vindre fins i tot a la cap de Servei
d´Estadística en el baròmetre passat perquè li ho explicara perquè no li eixien els números.
Portem catorze baròmetres. Jo de veritat que els diria que se’ls llegiren amb tranquil·litat. Perquè
preguntar als valencians i a les valencianes no és com diria la Sra. Catalá «imponer la ideología

», és preguntar. No pensa vosté que la ciutadania és prou lliure per aradical por encima de todo
pensar per ella mateixa i contestar a una pregunta tan senzilla, per exemple, que ha eixit ací, de
monarquia o república? Quin és el problema? Per què ixes ganes de fiscalitzar els pensaments de
la gent o de censurar les idees? Una pregunta, vosté contesta a una cosa i jo contestaria un altra.
Una pregunta. Això, Sra. Catalá, sí que seria imposar la tirania de la majoria: acotar les propostes
a un pensament únic. Per cert, Sra. Catalá, l'ultramonàrquic i catòlic Alexis de Tocqueville en el
seu llibre  no parla de la tirania de la minoria sinó de la tirania de laLa democracia a l’América
majoria.

Però és que l'oposició que tenim és els dilluns, els dimecres i els divendres som
comunistes, els dimarts, els dijous i ho dissabtes som catalanistes. I després els diumenges els
tenim copats per les manifestacions ultres de Vox. I ja està. Eixa és l'oposició: som comunistes,
som catalanistes, som antifeixistes -amb molta honra-. I així va l'oposició, que ni està ni se li
espera, instal·lada en una contínua que no aporta molt a la ciutat.fake news 
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I Sra. Catalá, per una cosa que ha dit, les víctimes no són, i ho he dit alguna vegada en este
ple, no són el seu patrimoni. Quan parla de les víctimes parla amb una propietat, com fan amb
moltes víctimes, amb una propietat com si foren seues, com si ningú de nosaltres haguera patit.
De veritat que fa mal, és que fa mal cada vegada que diu que no ens recordem de les víctimes,
que no fem res per les víctimes, com si nosaltres no tinguérem víctimes. És que es increïble. El
que sí és seu és el deute de la Marina, eixe sí que és seu, val? Però bo.

A més, és que s’encaboten en fer un discurs mediàtic que va molt bé per al tuit  per a fer ,
comentaris. Com per exemple la plaça roja. ¿ No, no. Jo dic en general,Dónde está la plaza roja? 
l’oposició. Estem parlant del debat de l'estat de la ciutat i estem parlant de l´estat de l'oposició,
que fem el pitjor brutalisme soviètic en urbanisme per a associar el Govern amb el comunisme.
Però és que damunt es pot mentir a una persona una vegada, però a totes les persones no es pot
menti. Perquè al final la gent ve a la plaça i no és roja, no sé de quin color és però roja no és.

En fi, no sé. Quan parla també dels diners que portem recaptats en este ple. Home,
afortunadament els diners que recaptem després no van a Emarsa, a Gürtel i a Ciegsa, no? I
després si parlem de malbaratament dels diners. Jo per exemple he estat mirant multes de denou
milions per ocultar dèficit a la Unió Europea, ja que parla el Sr. Giner de Brussel·les. Retirament
de finançament, és que clar. Huit milions per no fer inversions en projectes educatius, una multa
també. Clar, almenys este equip de govern, ja ho he dit abans, quan recapta uns diners, quan fa
una recaptació d'impostos és per a millorar la vida de les persones, no per a millorar la vida de
certes persones. I jo crec que és molt atrevit per part seua.

En tot cas, jo ho torne a repetir: companys, companyes, jo estic molt orgullós d' este equip
de govern, de tots. Amb les nostres diferències, amb la nostra problemàtica, amb tot el que hem
de fer per a portar endavant una ciutat que, de veres, a vegades quan escoltem a l'oposició no
saben que estem en una pandèmia. És que no ho saben, és que pensen que tot això funciona com
abans. És que pensen que tenim una vareta per a solucionar tots els problemes, que podem anar
més ràpid del que anem quan ja més ràpid és impossible que anem.

Jo, continuar animant l'equip de govern a continuar treballant i a la societat valenciana
sentir-se encara més orgullosa de la seua ciutat.

Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde

“Voldria respondre a algunes xicotetes coses que s’han dit en última intervenció.

En primer lloc, al portaveu de Vox recordar-li que quan parla de l’impost als cotxes, que
s’ha pujat només al 0,89 % als cotxes, és per un motiu molt senzill. Si mira la legislació fiscal els
cotxes en València ja estan amb el 0,89 al màxim i no podem pujar-los més. No són tots els seus
plantejaments ideològics, en absolut. És una qüestió senzillament de no poder.

En quant als temes que ha plantejat Ciudadanos. M’he reunit amb el Sr. Ábalos? Sí, em
vaig reunir encara que telemàticament. I evidentment pense tornar-me a reunir prompte
concretament pel tema del Parc Central; està la reunió mig prevista. M’he reunit amb el Sr.
Calabuig? No, tinc la reunió prevista per dintre de dos o tres dies. I anem a anar a una comissió
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perquè volem treballar este tema. M’he reunit amb el Ministeri de Ciència? Sí, perquè he estat
concretant una cosa molt específica, i ho he dit abans: cedir un solar al costat de la Universitat de
València perquè es faça un nou institut d’investigació. I em sembla important açò perquè va a
possibilitar la creació de més de 60 treballs altament qualificats.

En el tema de la recollida de residus sí que li vull aclarir, jo el que he parlat a Ciutat Vella
-o m’he expressat malament o vosté m’ha entés malament- és d’una recollida mòbil de residus
donat que les zones de Ciutat Vella no admeten concretament el tema dels residus. No sé si he
parlat concretament d’un projecte també d’   per a dotar a determinats contenidors desmart city
sistemes de recollida automàtica perquè puga saber-se concretament en quin grau de saturació
està el contenidor.

I amb el tema del Pla de la Joventut reiterar la voluntat, s’ha manifestat pels dos portaveus
de govern, la voluntat d’arribar a acords en el marc d’un acord que vàrem signar i evidentment en
una situació complexa com tenim.

Respecte al PP també aclarir algunes coses. A veure, em diu: «No heu executat tants
milions i tal». Clar, no ho hem executat però ho executarem a l’any següent. I molts d’estos
valors es dupliquen. I posaré: el tema de la reforma de la plaça de la Reina. Enguany hi havia una
sèrie de milions per a la seua execució, no es pot executar i tornaran a aparèixer l’any que ve. I
llavors els milions que estan enguany tornaran a aparèixer l’any que ve. D’alguna forma estan
duplicats. Quan vosté diu això seria interessant que fera una anàlisi plurianual perquè crec que és
important. El que realment és important, el que sí que hem executat. El que no hem executat
moltes coses que no s’executen en un any i s’executen l’any següent.

El tema dels contractes menors. S’ha oblidat vosté d’una cosa que sap perfectament i jo
crec que s’ha oblidat conscientment. Els contractes menors són legals. Ho reitere, els contractes
menors són perfectament legals. I se li ha oblidat este detall, és una pena. Però crec que és
important que se sàpiga.

I en el tema dels impostos, mire, jo li vull posar un exemple dels impostos. Ha dit vosté
que hem pujat els impostos, sí. Però és que quan arribàrem hi havia impostos que estaven
pràcticament estaven a zero. Li posaré un exemple: l’IAE. Només per a empreses que tenen uns
ingressos de més d’1 milió d’euros. No hi havia cap tipus de control. Nosaltres hem posat el
control, efectivament. I eixos no són els pobres que no tenen recursos. Li ho reitere: empreses de
més d’1 milió d’euros d’ingressos. I no hi havia res pràcticament. I nosaltres hem posat les
inspeccions perquè es complisca la llei. Perquè estos senyors no són senyors que dormen al
carrer, eh? Estes empreses no són d’eixa situació. Són d’eixos que a vegades demanen que
s’abaixen els impostos però que la seua situació no acostuma a ser necessàriament..., poden estar
o no poden estar en una situació complicada però no acostuma a ser molt complexa.

El tema de la comissió mixta. Mire, jo li he dit abans. Ahir em vaig reunir concretament
amb la consellera, ens anem a tornar a reunir. Però li reitere, hi ha un aspecte que em sembla
fonamental: nosaltres seguirem, i li ho dic per si els ho pot dir a estos senyors que governen en la
comunitat d’ahí del centre, les indicacions de la Conselleria de Sanitat i les indicacions del
Ministeri de Sanitat perquè ells són els que saben. No muntarem continus conflictes ni amb la
Conselleria, ni amb el Ministeri. Volem col·laborar i em sembla una cosa molt important la
col·laboració, em sembla fonamental la col·laboració i pensem que açò és el que hem estat fent i
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és el que anem a continuar fent. A totes les instàncies, en una comissió mixta o a totes les
instàncies, amb una telefonada o amb el que siga. Però no necessitem tampoc, tenim una sèrie de
mecanismes, una sèrie d’instruccions i les executem senzillament perquè ells són els que tenen la
competència.

Jo voldria acabar amb una idea. Em sembla important continuar amb la idea de l’Acord de
Reconstrucció. Em sembla important treballar per una València que aposta per la modernitat i per
l’avantguarda mantenint els nostres trets culturals. Em sembla important potenciar el tema dels
barris. Jo li he de reconéixer que no tenim barris de 15 minuts. És un objectiu, no és una realitat
en la majoria. Estem treballant en aquesta direcció. Hi ha polítiques que van en esta direcció. Per
exemple, les polítiques d’accés d’alumnat. Per açò nosaltres volem diversificar els barris en
l’accés d’alumnat. No anem a un plantejament general com feia un determinat partit. Perquè
pensem que aixina no és de 15 minuts, és de molts embussos efectivament.

Nosaltres estem per una València més equitativa i tot el que siga anar en esta direcció
poden comptar amb el Govern i anem a treballar en esta direcció. Però jo ho reitere, hi ha
elements ideològics que em semblen que són contradictoris. Demanar una rebaixa d’impostos i
després demanar moltíssimes coses em sembla totalment contradictori. Pense que en
determinades situacions es poden plantejar determinats elements de taxes, es poden plantejar
determinats aspectes. Però en general necessita l’Ajuntament recursos per a poder afrontar, per a
poder ajudar, per a en definitiva poder plantejar una sèrie d’elements que són necessaris. És el
moment que els aspectes de tipus públic potencien una situació que per desgràcia jo crec que és
una situació molt roïna. En una altra crisi allà en el 2008 es va muntar d’una altra manera, es va
resoldre d’una altra manera i aixina estem encara.

Gràcies.”

_________________

La  indica que el PP ha presentat unes proposicions per escrit, d’acord ambpresidència
l’article 56.3 del ROP. I demana que si algun altre grup té propostes per escrit les entregue per
poder incloure-les en l’Acta com a document annex.

_________________
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La presidència alça la sessió a les 15:06 hores, de la qual, com a secretari, estenc esta acta
amb el vistiplau de la presidència.


